
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή σύµ-

φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003
«Ποινική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την
4.08.2023:α) Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και στον πρώην Υπουργό
Υγείας Βασίλειο Κικίλια β) Ποινική δικογραφία που αφορά
στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και στους πρώην
Υπουργούς και Υφυπουργούς Μεταφορών Κωνσταντίνο Κα-
ραµανλή, Χρήστο Σπίρτζη, Μιχαήλ Χρυσοχοΐδη, Μιχαήλ Πα-
παδόπουλο, Γεώργιο Καραγιάννη, Νικόλαο Μαυραγάνη και
Γεώργιο Γεραπετρίτη, σελ. 2245 

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 2191, 2221, 2222,
2223, 2224, 2225, 2228, 2229, 2230, 2232, 2234, 2235, 2236,
2237, 2239, 2240, 2241, 2242, 2243, 2244, 2245, 2246, 2247,
2248 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 100 έως 180,

σελ. 2191 - 2213 
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

2214 - 2220 
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:, σελ.  
α) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη: 
i.  µε θέµα: «Η δολοφονία του Μιχάλη Κατσούρη και οι ευ-

θύνες της Κυβέρνησης», σελ. 2221 
ii. µε θέµα: «Φαινόµενα φαρ-ουέστ στη χώρα-Ακροδεξιοί

«πολιτοφύλακες» αιχµαλωτίζουν µετανάστες και καλούν σε
πογκρόµ», σελ. 2222 

β) Προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μη αποδοτική
λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Αγρινίου», σελ. 2224 

γ) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε
θέµα: «Πρόγραµµα αναβάθµισης ψηφιακών δεξιοτήτων των
στρατεύσιµων», σελ. 2226 

δ) Προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας: 

i. µε θέµα:  «Η ανεπάρκεια κρατικής µέριµνας προς τους
αστέγους», σελ. 2227 

ii. µε θέµα: «Για την έλλειψη δηµόσιων δοµών φροντίδας
ηλικιωµένων στην Κρήτη», σελ. 2229 

ε) Προς την Υπουργό Πολιτισµού, µε θέµα: «Η διεκδίκηση
των Γλυπτών του Παρθενώνα ενόψει της πρόσφατης απο-
κάλυψης της κλοπής χιλιάδων αντικειµένων από το Βρετα-
νικό Μουσείο», σελ. 2231

στ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Παραµένει και οξύνεται το πρόβληµα της δυσοσµίας
σε περιοχές της πόλης Κατερίνης στην Περιφερειακή Ενό-
τητα (Π.Ε.) Πιερίας», σελ. 2233 

ζ) Προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας:, σελ.  

i. µε θέµα: «Χρήση µη Επανδρωµένων Αεροχηµάτων
(ΜΕΑ) στην επιτήρηση δασών», σελ. 2234 

ii. µε θέµα: «Φονικές πυρκαγιές και πλήρης αδυναµία
αντιµετώπισής τους από την Κυβέρνηση», σελ. 2236 

iii. µε θέµα: «Αναποτελεσµατικότητα του υφιστάµενου µη-
χανισµού δασοπροστασίας», σελ. 2237 

η) Προς τον Υπουργό Εθνικής  Άµυνας:  
i. µε θέµα: «Ουκρανοί πιλότοι θα εκπαιδεύονται µε ελλη-

νικά F-16. Νέο πακέτο στρατιωτικής βοήθειας στην Ουκρα-
νία. Εθνικά επικίνδυνη η περαιτέρω εµπλοκή της πατρίδας
µας στον ρωσοουκρανικό πόλεµο», σελ. 2240 

ii. µε θέµα: «Κίνδυνος Καταστροφής Στρατιωτικών Εγκα-
ταστάσεων από τις Πυρκαγιές», σελ. 2241 

iii. µε θέµα: «Διαρροή άκρως απόρρητου έγγραφου ακύ-
ρωσης σύµβασης και απόσυρση ρωσικών οπλικών συστη-
µάτων», σελ. 2242 

iv. µε θέµα « Άρση οικονοµικών αδικιών εις βάρος του
στρατιωτικού προσωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων», σελ.
2244 

θ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Κατασκευή του επαρχιακού δρόµου Λάρισας - Φαρ-
σάλων», σελ. 2246 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση πρότασης νόµου: 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ-

Προοδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµµατός του,
κατέθεσαν στις 31 Αυγούστου 2023 πρόταση νόµου «Προ-
σθήκη κωλύµατος εκλογιµότητας στις εκλογές, για την ανά-
δειξη των δηµοτικών και περιφερειακών αρχών» , σελ. 2234 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,
σελ. 2191 – 2234

ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 2234 - 2248

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 2191, 2221, 2222, 2223, 
2224, 2225, 2228, 2229, 
2230, 2232, 2234

ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 2234, 2235, 2236, 2237, 
2239, 2240, 2241, 2242, 
2243, 2244, 2245, 2246, 
2247, 2248

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΚΡΙΤΑ  Έ. , σελ. 2222, 2223
ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ Κ. , σελ. 2237, 2238
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 2233, 2234
ΖΑΧΑΡΑΚΗ Σ. , σελ. 2227, 2228, 2229, 2230
ΖΕΡΒΕΑΣ Α. , σελ. 2240
ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ Μ., σελ. 2225
ΚΑΖΑΜΙΑΣ Α. , σελ. 2227, 2228, 2231, 2232
ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ Γ. , σελ. 2226
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι., σελ. 2240, 2241, 2242, 2243, 

2244, 2245
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ Ζ. , 

σελ. 2221, 2222
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 2246, 2247
ΜΕΝΔΩΝΗ Σ., σελ. 2231, 2232
ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ Τ. , 

σελ. 2234, 2235
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ι., σελ. 2221, 2222, 2223, 2224
ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ Δ., σελ. 2226

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’

Παρασκευή 1 Σεπτεµβρίου 2023



ΠΑΠΠΑΣ Π. , σελ. 2244, 2245
ΡΟΥΝΤΑΣ Γ. , σελ. 2241
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 2224, 2225
ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ Θ.  , σελ. 2233, 2234
ΣΤΙΓΚΑΣ Β. , σελ. 2236, 2242, 2243
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 2229, 2230
ΤΑΧΙΑΟΣ Ν.  , σελ. 2246, 2247
ΤΟΥΡΝΑΣ Ε.  , σελ. 2234, 2235, 2236, 2237, 

2238, 2239



Αθήνα, σήµερα την 1η Σεπτεµβρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 8.39’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙ-
ΝΟΠΟΥΛΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται o κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα.
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Γεώργιο Βρεττάκο, Βουλευτή Β’ Πειραιώς, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’

Παρασκευή 1 Σεπτεµβρίου 2023



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

2192 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2193



2194 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2195



2196 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2197



2198 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2199



2200 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2201



2202 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2203



2204 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2205



2206 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2207



2208 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2209



2210 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2211



2212 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2213



2214 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2215



2216 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2217



2218 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΣΤ’ - 1 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2023 2219



2220 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Ξεκινούµε µε τη συζήτηση της έβδοµης µε αριθµό 60/28-8-
2023 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου της Προέδρου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας και Βουλευτού
Β1’ Βόρειου Τοµέα Αθηνών κ. Ζωής Κωνσταντοπούλου προς τον
Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Η δολοφονία του Μι-
χάλη Κατσουρή και οι ευθύνες της Κυβέρνησης».

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Για δέκατη τέταρτη ηµέρα καίγεται
ο Έβρος και περιµένουµε µε µεγάλη αγωνία τι θα κάνει επιτέλους
η Κυβέρνηση και πότε θα πάψει αυτή η τροµακτική ανασφάλεια
στην οποία έχετε περιαγάγει τους πολίτες αυτής της χώρας.
Κάνω αυτή την εισαγωγή γιατί είστε ο αρµόδιος για την ασφάλεια
των πολιτών και η επίκαιρη ερώτηση που σας έχω καταθέσει
αφορά ακριβώς µια στυγερή δολοφονία που διαπράχθηκε µέσα
στον Αύγουστο κάτω από τη µύτη των αρχών, κάτω από τη µύτη
της Κυβέρνησης, µε µία επέλαση εγκληµατικών στοιχείων, νεο-
ναζιστικών στοιχείων, µιας οργανωµένης εγκληµατικής οµάδας,
γνωστής στις ελληνικές αρχές, στις διεθνείς αρχές, στις αθλητι-
κές εθνικές και διεθνείς αρχές, η οποία αφέθηκε ανενόχλητη να
κατέβει διασχίζοντας τη χώρα µας, να πραγµατοποιήσει µια ορ-
γανωµένη επίθεση απέναντι σε ανυπεράσπιστους πολίτες και να
σπείρει τον τρόµο στην καρδιά της Αττικής, µέσα στη Νέα Φιλα-
δέλφεια. Τα ερωτήµατα είναι τα αυτονόητα και βεβαίως απορώ
που υπήρξα η µόνη Βουλευτής του Κοινοβουλίου και η Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα η µόνη Κοινοβουλευτική Οµάδα που σας
θέτει αυτό το ερώτηµα. 

Πρώτον, αµέσως µετά τη δολοφονία διεξήχθη δεύτερος ποδο-
σφαιρικός αγώνας, σε συνθήκες διακινδύνευσης, και στη συνέ-
χεια και τρίτος, σε ελληνικό έδαφος. Ο ποδοσφαιρικός αγώνας
µε αφορµή τον οποίο διαπράχθηκε το έγκληµα και αφαιρέθηκε
µία ανθρώπινη ζωή, η ζωή του εικοσιεννιάχρονου Μιχάλη Κα-
τσουρή, δεν µαταιώθηκε, αλλά απλώς αναβλήθηκε, ουσιαστικά
σαν να µη συνέβη και κάτι το φοβερό. Σαν να µη συνέβη και κάτι
το σοβαρό. Η Κυβέρνηση κανένα µέτρο δεν έλαβε προκειµένου
να προστατευτεί το κοινωνικό σύνολο. Αυτή τουλάχιστον είναι η
εντύπωση.

Σας ρωτώ, λοιπόν, πρώτον, ποια µέτρα ελήφθησαν µετά τη δο-
λοφονία του Μιχάλη Κατσουρή για τη διεξαγωγή των αγώνων
που πραγµατοποιήθηκαν σε ελληνικό έδαφος και σε ξένο έδαφος
τις ηµέρες που ακολούθησαν τη δολοφονία. Σε σχέση µε την αρ-
µοδιότητά σας µε ποιες εγγυήσεις διεξήχθησαν οι συγκεκριµένοι
αγώνες, πώς δηλαδή εγγυηθήκατε την ασφάλεια συµµετεχόντων,
παρισταµένων και οποιουδήποτε θα βρισκόταν εγγύς; Ποιες δια-
κρατικές ενέργειες πραγµατοποιήσατε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Πρό-
εδρε,… 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Την ερώτηση εκθέτω. Νοµίζω
ότι είναι ένα θέµα που έχει απασχολήσει όλες τις πολιτικές, την
ελληνική κοινωνία. Να ακουστούν οι ερωτήσεις και να απαντήσει
ο Υπουργός. 

Ποιες, λοιπόν, ήταν οι διακρατικές ενέργειες που αναλάβατε
έναντι της κροατικής κυβέρνησης, ποιες ήταν οι ενέργειες που
αναλάβατε στο πλαίσιο της UEFA, σε ποια στοιχεία και συµπερά-
σµατα βασίστηκαν τα µέτρα που εξήγγειλε ο Πρωθυπουργός
στις 16 Αυγούστου του 2023; Οκτώ µέρες µετά τη δολοφονία,
δηλαδή.

Και παρακαλώ να µας απαντήσετε µε λεπτοµέρεια και παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε, να δώσετε κι εσείς στον κύριο Υπουργό
τον χρόνο να δώσει αυτά τα στοιχεία στη Βουλή και στη δηµο-
σιότητα: Ποιες ευθύνες έχουν αποδοθεί συγκεκριµένα σε υπηρε-
σιακούς παράγοντες της Αστυνοµίας, σε κρατικούς παράγοντες,
σε κυβερνητικούς παράγοντες και σε ποια στοιχεία έχουν βασι-
στεί αυτές οι ενέργειες απόδοσης ευθυνών. Ακούσαµε για απαλ-
λαγή από συγκεκριµένα καθήκοντα συγκεκριµένων αστυνοµικών.

Θα ήθελα να µας πείτε συγκεκριµένα, ποιος έχετε κρίνει ότι δεν
έκανε τι και αν οι ευθύνες αυτές µέχρι στιγµής, κατά την κρίση
και τη γνώση του Υπουργείου, περιορίζονται µόνο στην Αστυνο-
µία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Θέλω να πω σε όλους τους συναδέλφους, ότι ο Κανονισµός

είναι συγκεκριµένος. Ο χρόνος είναι δυο λεπτά για την πρωτολο-
γία, τρία λεπτά για τη δευτερολογία για τον Βουλευτή και για τον
Υπουργό τρία λεπτά για πρωτολογία και τρία λεπτά για δευτερο-
λογία. 

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πολί-

τη): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλό µήνα σε όλους. 
Κυρία Πρόεδρε της Πλεύσης Ελευθερίας, η δολοφονία του Μι-

χάλη Κατσουρή, ήταν ένα τραγικό περιστατικό που µας συγκλό-
νισε όλους. Μιλήσαµε από την πρώτη στιγµή µε ειλικρίνεια, χωρίς
να κρυφτούµε πίσω από το δάχτυλό µας, για τις αστοχίες της Ελ-
ληνικής Αστυνοµίας, για τις ευθύνες, και τις υπηρεσιακές και στη
διαχείριση της πληροφορίας που υπήρχε. Είπαµε ότι ήταν ένα
περιστατικό που δεν αντιµετωπίστηκε όπως θα έπρεπε ούτε
όπως µας έχει συνηθίσει η Ελληνική Αστυνοµία να αντιµετωπίζει
τα περιστατικά. Ήταν κάτι που δεν έπρεπε να συµβεί. 

Αµέσως αποδώσαµε τις ευθύνες, σε πρώτη φάση µε τη µετα-
κίνηση στελεχών της Ελληνικής Αστυνοµίας που είχαν την επο-
πτεία του δροµολογίου των Κροατών οπαδών και στη συνέχεια
διατάσσοντας ΕΔΕ. Ανάλογα µε τα συµπεράσµατα της ΕΔΕ, απο-
δώσαµε και επιµέρους ευθύνες και στον κλάδο διαχείρισης πλη-
ροφορίας και στον κλάδο της επιχειρησιακής αντιµετώπισης του
περιστατικού. Η ΕΔΕ βρίσκεται σε εξέλιξη και γνωρίζετε πολύ
καλά ότι το τέλος της απόδοσης των ευθυνών µε βάση τις πει-
θαρχικές διαδικασίες της Ελληνικής Αστυνοµίας απαιτεί τους
χρόνους του. Σε κάθε περίπτωση, δεν είµαστε διατεθειµένοι ούτε
να συγκαλύψουµε ούτε να κρύψουµε κάτι, κυρίως γιατί ο σκοπός
µας είναι να διορθώνουµε τις αδυναµίες και να ανταποκρινόµα-
στε πάντοτε στα περιστατικά µε τον τρόπο που αρµόζει και που
συνηθίζει η Ελληνική Αστυνοµία να τα αντιµετωπίζει. 

Θέλω να απαντήσω στην πρωτολογία µου στο σκέλος των ερω-
τηµάτων που µου θέσατε, όχι γιατί δεν µαταιώθηκε τελείως το
παιχνίδι και απλώς αναβλήθηκε, καθώς αυτή είναι η πρακτική,
αυτό κάνει η UEFA, αυτό είναι αρµοδιότητα διεθνών οµοσπον-
διών, αυτό έχει γίνει και στο παρελθόν πάρα πολλές φορές. Η
Ελληνική Αστυνοµία και η εξέλιξη των γεγονότων απαντά από
µόνη της στην απάντηση και στις αµφιβολίες, που ενδεχοµένως
δηµιουργήθηκαν και σε εσάς και στην ελληνική κοινωνία, για την
επάρκεια και τη δυνατότητά της να παρέχει συνθήκες ασφαλείας.

Η Ελληνική Αστυνοµία εξασφάλισε εκείνη την εβδοµάδα σε ένα
εκρηκτικό, ένα ιδιαίτερα φορτισµένο περιβάλλον, την άψογη από
άποψη ασφάλειας πραγµατοποίηση δυο αγώνων και του Πανα-
θηναϊκού και του Ολυµπιακού και της ΑΕΚ την επόµενη εβδοµάδα
στην Αθήνα και τον τελικό του UEFA Super Cup. Έτσι όπως γνω-
ρίζει και µπορεί να κάνει. Με κινητοποίηση των δυνάµεων που κρί-
θηκε απαραίτητη, µε έλεγχο στο γήπεδο, µε επιτήρηση και περι-
πολίες στα σηµεία που ενδεχοµένως υπήρχαν φόβοι ότι µπορεί
να προξενηθούν επεισόδια, µε κινητοποίηση µεγάλων δυνάµεων,
έτσι όπως πρέπει, όπως αρµόζει, όπως επιβάλλεται να κάνουµε
πάντοτε όταν πρέπει να προστατεύσουµε τη δηµόσια τάξη και
ασφάλεια και να εγγυηθούµε την ασφάλεια των ανθρώπων που
πηγαίνουν στο γήπεδο για να δουν την αγαπηµένη τους οµάδα. 

Προς επίρρωση όλων αυτών, θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά
δυο επιστολές: Μια επιστολή της UEFA, η οποία συγχαίρει την
Ελληνική Αστυνοµία για την άψογη στάση της και τη διασφάλιση
συνθηκών ασφάλειας στον τελικό του UEFA Super Cup, αλλά και
της ΑΕΚ, η οποία µε αφορµή ένα δεύτερο ποδοσφαιρικό παιχνίδι
λέει ότι οι έλεγχοι και τα µέτρα ασφαλείας που εφαρµόστηκαν
στον προηγούµενο ευρωπαϊκό αγώνα -στον αγώνα, δηλαδή, της
ΑΕΚ µε την Ντιναµό που αναβλήθηκε- εξασφάλισαν όχι µόνο την
ασφάλεια των φιλάθλων και των παικτών, αλλά και την οµαλή διε-
ξαγωγή του µεγάλου αυτού ποδοσφαιρικού γεγονότος. Επίσης,
βελτίωσαν το γενικό αίσθηµα ασφάλειας στο γήπεδο και την πε-
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ριοχή γύρω από αυτό. 
Είναι δυο ουσιαστικές, έµπρακτες απαντήσεις για τον τρόπο

µε τον οποίο αντιµετωπίσαµε σε δύσκολες συνθήκες απαιτητικά
περιστατικά και για την ικανότητα της Ελληνικής Αστυνοµίας να
αποδίδει. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη κ. Ιωάν-
νης Οικονόµου καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες
επιστολές, οι οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στώ.

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Τώρα τι να σας πω, κύριε Υπουργέ; Μου απαντήσατε µε
αυτή την τοποθέτηση στις ερωτήσεις που σας έκανα; 

Είµαστε έξι µήνες µετά τα Τέµπη, όπου µε τραγικό τρόπο οι
πολίτες αυτής της χώρας έχουν συνειδητοποιήσει ότι ζουν στη
χώρα του «πάµε και όπου βγει». Μου απαντάτε εκ του αποτελέ-
σµατος; Μου λέτε ότι, αφού διεξήχθησαν οι αγώνες, χωρίς να
έχουµε άλλο θύµα, όλα καλώς καµωµένα; Είναι σαν να µου απα-
ντάτε ότι, αφού δεν σκοτώθηκε κανείς µέχρι τις 28 Φλεβάρη του
2023, όλα καλώς καµωµένα. Μέχρι που ήρθε η αποφράδα εκείνη
µέρα, που από τη λογική, την τακτική, την πρακτική και την πολι-
τική του «πάµε και όπου βγει» είχαµε πενήντα επτά θύµατα. 

Έρχεστε σήµερα και λέτε «έτσι συνηθίζεται»; Δεν µαταιώθηκαν
οι αγώνες, αλλά απλώς αναβλήθηκαν, γιατί έτσι συνηθίζεται; Δη-
λαδή συνηθίζεται να δολοφονούνται άνθρωποι, αθώοι πολίτες,
από οργανωµένες οµάδες που περιφέρονται και µετακινούνται
ως οµάδες οπαδών και συνεννοούνται ως οµάδες οπαδών, ενώ
το υπόβαθρο βεβαίως της δράσης τους είναι νεοναζιστικό και
εγκληµατικό; Μου λέτε «έτσι συνηθίζεται»; Δηλαδή να το συνηθί-
σουµε; Και να συνηθίσουµε και στην ιδέα ότι επ’ αφορµή ενός
ποδοσφαιρικού αγώνα µπορεί να έχουµε ανθρώπινα θύµατα; Να
το συνηθίσουµε και αυτό; Γιατί δεν έγινε πρώτη φορά, κύριε
Υπουργέ, στη χώρα µας. Είναι νωπό το αίµα του Άλκη Καµπανού.
Είναι, όχι νωπό, αλλά ζωντανή η µνήµη του άτυχου Φιλόπουλου.
Να τα συνηθίσουµε; Αυτό µάς λέτε; 

Δεν µου απαντήσατε, κύριε Υπουργέ, τι ενέργειες κάνατε και
πώς είχατε εγγυηθεί την ασφάλεια όλων. Δεν µου απαντήσατε
ποιοι συγκεκριµένα ενέχονται για ποιες συγκεκριµένες πράξεις
και παραλείψεις και µη µου λέτε τα περί απόδοσης ευθυνών, διότι
ήρθε χθες ο κ. Μητσοτάκης και υπερασπίστηκε ακόµη και τους
εµπλεκόµενους στο Μάτι, ως άλλος Τσίπρας, λέγοντας «τεκµήριο
αθωότητας» για αυτούς που εγκατέλειψαν ανθρώπους να καούν.
Μη µου λέτε «έτσι συνηθίζεται», γιατί τελικώς αυτό που συµπε-
ραίνω είναι ότι λέτε στην ελληνική κοινωνία να συνηθίσει στο
«πάµε και όπου βγει». 

Σας ρώτησα ποιοι είναι οι συγκεκριµένοι ενεχόµενοι, τι ακρι-
βώς παρέλειψαν, ποια είναι τα συµπεράσµατά σας, τι κάνατε µε
την UEFA, τι κάνατε µε την Κροατία, που επισκέφθηκε ο Πρωθυ-
πουργός της Κροατίας την Ελλάδα λίγες µέρες µετά και µετά
από δηλώσεις εµπρηστικές του Προέδρου της Κροατίας, που
λέει ότι κρατούµε εδώ αιχµαλώτους τους κατηγορουµένους για
τη δολοφονία. 

Εάν ήρθατε σήµερα να απαντήσετε για να µην απαντήσετε,
απλώς θέλω να σας πω ότι όλη η κοινωνία το καταλαβαίνει και
όλη η Ελλάδα αντιλαµβάνεται πραγµατικά ότι θέλετε να της επι-
βάλλετε το «πάµε και όπου βγει». Και απέναντι σε αυτό να ξέρετε
ότι θα είµαστε εµείς, θα είµαι και εγώ προσωπικά και η Πλεύση
Ελευθερίας. Το «πάµε και όπου βγει» δεν θα γίνει νέα κανονικό-
τητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε, κύ-
ριε Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Δυσκολεύοµαι να καταλάβω λίγο την ερµηνεία στην οποία
µπήκατε, κυρία Κωνσταντοπούλου, αλλά αυτό είναι δικαίωµά
σας. 

Τίποτα δεν συνηθίζεται ούτε είπα ότι πρέπει να συνηθίσουµε
σε τέτοια ακραία και δολοφονικά περιστατικά. Είπα απλώς ότι τα
ποδοσφαιρικά γεγονότα και κυρίως οι διεθνείς ποδοσφαιρικές

οργανώσεις δεν µαταιώνουν παιχνίδια, τα αναβάλλουν, µε βάση
ένα σκεπτικό που συµφωνείται από τις διεθνείς ποδοσφαιρικές
αρχές, τις οµάδες, τις αρχές κάθε χώρας. Έτσι γίνεται και έτσι
θα γίνεται. 

Δεύτερον, τα γεγονότα που συνέβησαν, κυρία Κωνσταντοπού-
λου -και καλό είναι να έχουµε µία σοβαρή προσέγγιση του δια-
λόγου που κάνουµε-, δεν συνέβησαν στην τύχη. Δεν έτυχε, απ-
λώς, να µην έχουµε επεισόδια ή τραγικά γεγονότα ή τραγικά πε-
ριστατικά. Συνέβη διότι συνέβαλαν όλοι και πρωτίστως η Ελλη-
νική Αστυνοµία, µε την προετοιµασία, την επιχειρησιακή της
δράση, τους άντρες και τις γυναίκες που ήταν στον δρόµο για
πολλές µέρες εκείνη την πολύ φορτισµένη περίοδο. 

Επίσης, το περιστατικό δεν είχε µόνο τη µία τραγική όψη των
ευθυνών και της δολοφονίας του φιλάθλου της ΑΕΚ. Είχε συλλή-
ψεις, συλλήψεις σκληρών χούλιγκαν, ακροδεξιών οπαδών, είχε
συλλογή στοιχείων. Έχει µια τιτάνια προσπάθεια και από τις
αρχές της δικαιοσύνης και από την Ελληνική Αστυνοµία να βρεθεί
ο ένοχος. Έχει προφυλακίσεις µε βαριές κατηγορίες, πάντοτε σε
συνθήκες που σέβονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα, έχει µια ολό-
κληρη δουλειά που γίνεται γύρω από αυτή την ιστορία. Και επί-
σης να πω το εξής, που είναι το µείζον και το σηµαντικό που
πρέπει να προσεγγίσουµε, χωρίς υπεραπλουστεύσεις και χωρίς
αόριστες προσεγγίσεις και χωρίς πολιτικαντισµούς: 

Η βία και η παραβατικότητα µε αθλητικό υπόβαθρο δεν είναι
ούτε σηµερινή ούτε απλή υπόθεση. Έχει γίνει εξαιρετικά πολύ-
πλοκη, συνδέεται µε δράσεις που δείχνουν περισσότερο σε
εγκληµατικές οργανώσεις, παρά σε οµάδες οπαδών και φιλάθ-
λων, που συνδέονται µε εξτρεµιστικές πολιτικές απόψεις είτε της
ακραίας Δεξιάς, ναζιστικές, είτε και αντιεξουσιαστικών χώρων,
συνδέονται µε επιπλέον παραβατικές συµπεριφορές, τράφικινγκ,
εµπόρων ναρκωτικών και οφείλει η συντεταγµένη πολιτεία, όχι
µόνο σε επίπεδο Ελλάδας, αλλά και Ευρώπης, να τις αντιµετωπί-
σει ως τέτοιες και να περιορίσει τη δράση τους. 

Ήδη στην Ελλάδα και πριν από αυτό το τραγικό περιστατικό
και τώρα κάνουµε σηµαντικά βήµατα και στο νοµοθετικό περιε-
χόµενο και επιχειρησιακά. Ήδη έχουν γίνει έλεγχοι σε δέκα, δε-
καπέντε συνδέσµους. Σε αυτές που είναι παράνοµες λέσχες έχει
ληφθεί η πρόνοια να κλείσουν και να σφραγιστούν εντελώς. Θα
συνεχιστούν εκεί. Γίνονται έλεγχοι στα γήπεδα και στις θύρες των
οργανωµένων, εκεί που η Ελληνική Αστυνοµία κρίνει ότι υπάρχει
µια επικινδυνότητα, προκειµένου να αποφύγουµε παραπάνω πε-
ριστατικά. Αλλά οφείλουµε συνολικά, επαναλαµβάνω, ως πολι-
τεία να δούµε και οι πολιτικές δυνάµεις πρέπει να συµβάλουν σε
αυτό, πώς θα αντιµετωπίσουµε ακόµη πιο αποτελεσµατικά το ζή-
τηµα της βίας και της παραβατικότητας µε αθλητικό υπόβαθρο,
που πλέον δεν συναντιέται µέσα στα γήπεδα µόνο ή κατά τη διάρ-
κεια ποδοσφαιρικών αγώνων. Μπορεί, δυστυχώς, να συµβεί
οπουδήποτε, µακριά από ποδοσφαιρικά γεγονότα ή αθλητικά γε-
γονότα, ακόµη και εκτός ηµερών που υπάρχουν τα γεγονότα
αυτά. 

Εκεί συντονισµένα πρέπει να βρούµε και να δώσουµε τις απα-
ντήσεις που οφείλει να δώσει ένα κράτος δικαίου. Και η Ελληνική
Αστυνοµία, σε συνεργασία και µε άλλες αρµόδιες αρχές, έκανε
και θα εξακολουθεί να κάνει βήµατα προς την κατεύθυνση αυτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Θα συζητηθεί τώρα η πρώτη µε αριθµό 48/28-8-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Επικρατείας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ.
Έλενας Ακρίτα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Φαινόµενα Φαρ Ουέστ στη χώρα - Ακροδεξιοί �πολιτοφύ-
λακες� αιχµαλωτίζουν µετανάστες και καλούν σε πογκρόµ».

Ορίστε, κυρία Ακρίτα.
ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Καληµέρα και καλό µήνα, κύριε Πρόεδρε,

κύριε Υπουργέ.
Από τις πρώτες κιόλας µέρες που ο Έβρος παραδόθηκε στις

φλόγες, είδαµε παράλληλα ως άνθος του κακού να µας προκύ-
πτει µια έντονη και επικίνδυνη φηµολογία, που έλεγε ότι οι µετα-
νάστες που πέρασαν τα σύνορα δεν το έκαναν προς άγραν µιας
καλύτερης ζωής, αλλά το έκαναν για να κάψουν την πατρίδα µας. 

Ξέρουµε πολύ καλά ποιοι διέδωσαν όλα αυτά τα fake news.
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Είναι κύκλοι ακροδεξιοί, είναι κύκλοι vigilante, θα λέγαµε, πολι-
τοφυλάκων, οι οποίοι έχουν βρει µια στοργική αγκαλιά στο κόµµα
Ελληνική Λύση του Κυριάκου Βελόπουλου. 

Θέλω να υπενθυµίσω ότι εµείς στον ΣΥΡΙΖΑ έχουµε κάνει ένα
αίτηµα προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Τασούλα για την παρα-
ποµπή του Βουλευτή της Ελληνικής Λύσης Πάρη Παπαδάκη στην
Επιτροπή Δεοντολογίας της Βουλής για τις πράξεις του στα µέσα
κοινωνικής δικτύωσης. 

Αυτή η στοχοποίηση, όπως όλοι γνωρίζουµε, κορυφώθηκε στις
22 Αυγούστου, όταν βρέθηκαν δεκαοκτώ -τουλάχιστον αυτές
είναι καταγεγραµµένες- απανθρακωµένες σοροί µεταναστών και
παράλληλα κυκλοφορούν τα ίδια βίντεο, όπως και πριν. Είδαµε
επίσης τρεις άνδρες, ο ένας από αυτούς είναι Αλβανός, να συλ-
λαµβάνουν παρανόµως και να φυλακίζουν παρανόµως µετανά-
στες, τους οποίους, κύριε Υπουργέ, αποκαλούσαν «κοµµάτια».
Δεν ήταν άνθρωποι, ήταν γι’ αυτούς κοµµάτια. 

Ήθελα, λοιπόν, να ρωτήσω τα εξής, κύριε Υπουργέ: Εσείς το
θεωρείτε λογικό στα σύνορά µας, στα σύνορα της πατρίδας µας
να «αλωνίζουν» όλοι αυτοί οι αυτόκλητοι σερίφηδες, όλοι αυτοί
οι ακραίοι vigilante και να κακοποιούν, να τροµοκρατούν, να ξυ-
λοκοπούν τους µετανάστες; Ακούσαµε ότι ο Πρωθυπουργός είπε
χτες ότι θα προσλάβει συνοριοφύλακες. Θα ήθελα να ξέρω πόσο
σύντοµα, παρακαλώ, σκοπεύετε να το κάνετε αυτό. Ήθελα να
ρωτήσω αν είστε ικανοποιηµένος από τη δράση της Ελληνικής
Αστυνοµίας και κυρίως µε τα πρόσφατα φαινόµενα διαφθοράς
στους κόλπους του Αστυνοµικού Σώµατος. Και αισθάνοµαι, αν
µπορείτε να µου απαντήσετε, ότι υπάρχει µια ανοχή σε αυτή τη
ρατσιστική ρητορική και θα ήθελα να ρωτήσω πώς θα βάλετε
τέλος σε αυτή. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ελάτε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-

λίτη): Ευχαριστώ, κυρία Ακρίτα, για την ερώτηση.
Θέλω κατ’ αρχάς να ξεκινήσω µε µια εισαγωγική παρατήρηση.

Η Ελληνική Αστυνοµία είναι αποκλειστικά αρµόδια για την εξα-
σφάλιση της δηµόσιας τάξης και της ασφάλειας, για την προστα-
σία των πολιτών, για την προστασία της ελληνικής πολιτείας, για
την προάσπιση των δικαιωµάτων µας. Αυτή και κανένας άλλος.
Και αυτό είναι µια πολύ καθαρή τοποθέτηση, είναι πεποίθηση της
Κυβέρνησης. Τα µέτρα που λαµβάνονται κάθε φορά λαµβάνονται
και υπαγορεύονται από τις περιστάσεις, πάντοτε σύµφωνα µε το
Σύνταγµα, τους νόµους και τις διεθνείς συµβάσεις της χώρας
µας. 

Σωστά είπατε, είδαµε απαράδεκτα περιστατικά στον Έβρο,
απάνθρωπες συµπεριφορές, που δεν νοµίζω ότι χωρά οποιοσδή-
ποτε αστερίσκος ή υποσηµείωση για την αυτονόητη καταδίκη
τους. Είδαµε όµως και κάτι άλλο. Είδαµε τη σύλληψη των ανθρώ-
πων αυτών, την παραποµπή τους στη δικαιοσύνη και την επιβολή
από τη δικαιοσύνη περιοριστικών όρων, σε πρώτη φάση, την προ-
καταρκτική εξέταση να βρίσκεται σε συνέχεια για την επιβολή
των ποινών. 

Θέλω να ξεκαθαρίσω και από αυτό το Βήµα, όπως το έκανα
και στον Έβρο όπου βρέθηκα, όπως το κάναµε από την πρώτη
στιγµή, όπως το έκανε και ο Πρωθυπουργός. Κανείς δεν δικαιού-
ται να υποκαθιστά τη δράση της Ελληνικής Αστυνοµίας. Είµαστε
µια ευρωπαϊκή δηµοκρατία, είµαστε κράτος δικαίου και στα
κράτη δικαίου δεν έχει σηµασία το τι και το γιατί, έχει σηµασία
και το πώς γίνεται κάτι και το πώς το καθορίζει µόνο το κράτος
µε τα εντεταλµένα όργανά του. Κανείς άλλος δεν έχει δικαίωµα
να υποκαθιστά αυτή τη λειτουργία. Όποιος το κάνει θα βρίσκεται
αντιµέτωπος και µε την κατασταλτική δράση της Ελληνικής Αστυ-
νοµίας και µε τις συνέπειες από την ελληνική δικαιοσύνη. 

Αυτό έγινε και στα περιστατικά του Έβρου. Αυτό έγινε µε τους
τρεις που περιγράψατε, που συνελήφθησαν. Αυτό έγινε µε τον
επόµενο, που αναγκάστηκε να παραδοθεί, γιατί η Αστυνοµία ήταν
στο κατόπι του. Αυτό γίνεται µε την προληπτική δράση και αντι-
µετώπιση όσων φαντάζονται ότι µπορεί παριστάνοντας τους πα-
λικαράδες, εκφράζοντας τα οποιαδήποτε σύνδροµα, κόµπλεξ ή
ακραίες πεποιθήσεις έχουν στο µυαλό τους, φαντάζονται ότι µπο-

ρούν να αντιποιήσουν την αρχή και να υποκαταστήσουν την ελ-
ληνική δικαιοσύνη. Τελεία, παύλα, παράγραφος. Είµαστε απένα-
ντι σε αυτή τη συµπεριφορά και δεν είµαστε απέναντι σε αυτή τη
συµπεριφορά µόνο ρητορικά. Την εµπεδώνουµε µε τη στάση και
µε τα αποτελέσµατά µας. 

Και θέλω να πω και κάτι παραπάνω. Η Ελληνική Αστυνοµία και
στις πυρκαγιές στον Έβρο είχε τεράστια συνδροµή στην αντιµε-
τώπισή της, συνέβαλε σε πάνω από δεκατέσσερις χιλιάδες εκκε-
νώσεις, σε φυλάξεις σηµείων, έπαιξε καθοριστικό ρόλο στο πολύ
δύσκολο εγχείρηµα της εκκένωσης του νοσοκοµείου στην Αλε-
ξανδρούπολη, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας και τις
άλλες υπηρεσίες εκεί και επιτελεί και ένα πολύ σηµαντικό έργο
στη φύλαξη των συνόρων στον Έβρο και θα έρθω στη δευτερο-
λογία µου σε αυτό. Σε αυτό της το πλαίσιο η Ελληνική Αστυνοµία
έχει καταφέρει όλο αυτό το διάστηµα να έχει πετύχει πάνω από
εκατόν δέκα χιλιάδες αποτροπές παράνοµων εισόδων στη χώρα,
πάνω από πεντακόσιες δεκαπέντε συλλήψεις λαθροδιακινητών,
οι περισσότεροι από τους οποίους είναι σκληροί και αδίστακτοι
κακοποιοί και τεσσερισήµισι χιλιάδες συλλήψεις ανθρώπων που
παράνοµα µπήκαν στη χώρα. Αυτή είναι η συνδροµή της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας σύµφωνα µε την έννοµη τάξη, πάντοτε σε συνερ-
γασία µε τη FRONTEX, τηρώντας συµβάσεις, κανονισµούς, πράγ-
µατα που πρέπει να σεβόµαστε. Ποιος φαντάζεται ότι µπορεί να
απαξιώσει ή να αποκαταστήσει αυτό το σπουδαίο έργο των αν-
δρών και των γυναικών της ΕΛ.ΑΣ., παριστάνοντας τον παλικαρά
ή τον σερίφη; Αυτά είναι αστεία πράγµατα απέναντι στα οποία
θα είµαστε αµείλικτοι σε κάθε έκφανσή τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κυ-
ρία συνάδελφε, για τρία λεπτά.

ΕΛΕΝΑ ΑΚΡΙΤΑ: Κύριε Υπουργέ, είναι σοβαρά τα πράγµατα.
Και ναι µεν χθες ο Πρωθυπουργός καταδίκασε όλη αυτή την
ακραία ρατσιστική δραστηριότητα, αλλά είναι άλλο τα λόγια και
άλλο οι πράξεις. Ο Αντεισαγγελέας του Αρείου Πάγου, την πε-
ρασµένη Τρίτη -και το διαβάζω-, µίλησε για «αναβίωση του µε-
σαιωνικού φαινοµένου της αυτοδικίας που µπορεί να εκθέσει
διεθνώς τη χώρα µας». όπως, ήδη, γνωρίζετε το δίκτυο καταγρα-
φής περιστατικών ρατσιστικής βίας, που συντονίζει η Εθνική Επι-
τροπή για τα Δικαιώµατα του Ανθρώπου και η Ύπατη Αρµοστεία
του ΟΗΕ για τους πρόσφυγες στην Ελλάδα έκαναν ανακοινώσεις
καταπέλτη µε βάση το θέµα αυτό των αυτοκινήτων vigilante.

Να πω εδώ ότι διάβασα, όπως κι εσείς φαντάζοµαι την εφηµε-
ρίδα «LE MONDE» που είχε καταγγελτικά άρθρα, όπως και το
«POLITICO», για την πατρίδα µας.

Από την άλλη µεριά ξέρετε τι γίνεται, κύριε Υπουργέ; Δεν
υπάρχει από ό,τι γνωρίζω, εσείς βέβαια ξέρετε καλύτερα λόγω
της ιδιότητάς σας, κανένα ενοχοποιητικό στοιχείο για µετανάστη
ή πρόσφυγα. Γνωρίζουµε ότι περίπου εκατό άτοµα έχουν συλλη-
φθεί και κανένας από αυτούς δεν είναι ούτε µετανάστης ούτε
πρόσφυγας.

Να πούµε και κάτι ακόµα. Οι δεκατρείς -ο Αλβανός και οι άλλοι
δύο- που συνέλαβαν παρανόµως και τους κλείσανε µέσα και τρά-
βηξαν τα πάνδεινα, κύριε Υπουργέ, ήρθαν οι άνθρωποι, το είπαν
µετά, τι τους γδύσανε, τι τους ξυλοκόπησαν, τι τους κακοποί-
ησαν, τι τους έκλεισαν µέσα σε αυτό το τρέιλερ που δεν µπορού-
σαν να αναπνεύσουν, οι άνθρωποι αυτοί που για τους ακρο-
δεξιούς είναι «πράγµατα», αυτοί, λοιπόν, όταν βγήκαν από τις
ανακριτικές αρχές, γιατί βγήκαν ελεύθεροι, χωρίς περιοριστικούς
όρους, είχαν καταγγελθεί από αυτόν που παράνοµα τους φυλά-
κισε, αγνοώντας ίσως το «ένοχος ένοχον ου ποιεί».

Τελειώνω, λοιπόν, λέγοντας ότι πραγµατικά είναι άλλο η φρα-
στική καταδίκη αυτών των φαινοµένων και άλλο η απόλυτη και
ξεκάθαρη πρακτική εφαρµογή των λόγων του Πρωθυπουργού
και της Κυβέρνησής µας. Είµαστε ένα κράτος δικαίου ή θέλουµε
να είµαστε ένα κράτος δικαίου. Νοµίζω ότι πρέπει να πέσει ένας
πέλεκυς αποφασιστικός απέναντι σε όλους αυτούς τους -ας µου
επιτραπεί να το πω- ανθέλληνες, διότι κάνουν κακό στη χώρα µας
και εκεί να αποδειχθούν στην πράξη αυτά που ήδη έχουν ειπωθεί
σε λόγια.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υπουργός Προστασίας του Πο-
λίτη): Έχετε δίκιο ότι τα λόγια δεν αρκούν.

Αυτό, όµως, που βλέπουµε στον Έβρο δεν είναι λόγια, είναι η
επιβεβαίωση στην πράξη της προσέγγισης που έχουµε γύρω από
αυτές τις απαράδεκτες, αχαρακτήριστες συµπεριφορές. Δεν
είναι λόγια οι συλλήψεις. Δεν είναι λόγια η παράδοση στη δικαιο-
σύνη. Δεν είναι λόγια η προκαταρκτική εξέταση του εισαγγελέα.
Δεν είναι λόγια οι ποινές που έχει επιβάλει και αυτές που θα επι-
βληθούν στο πέρας αυτής της διαδικασίας. Δεν είναι λόγια η κα-
θηµερινή παρουσία της αστυνοµίας στον Έβρο, έτσι ώστε να
αντιµετωπίζει και να αναχαιτίζει οποιονδήποτε φαντάζεται ότι
µπορεί να υποκαταστήσει τις αρχές.

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα των ενδεχόµενων εµπρησµών είναι
µια ιδιαίτερα ευαίσθητη διαδικασία, η οποία βρίσκεται στα χέρια
ανακριτικών αρχών, πυροσβεστικής, αστυνοµίας, δικαιοσύνης.
Νοµίζω ότι δικαιούται κανείς να παρατηρεί πράγµατα που συνέ-
βησαν κυρίως στον Έβρο και αν µη τι άλλο να ψάχνει απαντήσεις.
Βρίσκονται στα χέρια της δικαιοσύνης και των αρχών. Μέχρι τότε
νοµίζω ότι πρέπει να περιµένουµε τα συµπεράσµατά τους. Αυτό
επιβάλλει και η πολιτική ευθύνη και το πατριωτικό καθήκον.

Θέλω να κάνω δύο παρατηρήσεις σχετικές µε την ερώτηση
σας και µε τα όσα συµβαίνουν στον Έβρο. Η άποψη και η πεποί-
θηση της Κυβέρνησης γενικά για τη µεταναστευτική πολιτική και
πιο συγκεκριµένα για αυτό που συµβαίνει στον Έβρο είναι ότι
πρέπει να ασκούµε µια µεταναστευτική πολιτική, η οποία να είναι
αυστηρή, αλλά δίκαιη, να µην είµαστε ούτε αφελείς -αυτή είναι η
δική µας πολιτική άποψη, την έχουµε εκφράσει µε σαφήνεια χρό-
νια τώρα- και βεβαίως ούτε και επιπόλαιοι.

Είναι αφελής η προσέγγιση ότι η χώρα θα µπορούσε να ανοίξει
τα σύνορά της και να υποδεχθεί οποιουσδήποτε θα θέλανε για
οποιοδήποτε λόγο να φύγουν από εκεί που είναι και να έρθουν
εδώ. Εγκυµονεί θέµατα ασφάλειας, κοινωνικής ισορροπίας,
τάξης. Εγκυµονεί θέµατα ανθρωπιστικά, γιατί είναι αδύνατον να
διαχειριστείς, όπως ξέρουµε από το µακρινό τραγικό παρελθόν
της Μόριας και της Ειδοµένης µε συνθήκες αξιοπρέπειας ανθρώ-
πους που ασύντακτα, παράνοµα έρχονται εδώ. Και εγκυµονεί και
τεράστιους κινδύνους για τη ζωή τους, γιατί αφήνονται στα χέρια
των λαθροδιακινητών µε τραγικές καταλήξεις, όπως πολλές
φορές βλέπουµε µε πνιγµένους ανθρώπους στα νερά του Αι-
γαίου, αυτούς που δεν καταφέρνει το Ελληνικό Λιµενικό να σώσει
και µε το πρόσφατο τραγικό περιστατικό των ανθρώπων που κάη-
καν στην φωτιά της Αλεξανδρούπολης.

Ασκούµε, λοιπόν, µια αυστηρή, αλλά δίκαιη µεταναστευτική πο-
λιτική µε άντρες και γυναίκες της Ελληνικής Αστυνοµίας, µε συ-
νοριοφύλακες, µε τη συνδροµή της FRONTEX µε εποπτικά µέσα,
φράζοντας τα παράνοµα µονοπάτια απέναντι στους λαθροδιακι-
νητές, απέναντι στην παράνοµη µετανάστευση.

Από την άλλη δεν πρέπει να είµαστε και επιπόλαιοι. Δεν πρέπει
να δίνουµε το δικαίωµα στον οποιονδήποτε να φαντάζεται ότι
µπορεί να υποκαταστήσει τη συντεταγµένη πολιτεία, να απαξιώ-
νει απλοϊκά και λαϊκίστικα ενδεχοµένως και για ψηφοθηρικούς
λόγους -γιατί και αυτό καταγράφεται δυστυχώς και είναι τραγικό
και απαράδεκτο για το ελληνικό Κοινοβούλιο, για την ελληνική
πολιτική τάξη εκλεγµένοι Βουλευτές να πρωταγωνιστούν σε τέ-
τοιου είδους περιστατικά- τη σπουδαία δουλειά που γίνεται από
την Ελληνική Αστυνοµία και τις άλλες αρχές πάνω σε αυτό το κρί-
σιµο πεδίο στον Έβρο.

Επαναλαµβάνω. Θα είµαστε µε τους νόµους απέναντι σε αυτές
τις ακραίες, απάνθρωπες, φασιστικές πρακτικές οιουδήποτε φα-
ντάζεται ότι µπορεί να υποκαταστήσει την ελληνική πολιτεία και
την Ελληνική Αστυνοµία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχίζου-

µε µε την πρώτη µε αριθµό 55/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Μάριου Σαλµά προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Μη αποδοτική λειτουργία του Γε-
νικού Νοσοκοµείου Αγρινίου».

Ορίστε, κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Απευθυνόµενος στον κύριο Υπουργό, ήθελα να πω ότι στα εί-

κοσι τρία χρόνια της κοινοβουλευτικής µου θητείας αυτή η ερώ-
τηση είναι από τις πιο σοβαρές που έχω κάνει, γιατί κάθε λέξη
που θα πω αφορά την υγεία των ανθρώπων στην Αιτωλοακαρνα-
νία και αφορά την αυτοκριτική για τις κακές επιλογές που µπορεί
να κάνει µια Κυβέρνηση για τη διοίκηση σε ένα νοσοκοµείο.

Άρα ο Πρωθυπουργός όταν είπε ότι πρέπει να εποπτεύω τον
επόµενο Υπουργό Υγείας για να διορθώσουµε τα λάθη, χαρακτη-
ριστική περίπτωση κακοδιοίκησης και κακοδιαχείρισης των νοσο-
κοµείων της χώρας είναι το Νοσοκοµείο του Αγρινίου.

Προσέξτε. Χθες το βράδυ ασθενής µε εγκεφαλική αιµορραγία
έφυγε από το Νοσοκοµείο στο Μεσολόγγι, επειδή δεν υπήρχε
εφηµερεύων στον αξονικό τοµογράφο και πήγε στο Νοσοκοµείο
του Αγρινίου όπου κι εκεί δεν εφηµέρευε κανένας. Ήρθε από το
σπίτι του ο ένας από τους τρεις που ξέρουν να γνωµατεύουν αξο-
νική. Γιατί δεν εφηµέρευε δέκα µέρες γιατρός στον αξονικό το-
µογράφο στο Αγρίνιο; Γιατί οι γιατροί οι τρεις που γνωµατεύουν
απηύδησαν και είπαν θα βάλουµε επτά, που λέει ο νόµος, εφη-
µερίες. Τρεις επί επτά είκοσι µία, δέκα µέρες χωρίς εφηµερία ο
αξονικός τοµογράφος σε όλη την Αιτωλοακαρνανία. Γιατί οι άν-
θρωποι απηύδησαν; Γιατί ο διοικητής µετακινούσε να κάνουν
εφηµερίες και στην Άρτα.

Την µέρα που κατέθεσα την ερώτηση, τη Δευτέρα, η µονάδα
εντατικής θεραπείας, την οποία είχα την τιµή να ανοίξω όταν
ήµουν στη θέση σας το 2009, ήταν έτοιµη να κλείσει. Όταν ήρθε
ο διοικητής ο σηµερινός υπήρχαν πέντε γιατροί που δούλευαν
στη µονάδα εντατικής θεραπείας. Πέρυσι τέτοιον καιρό έκλεισε
για τρεις µήνες η µονάδα εντατικής θεραπείας. Ένας νοµός
χωρίς µονάδα, καταλαβαίνετε τι σηµαίνει αυτό και λιγότερα κρε-
βάτια, έξι σε όλη την Ελλάδα διαθέσιµα. Γιατί; Γιατί ο διοικητής
ξεχάστηκε, αδιαφόρησε να προκηρύξει στη θέση του διευθυντή
που είχε παραιτηθεί πριν έναν χρόνο.

Έκλεισε η µονάδα. Προκηρύσσει τη θέση του διευθυντού. Κα-
νείς δεν ενδιαφέρεται παρά µόνο µία γυναίκα, γιατρός, επιστή-
µων, που από το 2005 εργάζεται στο Νοσοκοµείο το Ιπποκράτειο
Θεσσαλονίκης Πανεπιστηµιακό και αποφασίζει να έρθει στο Αγρί-
νιο να ανοίξει τη µονάδα. Πάει στο Αγρίνιο να ανοίξει τη µονάδα.
Και αν δείτε παραιτείται η γυναίκα µετά από οκτώ µήνες, επειδή
απηύδησε. Αν διαβάσετε την αναφορά της παραίτησής της θα
δείτε τι έλεγε ο διοικητής. Έλεγε ότι την απείλησε από την πρώτη
µέρα, της έλεγε ότι θα µπορούσαµε να σου κάνουµε µήνυση γιατί
στέλνεις χαρτιά στο Υπουργείο. Έστειλε τριάντα έγγραφα στη
διοίκηση, δεν απάντησε ποτέ ο διοικητής.

Λοιπόν, τα λόγια είναι αισχρά. Συζήτησα, λέει, µε τον διευθυντή
της ιατρικής υπηρεσίας και είπαµε: «Αυτή φαίνεται καλή γιατρός,
τι ήρθε η καηµένη να κάνει εδώ; Θα τη στρώσουµε». Αυτά είπε ο
διοικητής στην επιστήµονα που ήρθε και που παραιτείται. Και εν
πάση περιπτώσει ποιος παραιτείται; Μία γυναίκα που εφηµερεύει
δεκατέσσερις µε δεκαπέντε εφηµερίες τον µήνα και κάθεται και
άλλες έξι, επτά, οκτώ, άρα είκοσι τρεις κοιµάται µέσα στο νοσο-
κοµείο. Γιατί; Γιατί έφυγαν και οι άλλοι γιατροί, η δεύτερη για-
τρός στη µονάδα παραιτήθηκε κι αυτή για θέµατα της διοίκησης
και ο τρίτος που ήταν στα ΤΕΠ στα επείγοντα ιατρεία, ο άνθρω-
πος παθολόγος είναι, που τον µετακίνησαν στη µονάδα και αυτός
είπε ότι δεν µπορεί να εφηµερεύσει.

Εποµένως η µονάδα αν δεν συζητάµε σήµερα κλείνει πάλι για
άλλη µια φορά. Και µπορεί να λέµε ότι κλείνει η µονάδα, αλλά
κλείνει η δυνατότητα των ανθρώπων να σωθούν και να έχουν τη
ζωή τους. Εποµένως παραιτήθηκαν οι δύο. Και ο τρίτος, επειδή
ο διοικητής έτεινε να της κάνει και ΕΔΕ, που έστελνε χαρτιά στο
Υπουργείο, ο άνθρωπος έστειλε ένα χαρτί και είπε ότι δεν µπορεί
να συνεχίσει, υπερασπίστηκε τη διευθύντρια.

Και τι κάνει προχτές ο διοικητής; Πήγε την Τρίτη και βρήκε τη
γυναίκα του, που δουλεύει στο ίδιο νοσοκοµείο, και της είπε:
«Εσείς, κυρία µου, θα φύγετε από δω από αυτό το τµήµα που
είστε και εσείς θα πάτε σε άλλο τµήµα».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, σας παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε. Είστε στα τέσ-
σερα λεπτά.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Εποµένως δεν είναι µόνο το θέµα κακοδι-
οίκησης, που θα σας πω και στη δευτερολογία. Μιλάµε για µε-
σαίωνα συµπεριφοράς που απορώ πώς δεν τον έχετε αλλάξει
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ακόµη. Θα πάρετε αµέσως την ευθύνη την πολιτική αν µείνει
αυτός ο διοικητής εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριοι συ-
νάδελφοι, κοιτάξτε. Υπάρχει ένα ζήτηµα και τώρα εσείς είσαστε
παλιός κοινοβουλευτικός. Αν κάποιος Βουλευτής φτάνει στα τέσ-
σερα λεπτά, µετά οι επόµενοι Βουλευτές θα ζητήσουν το ίδιο.
Άρα η ανοχή σε αυτό σηµαίνει ότι και οι επόµενοι Βουλευτές θα
θέλουν να είναι στα τέσσερα µε πέντε λεπτά. Σας παρακαλώ
πάρα πολύ να είστε εντός του χρόνου.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Καληµέρα

σας. Ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση.
Όσον αφορά τους διοικητές -θα αρχίσω λίγο πιο γενικά-, η Κυ-

βέρνηση έχει ξεκινήσει ήδη µια διαδικασία, η οποία είναι θεσµο-
θετηµένη, αξιολόγησης των δεικτών των νοσοκοµείων. Ήδη έχει
σταλθεί από τη Γενική Γραµµατεία Υπηρεσιών Υγείας πριν από
περίπου δεκαπέντε-είκοσι µέρες οι διοικητές να συµπληρώσουν
το συγκεκριµένο αίτηµα, έτσι ώστε να προβούµε σε µια διαδικα-
σία αξιολόγησης και όπως έχει εξαγγείλει και ο Πρωθυπουργός
και ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Μιχάλης Χρυσοχοΐδης, για τη διαδι-
κασία επιλογής των διοικητών, όλοι οι διοικητές έχουν µπει στην
κρίση. Έχουµε διοικητές που έχουν συµπληρώσει ήδη τέσσερα
χρόνια στη διοίκηση, θα αξιολογηθούν και θα υπάρξει ένα νέο
µοντέλο επιλογής των διοικητών σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Εσωτερικών. Άρα και για τον συγκεκριµένο διοικητή βρισκόµαστε
στη φάση που αξιολογούνται οι δείκτες.

Όσον αφορά το δεύτερο σκέλος της ερώτησης για τη µονάδα
και την παραίτηση της γιατρού, ναι, η γιατρός παραιτήθηκε.
Έστειλε µια ανάκληση στο Υπουργείο Υγείας που δυστυχώς την
έστειλε εκπρόθεσµα. Δεν πρόλαβε τις ηµεροµηνίες και δεν µπο-
ρούσε να µη γίνει πλέον δεκτή η παραίτηση, σύµφωνα µε την κεί-
µενη νοµοθεσία. Εδώ µένουν δύο γιατροί στη µονάδα αυτή τη
στιγµή να εφηµερεύουν.

Και η δέσµευση είναι µία, όπως το έχουµε κάνει και σε άλλες
περιπτώσεις: η µονάδα του Αγρινίου δεν θα κλείσει. Έχει δοθεί
εντολή και από τον Υπουργό και από µένα να γίνουν όλες οι απα-
ραίτητες ενέργειες που χρειάζονται, έτσι ώστε η Μονάδα Εντα-
τικής Θεραπείας του Αγρινίου να είναι ανοιχτή. Αυτή τη στιγµή
λειτουργεί η µονάδα -για να το ξεκαθαρίσουµε- και ό,τι χρειαστεί
να γίνει τις επόµενες µέρες, θα γίνει.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-

καλώ, κύριε Σαλµά, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Επειδή προφανώς δεν καταλάβατε, κύριε

Υπουργέ, για τι µιλάµε, το θέµα επείγει για τον διοικητή που δια-
τηρείτε. Σας διαβάζω τώρα το e-mail που έστειλε στον κ. Χρυσο-
χοΐδη ο δεύτερος γιατρός που λέτε εσείς, που είναι παθολόγος.
Λέει: «Αυτή τη στιγµή µετακινούν τη σύζυγό µου» -προχτές, µετά
την ερώτησή µου και την αναστάτωση- «από τη θέση της αφήνο-
ντας υπονοούµενα ότι αιτία είναι υποστήριξη προς τη Μιχαηλί-
δου. Μόλις ο διοικητής απείλησε και εµένα ότι υπάρχει καταγ-
γελία σε βάρος µου, µε κάλεσε σε λίγο στο γραφείο µου. Υπάρχει
καθεστώς εκφοβισµού γενικότερα.».

Σου το λένε τρεις γιατροί! Τι αξιολόγηση να κάνεις; Τι γραφει-
οκρατία είναι αυτή; Όµως, επειδή δεν καταλαβαίνουµε µάλλον,
πάµε τώρα να καταλάβουµε.

Όταν πήγε διοικητής αυτός, είχε οκτώ γιατρούς παθολόγους.
Σήµερα έχει τέσσερις, ο ένας απηύδησε, σηκώθηκε και έφυγε.
Οι άλλοι συνταξιοδοτήθηκαν. Ουδεµία κίνηση να τους αντικατα-
στήσει.

Η Μαιευτική Κλινική όταν ανέλαβε είχε τέσσερις γιατρούς.
Έφυγαν οι τρεις, έµεινε η µία. Πάει και αυτό το τµήµα! Και τώρα
συζητάµε ότι εσείς µε τον κ. Χρυσοχοΐδη θα αξιολογήσετε, όταν
θα ψηφίσετε τη νέα νοµοθεσία και θα κάνετε την αξιολόγηση.

Από τους χειρουργούς έφυγαν δύο, είναι έτοιµοι να φύγουν
και οι άλλοι δύο.

Στα ΤΕΠ –που η κ. Γκάγκα µάς είχε πει για τα ΤΕΠ, τα ΤΕΠ και
τα ΤΕΠ- ήταν τέσσερις γιατροί όταν ήρθε ο άνθρωπος αυτός.
Έµεινε ένας. Τον έναν τον µετακίνησε στο Μεσολόγγι, ο άλλος
πήγε στην καρδιολογική, ο άλλος είναι αυτός που είπαµε που τον
πήγε στη ΜΕΘ και τον τέταρτο τον πήγε στη χειρουργική, αλλά

επειδή δεν τα κατάφερε, τον ξαναπήγε στα ΤΕΠ. Πάνε και τα
ΤΕΠ!

Τεχνική Υπηρεσία. Προχθές, τη Δευτέρα, παραιτήθηκαν και οι
δύο –υποδιευθύντρια και ο προϊστάµενος- της Τεχνικής Υπηρε-
σίας. Γιατί; Διότι έκανε απευθείας ανάθεση ο άνθρωπος αυτός,
που δεν πληρούσε τις προδιαγραφές της υπηρεσίας και του
είπαν οι προϊστάµενοι των ηλεκτροµηχανολογικών ότι αυτή η
προσφορά δεν µπορεί να καλύψει τις µηχανολογικές εγκαταστά-
σεις, ότι αυτός ο προµηθευτής που ήρθε δεν µπορεί να υποστη-
ρίξει τις γεννήτριες και αν κλείσουν οι γεννήτριες, θα πέσουν τα
µηχανήµατα στη µονάδα. Δεν άκουσε, δεν απάντησε. Παραιτή-
θηκαν και αυτοί οι δύο. Τώρα είναι υπό παραίτηση και η τεχνική
υπηρεσία. Τι δεν καταλαβαίνουµε;

Πάει στους τεχνολόγους του αξονικού τοµογράφου –είναι εί-
κοσι επτά χρόνια ο άλλος στον αξονικό τοµογράφο- και τους
κάνει rotation! Ποια ιδιωτική κλινική θα είχε έναν που είναι γνώ-
στης του αξονικού τοµογράφου επί είκοσι επτά χρόνια και θα τον
έπαιρνε να τον πάει στο ακτινολογικό;

Μαζί µε µία, µέλος του διοικητικού συµβουλίου, που επικαλεί-
ται δήθεν κοµµατική ιδιότητα, έχουν τροµοκρατήσει όλο το νο-
σοκοµείο –τι δεν καταλαβαίνετε;- χώρια που αυτός τοποθετήθηκε
παράνοµα! Γιατί τοποθετήθηκε παράνοµα; Γιατί υπήρχε νοµοθε-
σία για το πώς τοποθετούνται οι διοικητές. Πήγε για λίγο και έ-
µεινε δύο χρόνια. Μέχρι πότε; Μέχρι όταν εσείς θα αποφασίσετε
να εφαρµόσετε τον νόµο. Και ποιο ήταν το κριτήριο αυτού του
ανθρώπου που ήρθε διοικητής; Είχε διοικήσει ξανά µονάδα;
Ποτέ! Ποιο ήταν το κριτήριο. Επειδή ήταν φίλος του πρώην Υ-
πουργού, του κ. Πλεύρη. Και µου λέτε εµένα τώρα ότι θα τον
αξιολογήσετε;

Ακούστε. Από αυτή τη στιγµή που είστε ενήµερος για το τι συµ-
βαίνει στο Νοσοκοµείο του Αγρινίου, η ευθύνη πλέον φεύγει από
το διοικητή και έρχεται σε εσάς προσωπικά, είτε πολιτική είτε ποι-
νική, για το επόµενο ατυχές περιστατικό που εύχοµαι να µη συµ-
βεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κύ-
ριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Ο διοικητής είναι σύµφωνα µε την κείµενη νοµοθεσία. Πληροί
τα κριτήρια που υπάρχουν στη νοµοθεσία, η οποία προβλέπεται
σύµφωνα µε τον νόµο. Όπως σας έχω πει, ναι, και ο συγκεκριµέ-
νος διοικητής όπως και οι υπόλοιποι αξιολογούνται και κυρίως
είναι η δέσµευση πέρα από αυτά που αναφέρετε…

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ποια είναι η αξιολόγηση; Την έχετε πριν
τριάντα µέρες των διοικητών της ΥΠΕ.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Κύριε
Πρόεδρε, …

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Τι «κύριε Πρόεδρε»; Ποια είναι η αξιολό-
γηση; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε συνάδελφε!

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε. 

Όπως σας έχω πει, δεν κινούµαστε µεµονωµένα. Για όλους
τους διοικητές θα γίνει συντεταγµένα από το Υπουργείο. 

Για όλα τα υπόλοιπα που αναφέρεστε, πάρα πολλά δεν συµ-
φωνούν µε τους δικούς µας δείκτες. Δεν θέλω να µπω στις πα-
ραιτήσεις…

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Πείτε τους δείκτες!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-

καλώ!
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Άρα ο δι-

οικητής θα αξιολογηθεί και το κυριότερο το οποίο πρέπει να µεί-
νει από εδώ είναι ότι η λειτουργία της µονάδας –γιατί αυτό
ενδιαφέρει τον κόσµο, για να παρέχουµε υπηρεσίες εντατικής θε-
ραπείας- θα µείνει ανοιχτή.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ. 
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 49/28-8-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της
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Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Γεωργίου Καραµέρου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης, µε θέµα: «Πρόγραµµα αναβάθµισης ψηφιακών δεξιοτή-
των των στρατεύσιµων».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρ-
νησης κ. Δηµήτριος Παπαστεργίου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για να αναπτύξετε την ερώ-
τησή σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αποφασίζει η Κυ-
βέρνησή σας αυτό το πρόγραµµα αναβάθµισης ψηφιακών δεξιο-
τήτων των στρατευσίµων. Αυξάνετε τον προϋπολογισµό του
έργου από 40 εκατοµµύρια στα 57 εκατοµµύρια ευρώ. Υποτιµάτε
το εκπαιδευτικό σκέλος δίνοντας τη µερίδα του λέοντος του προ-
ϋπολογισµού για την αγορά των τάµπλετς, τα οποία και υπερτι-
µολογούνται υπό το πρόσχηµα δήθεν του όρου ότι θα είναι future
proof. Δεν δηµιουργείται κανένα αποτύπωµα µόνιµου µηχανισµού
εκπαίδευσης µέσα στα στρατόπεδα, µέσα στις µονάδες. Χρησι-
µοποιείτε τον όρο «ασύγχρονη εκπαίδευση» για να δικαιολογή-
σετε αυτή την έλλειψη αποτυπώµατος. Από τα 57 εκατοµµύρια
τα 55 εκατοµµύρια είναι για να αγοραστούν τα τάµπλετς –κά-
ποιος θα γίνει πλούσιος-, 200.000 ευρώ από τα 57 εκατοµµύρια
µόνο για τον έλεγχο του εκπαιδευτικού υλικού και 20.000 ευρώ
για την πιστοποίηση των οροσήµων.

Και εδώ είναι ξεκάθαρο, προφανές ότι γίνεται µια προσπάθεια
απορρόφησης πόρων από το Ταµείο Ανάκαµψης. Όµως, χρησι-
µοποιείτε χρήµατα και από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων, επιβαρύνετε δηλαδή το κρατικό ταµείο, το δηµόσιο ταµείο,
µε 11 εκατοµµύρια ευρώ για ένα πρόγραµµα, το οποίο ουσια-
στικά θα φέρει τάµπλετς στα χέρια στρατευσίµων µε µια ασύγ-
χρονη εκπαίδευση, χωρίς ένα φυσικό αντικείµενο, µία παρουσία
εκπαιδευτών στα στρατόπεδα, ώστε να µπορέσουν να έχουν πρα-
γµατική πιστοποίηση, δεξιότητες και εν τέλει προχωράτε σε µία
δαπάνη η οποία και από τη δοµή του προγράµµατος προκύπτει
ότι ενδεχοµένως να έχει τα προβλήµατα που έχουν και άλλα ψη-
φιακά έργα. Δεν είναι της παρούσης να αναφέρουµε τι ακριβώς
συµβαίνει µε τα ορόσηµα.

Να πω µόνο χαρακτηριστικά ότι από τα 57 εκατοµµύρια ευρώ
µόνο 20.000 ευρώ προβλέπονται για τον έλεγχο των οροσήµων,
εκεί που πονάνε δηλαδή όλα τα ψηφιακά έργα, 50 εκατοµµύρια
ευρώ, λοιπόν, για την αγορά τάµπλετς, ελάχιστα χρήµατα µέσα
από αυτά για το εκπαιδευτικό υλικό, µηδενικό αποτύπωµα για τις
µονάδες στο Υπουργείο Εθνικής Άµυνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-

βέρνησης): Κύριε Πρόεδρε, αγαπητό Προεδρείο, κυρίες και κύ-
ριοι Βουλευτές, καλή κοινοβουλευτική αγωνιστική χρονιά να
έχουµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ τον κ. Καραµέρο για το ερώτηµα. Από
την εκφώνηση του ερωτήµατος και µόνο φαίνεται το πόσο πολύ-
πλοκο είναι το έργο, κατά την άποψή µου, και πόσο σηµαντικό
είναι το έργο, προκειµένου την περίοδο αυτή της θητείας των
στρατευσίµων εκτός από κρίσιµες δεξιότητες σε άλλους τοµείς,
εκτός από την εξυπηρέτηση της πατρίδας και του κοινωνικού συ-
νόλου, να µπορέσουν να αποκτήσουν σηµαντικές ψηφιακές δε-
ξιότητες.

Απαντώντας στο ερώτηµα, το πρώτο το οποίο έχω προφανώς
να απαντήσω σε σχέση µε την αύξηση των τάµπλετς –και χαίρο-
µαι που ο κ. Καραµέρος είναι πολύ καλά διαβασµένος σε σχέση
µε το θέµα, διότι τα τάµπλετς είναι πενήντα χιλιάδες και όχι δέκα
ή είκοσι χιλιάδες, όπως διάβασα τις προηγούµενες µέρες- είναι
ξεκάθαρο ότι προκύπτει προκειµένου να µπορέσουν όλοι οι στρα-
τεύσιµοι όλων των ΕΣΣΟ, όλων των σειρών που µπαίνουν στη
διάρκεια της χρονιάς να πάρουν ένα τάµπλετ, προκειµένου να
τρέξουν αυτή την εκπαίδευση. 

Όπως µας ενηµέρωσε το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας περίπου
πέντε χιλιάδες είναι οι στρατεύσιµοι κάθε χρονιά. Κάποιες ΕΣΣΟ
µπαίνουν, κάποιες βγαίνουν, αλλά το νούµερο είναι αυτό. Συνε-
πώς, αυτή η αύξηση έγινε προκειµένου να µπορέσει να τρέξει
οριζόντια, σε όλη τη χώρα, σε όλα τα Όπλα και σε όλα τα στρα-

τόπεδα αυτή η εκπαίδευση. 
Δεν θεωρώ πως είναι µία σηµαντική αύξηση-επιβάρυνση στον

κρατικό προϋπολογισµό. Θεωρώ πως είναι µία πολύ σηµαντική
δυνατότητα να αποκτήσουν οι νέοι µας νέες δεξιότητες, σε µία
περίοδο η οποία πραγµατικά µπορεί να γίνει ακόµα πιο παραγω-
γική µε το πρόγραµµα το οποίο τρέχει. 

Οφείλω, βέβαια, να διευκρινίσω πως φορέας ευθύνης είναι το
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης, κύριος του έργου µε το
Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, το οποίο καθορίζει και τις επιµέρους
λεπτοµέρειες του έργου, δηλαδή σε ποια Όπλα, σε ποιο σκέλος
των Ενόπλων Δυνάµεων θα κατανεµηθούν και βέβαια, θα έχει την
ευθύνη του για το εκπαιδευτικό υλικό και πώς αυτό θα τρέξει. 

Παρ’ όλα αυτά, επίσης η άποψή µου είναι πως τουναντίον, το
να τρέχεις ασύγχρονα ένα εκπαιδευτικό πρόγραµµα σε ηµέρες
και ώρες που κάθε στρατεύσιµος µπορεί να έχει αυτή την επι-
πλέον ώρα µάλλον προσόν είναι προκειµένου να έχει πολύ καλύ-
τερες συνθήκες ακολουθώντας το πρόγραµµα αυτό.

Σε σχέση µε το δεύτερο σκέλος της ερώτησης και το ένα από
τα έξι υποπρογράµµατα, υποέργα της πρωτοβουλίας για την
αναβάθµιση των ψηφιακών δεξιοτήτων, στο σκέλος για τις δρά-
σεις δηµοσιότητας, δεν έχει ακόµη δοµηθεί το χρονοδιάγραµµα.
Προφανώς, θα πρέπει πρώτα να προκηρυχθούν και να τρέξουν
τα προηγούµενα τουλάχιστον τέσσερα πρώτα, έτσι ώστε αµέσως
µετά να δούµε και το σκέλος της δηµοσιότητας. 

Κλείνω µε την αναφορά σας για τις 20.000 ευρώ προκειµένου
να τηρήσουµε τα ορόσηµα. Ναι, όντως, είναι ένας καθηµερινός
βραχνάς και µία καθηµερινή αγωνία όλων των Υπουργείων να τη-
ρήσουµε τα ορόσηµα, αλλά σε κάθε Υπουργείο πλέον έχει δοµη-
θεί κι ένα τµήµα για τον έλεγχο των έργων αυτών, το project
management, προκειµένου από εκεί και χωρίς άλλες σηµαντικές
επιβαρύνσεις να ελέγχουµε την τήρηση των οροσήµων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Η ουσία παραµένει. Στην πραγµατι-

κότητα θα ξοδέψετε 57 εκατοµµύρια ευρώ, 11 από τα οποία είναι
από το δηµόσιο ταµείο, τα υπόλοιπα από το Ταµείο Ανάκαµψης,
θα φτάσουν χιλιάδες τάµπλετ στους στρατεύσιµους κι όποιος
διαβάσει πως έχει δοµηθεί το πρόγραµµα, ποιες θα είναι οι δα-
πάνες -λυπάµαι που θα το πω-, αλλά οι στρατεύσιµοι θα έχουν
τα τάµπλετ για να παίζουν µε το δεινοσαυράκι της Google. 

Υπάρχει σοβαρό έλλειµµα ως προς το εκπαιδευτικό υλικό,
βάσει της δαπάνης που προβλέπεται. Δεν υπάρχει κάποια φυσική
παρουσία εκπαιδευτών στα στρατόπεδα. Μπορεί να λέτε ότι είναι
future proof οι συσκευές, αλλά µετά από τρία χρόνια θα ξεµείνουν
τα τάµπλετ και το αποτύπωµα στις µονάδες και στα τρία Όπλα
θα είναι µηδαµινό. 

Δεν στέκοµαι στο θέµα των οροσήµων. Θα το συζητήσουµε σε
µία άλλη ευκαιρία και νοµίζω θα έχουµε τη δυνατότητα γι’ αυτή
την πολύ µεγάλη προσπάθεια που πρέπει να κάνει η χώρα για την
ψηφιακή µετάβαση. Όµως, δεν µπορώ να µην επισηµάνω ότι αν
είναι οι δαπάνες αυτές να γίνονται στη λογική των προµηθειών
εξοπλισµών, ο εξοπλισµός τάµπλετ εν προκειµένω, τα οποία,
όµως, δεν θα µπορέσουν να αποδώσουν στην πραγµατικότητα
εκπαιδευτικό έργο, δεν θα αφήσουν αποτύπωµα στους στρατεύ-
σιµους και στις µονάδες κι αν µαζί µε τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης θα πρέπει σε κάθε περίπτωση να προστίθενται στην
προκειµένη περίπτωση 11 εκατοµµύρια ευρώ και πόροι από το
εθνικό ταµείο, τότε υπάρχει ένα ζήτηµα το οποίο νοµίζω είναι ση-
µαντικό. 

Θα είµαστε εδώ, θα παρακολουθούµε και πώς θα προχωρήσει
το πρόγραµµα και αν θα προλάβετε τους χρόνους και αν θα πα-
ραµείνετε µόνο στην προµήθεια των τάµπλετ ή αν πραγµατικά
για τις µονάδες, για τους στρατεύσιµους θα υπάρχει ένα εκπαι-
δευτικό αποτύπωµα, ουσιαστικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Θα µείνω στο ότι καµµιά δαπάνη η οποία αφορά σε
δεξιότητες στρατευσίµων δεν µπορεί να θεωρηθεί σπατάλη ή επι-
βάρυνση. Νοµίζω πως όντως κανείς εκ των δύο την ώρα αυτή δεν
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µπορεί να προδικάσει το ποιο θα είναι το αποτύπωµα. Προσωπική
µου άποψη, έχοντας συζητήσει και µε το Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας, είναι πως πρόκειται για µία πολύ καλά σχεδιασµένη και εξα-
τοµικευµένη για τους στρατεύσιµους, ανάλογα µε το τι θα επι-
λέξουν από τα εκπαιδευτικά προγράµµατα, εκπαίδευση. 

Συνεπώς, ας µη βιαστούµε και να δούµε πώς πραγµατικά γίνε-
ται µία πολύ σηµαντική τοµή, από τις σηµαντικότερες, παρ’ ότι
εµείς από το Υπουργείο τρέχουµε το κοµµάτι µόνο της προµή-
θειας. Είναι προτεραιότητα και πρωτοβουλία για το Υπουργείο
Εθνικής Άµυνας για τους στρατεύσιµους η οποία, επιµένω ότι θα
πιάσει τόπο και θα δουλέψει και πολλαπλασιαστικά γιατί έχουν
γίνει σηµαντικές τοµές τα τελευταία χρόνια στην ψηφιακή µετά-
βαση της χώρας. Εκεί που έχουµε µείνει πίσω και αυτό αποτυπώ-
νεται και στον δείκτη DESI είναι οι ψηφιακές δεξιότητες στις
οποίες ακόµη έχουµε πάρα πολλή δουλειά να κάνουµε και νοµίζω
πως είναι ένα πρώτο πολύ καλό βήµα για να βελτιωθούµε και εκεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 62/28-8-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρου
Καζαµία προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας,
µε θέµα: «Η ανεπάρκεια κρατικής µέριµνας προς τους αστέ-
γους».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο αριθµός των άστεγων που κοιµούνται σή-

µερα στους δρόµους, ιδίως στο κέντρο της Αθήνας, φαίνεται να
έχει αυξηθεί αισθητά τον τελευταίο καιρό. 

Παρ’ όλο που ο ν.4052/2012 ορίζει ότι το κράτος πρέπει να
κρατά στοιχεία για τους άστεγους, καµµία επίσηµη καταγραφή
δεν έχει ανακοινωθεί από τότε που αναλάβατε τη διακυβέρνηση
το 2019. Στις 3-2-2023 ο τότε Γενικός Γραµµατέας Κοινωνικής
Προστασίας κ. Γιώργος Σταµάτης είπε µε ειλικρίνεια στην «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΗ» ότι: «Αυτή τη στιγµή δεν έχουµε σαφή εικόνα πόσοι
άνθρωποι είναι σε κατάσταση δρόµου». 

Ταυτόχρονα, µη κρατικές οργανώσεις υπολογίζουν τον συνο-
λικό αριθµό των άστεγων που ζουν στους δρόµους σε όλη την
Ελλάδα σε αρκετές χιλιάδες. Αυτά τα νούµερα δείχνουν ότι το
πρόβληµα της αστεγίας, το οποίο έλαβε εκρηκτικές διαστάσεις
στα µαύρα χρόνια της κρίσης και των πρώτων µνηµονίων, δυστυ-
χώς, ακόµη βρίσκεται εκτός ελέγχου. 

Σύµφωνα µε τον ν.4052/2012 οι άστεγοι ορίζονται ως ευπαθείς
κοινωνική οµάδα στην οποία παρέχεται κοινωνική προστασία. Το
άρθρο 29 του νόµου αυτού λέει συγκεκριµένα ότι: «Με απόφαση
του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του εκά-
στοτε συναρµόδιου Υπουργού ρυθµίζονται η έκταση και ο χρό-
νος παροχής κοινωνικής προστασίας, καθώς και η διαδικασία και
οι φορείς υλοποίησης της καταγραφής των αστέγων».

Και ερωτάται η κυρία Υπουργός: Ποιος είναι ο ακριβής αριθ-
µός των άστεγων σήµερα, σύµφωνα µε τα επίσηµα στοιχεία του
κράτους και πόσα, τι είδους κρεβάτια, γεύµατα, έξοδα ρουχισµού
και κοινωνική και ψυχολογική στήριξη παρέχονται σε αυτούς
ώστε να εκπληρώσει το κράτος τις υποχρεώσεις του όπως αυτές
ορίζονται στον ν.4052/2012;

Επίσης, ιδιαίτερο συµβολισµό έχουν οι εικόνες της ντροπής
άστεγων συµπολιτών µας έξω από το Υπουργείο Εθνικής Οικο-
νοµίας, τις εµπορικές τράπεζες, σε κεντρικές πλατείες και το κτή-
ριο της Τράπεζας της Ελλάδος από την πλευρά της οδού
Σταδίου. Συνοµίλησα πρόσφατα µε ορισµένους από αυτούς τους
ανθρώπους και όλοι συµφωνούν ότι τα υπνωτήρια που τους πα-
ρέχει το κράτος, είτε στην οδό Αχαρνών είτε αλλού, είναι επικίν-
δυνοι και ακατάλληλοι χώροι και γι’ αυτό επιλέγουν τον δρόµο
ως ασφαλέστερο και πιο ήρεµο καταφύγιο.

Και ερωτάται η Υπουργός: Αν όπως ανακοινώνει το Υπουργείο
σας η Κυβέρνηση παρέχει κατάλληλους ξενώνες και στήριξη,
γιατί ο αριθµός των άστεγων που κοιµούνται κάθε βράδυ στους
δρόµους είναι τόσο µεγάλος; Και τι µέτρα προτίθεστε να λάβετε
για να τους παράσχετε άµεσα κατάλληλη στέγη και πραγµατικές
ευκαιρίες επανένταξης;

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ για την ευκαιρία που µας δίνετε

σήµερα, µε την επανέναρξη αυτής της περιόδου, να ξεκινήσουµε
µε ένα ουσιαστικό ζήτηµα και όχι απλά µε µία λογική αντιπαρά-
θεσης, αντιθέτως σύνθεσης. Παίρνουµε έµπνευση από τα ερω-
τήµατα τα οποία θέτετε και να ξέρετε ότι δεν τα παραβλέπουµε
στην πορεία αυτής της θητείας µας στο Υπουργείο. Αντιθέτως τα
θέτουµε ως βασικές προτεραιότητες.

Έχετε δίκιο. Η καταγραφή είχε γίνει παλιότερα. Είχε γίνει το
2018. Θα µείνω σε αυτά τα στοιχεία. Έχει, όµως, ήδη προγραµ-
µατιστεί και καινούργια γιατί το άξιο έργο που είχε γίνει και από
την προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Εργασίας και τον Γε-
νικό Γραµµατέα τον κ. Σταµάτη είναι κάτι το οποίο έχει καταγρα-
φεί. Θέλω να σας πω -και ξεκινώ µε αυτό γιατί νοµίζω ότι είναι
πρωτεύον- ότι είχε ήδη παρουσιαστεί στο Υπουργικό Συµβούλιο
του Φεβρουαρίου του 2023 ένα εθνικό σχέδιο δράσης το οποίο
έχουµε παραλάβει και εµπλουτίζουµε. Έχει µάλιστα προϋπολο-
γιστεί ένα σηµαντικό ποσό, περίπου 73 εκατοµµύρια ευρώ, για
δράσεις οι οποίες ξετυλίγονται και θα αγγίξουν πολύ σηµαντικά
στοιχεία.

Πάω, όµως, στην καρδιά της ερώτησής σας. Το κοµµάτι της
συµπερίληψης και της αξιοπρέπειας, ένα κοµµάτι το οποίο έχει
να κάνει προφανώς µε την αντιµετώπιση των δικαιωµάτων, την
καρδιά, δηλαδή, αν θέλετε και της συνταγµατικής υποχρέωσης,
είναι ένα από τα ζητήµατα τα οποία είναι καίρια για το δικό µας
Υπουργείο. Είναι βέβαια και µία ανάγκη, αν θέλετε, να δούµε πο-
λύπλευρα αυτό το ζήτηµα της αστεγίας ή και των ανθρώπων που
είναι σε επισφάλεια αστεγίας. Μην πιάσουµε µόνο το κοµµάτι των
ανθρώπων, στο οποίο πραγµατικά νοµίζω ότι δεν υπάρχει ένα
προνόµιο ευαισθησίας µεταξύ των Κοινοβουλευτικών Οµάδων.

Εµείς, τουλάχιστον, το ίδιο βλέπουµε ως µία Κυβέρνηση που
άγγιξε αυτό το θέµα, προφανώς µε πολλά πράγµατα που πρέπει
να γίνουν και την τελευταία τετραετία. Είναι εκτεθειµένοι οι άν-
θρωποι στην περιθωριοποίηση και θύµατα της εγκληµατικότητας
πολλές φορές και εµείς πρέπει αυτό το κοµµάτι της πρόληψης
να το δουλέψουµε πάρα πολύ καλά. 

Δουλεύουµε -πρέπει να σας πω- και µε την κοινωνία των πολι-
τών πέραν της τοπικής αυτοδιοίκησης, που ο ίδιος γνωρίζετε και
η Κοινοβουλευτική σας Οµάδα ότι παίζει έναν καίριο ρόλο στο
κοµµάτι της αντιµετώπισης του ζητήµατος της αστεγίας. Σύµ-
φωνα µε την τρέχουσα περίοδο και στην ηλεκτρονική πλατφόρµα
για τη διασύνδεση της δοµής αστέγων και την καταγραφή στε-
γαστικών αιτηµάτων λειτουργούν δώδεκα υπνωτήρια –θα ήθελα
ούτως ή άλλως η Βουλή να ενηµερωθεί γι’ αυτό σήµερα και τα
µέσα σε περίπτωση που κάποιος παρακολουθεί-, επτά ξενώνες
αστέγων και δώδεκα ανοικτά κέντρα ηµέρας. Είναι ένας αριθµός
που αν παρακολουθείτε χρονιά µε τη χρονιά, ιδιαίτερα σε περι-
φέρειες, χρειάζεται να αυξηθεί. Το έχουµε δει και στη Θεσσαλο-
νίκη.

Είναι απόρροια ακριβώς αυτού που λέτε. Άνθρωποι οι οποίοι
αντιµετωπίζοντας µία πολυετή κρίση, έρχονται πολύ συχνά αντι-
µέτωποι µε το φάσµα της απώλειας των βασικών υποδοµών. 

Το σύνολο των κλινών ανέρχεται σε χίλιες εβδοµήντα. Εξυπη-
ρετούνται περίπου εξακόσιοι εξήντα δύο άστεγοι. Και στο σύνολο
των αστέγων, για να έχουµε και ένα ποσοστό, το 79% είναι άν-
δρες, το 21% γυναίκες. Το 31% είναι συµπολίτες µας άνω των
εξήντα επτά ετών και τέσσερα ανήλικα άτοµα, τουλάχιστον, µε
την καταγραφή την οποία έχουµε.

Όπως είπατε και πριν και όπως και εγώ έτσι επισηµαίνω, τα τε-
λευταία δεδοµένα τα οποία είχαµε ήταν από την πιλοτική κατα-
γραφή αστέγων που είχε γίνει και τη µελέτη µεταξύ του Παντείου
Πανεπιστηµίου και της ΗΔΙΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υπουργού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και αυτό είχε καταγράψει επτά δήµους. Θέλω να αναφέρω και

ποιοι ήταν αυτοί οι δήµοι. Ήταν Αθηναίων, Πειραιώς, Θεσσαλο-
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νίκης, Ηρακλείου, Ιωαννιτών, Νέας Ιωνίας και Τρικκαίων. Τότε ο
αριθµός είχε καταγραφεί στα χίλια εξακόσια σαράντα πέντε
άτοµα. Όπως σας είπα, όµως, µέρη µας είναι και θα είµαστε εδώ
έτσι ώστε να αξιολογηθούµε και να λογοδοτήσουµε, να προχω-
ρήσουµε σε νέα καταγραφή η οποία εντάσσεται και µέσα στο
εθνικό σχέδιο δράσης.

Το αφήνω εδώ για να µην κάνω κατάχρηση του χρόνου και θα
επανέλθω στη δευτερολογία µε υπόλοιπα στοιχεία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει ο κ. Καζαµίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κυρία Υπουργέ, ευχαριστώ για την
απάντησή σας. 

Πρέπει να σας διαβεβαιώσω κατ’ αρχάς ότι δεν υπάρχει πίσω
από την ερώτηση αυτή καµµία υπόνοια για τις προθέσεις σας ή
για την ευαισθησία σας απέναντι στο θέµα. Ωστόσο υπάρχει
σαφής κριτική για την αποτελεσµατικότητα της πολιτικής σας
πάνω σε αυτό το θέµα. Και η πολιτική σας, φοβάµαι, είναι πολύ
αδύναµη, αναποτελεσµατική και προβληµατική. Και το αποτέλε-
σµα φαίνεται στους δρόµους, ο κόσµος το βλέπει.

Δηλαδή, πρέπει να καταλάβετε ότι το θέµα των αστέγων που
κοιµούνται στους κεντρικούς δρόµους και στις πλατείες της Πρω-
τεύουσας και πάρα πολλών άλλων πόλεων είναι ένα θλιβερό θέµα
που το αντικρίζουν κάθε µέρα χιλιάδες πολίτες αλλά και τουρί-
στες και το οποίο θέτει σοβαρά ερωτήµατα για το κατά πόσο
αντιµετωπίζετε το ζήτηµα µε τον τρόπο που χρειάζεται. 

Επίσης, οι εικόνες αυτές δίνουν έντονα την αίσθηση ότι αυτοί
οι συµπολίτες µας, οι άστεγοι –γιατί για συµπολίτες µας πρόκει-
ται- ειρωνεύονται κατά κάποιο τρόπο µε τη δική τους µέθοδο τα
οικονοµικά Υπουργεία αλλά και τους φίλους σας τους τραπεζί-
τες, υπενθυµίζοντας σε όλους εµάς ότι παρά τα δισεκατοµµύρια
που διαχειρίζονται, οι θεσµοί αυτοί δεν κάνουν το παραµικρό για
να τους βγάλουν από την εξαθλίωση τους. Αντιθέτως, σε πολλές
περιπτώσεις οι τράπεζες αυτές είναι εκείνες που έχουν πάρει το
σπίτι τους και φέρουν µεγάλο µερίδιο της ευθύνης για τον κοι-
νωνικό αποκλεισµό τους. 

Με άλλα λόγια, αυτό που θέλουµε να πούµε είναι ότι δεν αρκεί
µόνο να παρέχουµε χίλια εβδοµήντα δύο κρεβάτια -είπατε- ή να
παρέχουµε κονδύλια για να µπορέσουµε να δώσουµε κάποια
χρήµατα σε αυτούς τους ανθρώπους. Απ’ ότι καταλαβαίνω βασί-
ζονται σε επιδόµατα της τάξης των 180 µε 200 ευρώ τον µήνα τα
οποία είναι πάρα πολύ λίγα. Το ζήτηµα είναι να τους επανεντά-
ξουµε στην κοινωνία. Για να τους επανεντάξουµε στην κοινωνία
δεν αρκούν τα µέτρα που αναφέρετε. Χρειάζεται µία ολιστική πο-
λιτική. Και εµείς θέλουµε να σας ενθαρρύνουµε. Χρειάζεται µία
πολιτική που να αντιλαµβάνεται το πρόβληµα της προστασίας
της πρώτης κατοικίας.

Τι νόηµα έχει να τους διώχνουν οι τράπεζες, να επιτρέπεται
στα funds να κάνουν αυτό το πράγµα και µετά να τους δίνεται
επίδοµα και να ελπίζετε ότι σε δύο, τρία, τέσσερα χρόνια θα ξα-
ναβρούν σπίτι. Κρατήστε τους στο σπίτι τους.

Επίσης το ζήτηµα της αστεγίας συνδέεται µε την ανεργία.
Αυτοί οι άνθρωποι θέλουν δουλειά. Άµα έχουµε τον Υπουργό Ερ-
γασίας να λέει τις προάλλες στη Βουλή ότι το 10% και το 11%
είναι ικανοποιητικό ποσοστό ανεργίας, αυτό σηµαίνει ότι δεν
υπάρχει καµµία µέριµνα από την πλευρά της Κυβέρνησης να πα-
ράσχει θέσεις εργασίας σε αυτούς τους ανθρώπους. 

Συνεπώς, πρέπει να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα µε τελείως
διαφορετικά εργαλεία. Και ενώ καταλαβαίνω ότι οι προθέσεις
σας είναι θετικές, φοβάµαι πως έχετε εντελώς εσφαλµένη πολι-
τική.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο

έχει η κυρία Υπουργός.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Κύριε συνάδελφε, θα συµφωνήσετε ότι -επαναλαµ-
βάνω γιατί είµαστε όλοι θύµατα αυτής της πολυετούς κρίσης- αν
αυτή τη στιγµή καταγράφεται το χαµηλότερο ποσοστό ανεργίας,
φαντάζοµαι ότι είναι µία συλλογική κατάκτηση. Προφανώς είµα-
στε εδώ για να γίνει όλη αυτή η καλοπροαίρετη κριτική και να πε-
τύχουµε υψηλότερους στόχους, κυρίως θα έλεγα και στην
ανεργία των νέων η οποία είναι πολύ υψηλή και των γυναικών, η

συµµετοχή στην αγορά εργασίας µε όρους βιωσιµότητας και όχι,
προφανώς, µε όρους επικαιρότητας ή µε συµβάσεις κάποιων
µηνών.

Αλλά από την άλλη δεν µπορούµε να µην παραδεχτούµε -γιατί
από εκεί πέρα θα ξεκινήσει αν θέλετε η επίτευξη υψηλότερων
στόχων- ότι το να έχεις αυτή τη στιγµή, µε συνειδητές πολιτικές,
επιτύχει το χαµηλότερο ποσοστό στην ανεργία εδώ και πάρα
πολλά χρόνια, είναι κάτι που καταγράφεται αν µη τι άλλο σε αυτά
τα οποία έχει πετύχει αυτή η Κυβέρνηση. Και δεν τα πέτυχε µόνη
της. Τα πέτυχε γιατί είχε και τη συµµετοχή της κοινωνίας σε αυτό.

Μιλήσατε για δύο πολύ σηµαντικές εκφάνσεις αυτής της
µάχης που γίνεται στο να µπορέσουµε να ενισχύσουµε τη συµπε-
ριληπτικότητα, να µειώσουµε αυτό το κοµµάτι του άνεργου συ-
µπολίτη µας, άρα να αυξήσουµε την ορατότητα και τις δυνατότη-
τες εργασίας των συµπολιτών µας. 

Θα σας µιλήσω για ένα πολύ καινοτόµο πρόγραµµα, το οποίο
µάλιστα πρόσφατα είχε και τη θετική ψήφο των Ευρωπαίων συ-
µπολιτών µας. Ο τέως Γενικός Γραµµατέας Καταπολέµησης Φτώ-
χειας, ο κ. Σταµάτης, βραβεύτηκε γι’ αυτό. Είναι το πρόγραµµα
«Στέγαση και Εργασία». Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο έχει προ-
ϋπολογισµό 10 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει να κάνει µε έναν χαρα-
κτήρα µόνιµης πολιτικής. Δεν µιλάµε, ξέρετε, για κάποιο πρόσ-
καιρο πρόγραµµα ενός προσωρινού χρηµατοδοτικού εργαλείου.
Λειτουργεί σε σαράντα τρεις δήµους και ουσιαστικά επιδοτεί
ενοίκιο για δύο χρόνια, ενώ δίνει και επιδότηση για την εργασία
για έναν χρόνο. 

Αυτό έχει ήδη παράξει αποτέλεσµα, τουλάχιστον, ως προς την
εύρεση διαµερίσµατος σε µία δύσκολη, όπως ξέρετε, αγορά.
Είναι κάτι που θα θέλαµε να συζητήσουµε κάποια άλλη µέρα. Η
κοινωνική στέγαση είναι πολύ σηµαντικό και ξέρω ούτως ή άλλως
ότι σας αφορά. Εντάσσονται εξακόσια νοικοκυριά και ο συνολι-
κός αριθµός των ωφελούµενων ανέρχεται σε οκτακόσια άτοµα. 

Είναι ένα πρόγραµµα το οποίο αποτελεί πρότυπο για την υπό-
λοιπη Ευρωπαϊκή Ένωση. Ήδη λειτουργεί ως βέλτιστη πρακτική
και σε άλλες χώρες. Και το έκανε µία Κεντροδεξιά κυβέρνηση,
φιλελεύθερη -κάποιοι τη λένε εσφαλµένα νεοφιλελεύθερη- που
έχει, όµως, στην καρδιά του ενδιαφέροντός της τον άνθρωπο.

Μίλησα για το Εθνικό Σχέδιο Δράσης για την Πρόληψη και Αντι-
µετώπιση της αστεγίας. Με χαρά να το µοιραστούµε και αν θέ-
λετε και να πάρουµε και το feedback, όπως το λένε στο Καρπε-
νήσι, στο χωριό µου! Είναι µία ανατροφοδότηση πάνω σε αυτό
το σχέδιο. Με χαρά να το λάβουµε. 

Και, βέβαια, έχει πολύ σηµαντικά θέµατα µέσα. Έχει την πρό-
ληψη, την επανένταξη, την εκπαίδευση, θεσµικές παρεµβάσεις,
βασικοί πυλώνες αυτού του σχεδίου. Και να σας πω ότι έχουν δι-
ευρυνθεί κατά τη διάρκεια αυτής της διακυβέρνησης οι κατηγο-
ρίες αστέγων που δικαιούνται το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα.
Περιλαµβάνονται όσοι διαµένουν προσωρινά σε ξενώνες µετα-
βατικής φιλοξενίας και ξενώνες γυναικών θυµάτων βίας. Δεν ή-
ταν, το έχαναν συνήθως. Έχουµε φροντίσει να συµπεριληφθούν. 

Και βέβαια, επειδή µιλήσατε για το ζήτηµα της στέγης, να πω
ότι είναι και οι δικαιούχοι σε συµφωνία µε τον οργανισµό ΟΠΕΚΑ,
του επιδόµατος στέγασης. Μόλις εχθές κιόλας καταβλήθηκαν –
να το πω για τα στοιχεία σας- σε διακόσιους εξήντα ένα χιλιάδες
τετρακόσιους ογδόντα επτά δικαιούχους 31.487.000 χιλιάδες
ευρώ. 

Σας λέω εν τάχει -γιατί ξέρω ότι έχουµε υπερβεί το χρόνο και
σήµερα υπάρχει µία πίεση απ’ ότι καταλαβαίνω από το Προ-
εδρείο- για το πρόγραµµα «ΚΑΛΥΨΗ». Πρόγραµµα «ΚΑΛΥΨΗ»
είναι σε εξέλιξη σε σαράντα έξι δήµους σε όλη την Ελλάδα. Ιδιω-
τικές κατοικίες οι οποίες είχαν συµπεριληφθεί στο παλαιό πρό-
γραµµα «ΕΣΤΙΑ» ήταν κατοικίες προσφύγων και έχουν τώρα
διατεθεί σε δήµους έτσι ώστε οι ιδιοκτήτες να δώσουν τα διαµε-
ρίσµατα σε ευάλωτους οικονοµικά συµπολίτες µας είκοσι πέντε
έως τριάντα εννέα ετών. Στοχεύουµε, λοιπόν, στους νέους αν-
θρώπους για τα επόµενα τρία χρόνια να έχουν δωρεάν στέγη.
Καλύπτουµε δηλαδή, το ενοίκιο. Και έχουν ήδη ανταποκριθεί -
πρέπει να σας πω από τις προσκλήσεις µας- τριακόσιοι πενήντα
πέντε ιδιοκτήτες. Έχουν ενταχθεί περίπου διακόσιες τέσσερις αι-
τήσεις ωφελούµενων.

Τελευταίο πρόγραµµα είναι ένα πρόγραµµα κοινωνικής στέγα-
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σης µε τους δήµους Αθηναίων και Θεσσαλονίκης. Θα κάνουµε
ανακαίνιση εβδοµήντα διαµερισµάτων στην Αθήνα, τριάντα στη
Θεσσαλονίκη και θα διατεθούν σε δικαιούχους του ελάχιστου εγ-
γυηµένου εισοδήµατος. 

Ευχαριστώ πολύ. Θα επανέλθουµε σίγουρα σε επόµενη επί-
καιρη ερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, κυρία Υπουργέ, να πω ότι για τον χρόνο δεν είναι θέµα
ότι εµείς έχουµε κάποιο κώλυµα να µειώνουµε τον χρόνο. Είναι
η διαδικασία έτσι και επειδή θέλουµε να γίνουµε και µία ευρω-
παϊκή χώρα, να πω ότι στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο όταν τελει-
ώνει ο χρόνος κλείνει το µικρόφωνο. Εµείς δεν το κάνουµε αυτό
ακόµη. 

Συνεχίζουµε µε τη δωδέκατη µε αριθµό 52/28-8-2023 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Εµµανουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας, µε θέµα: «Για την έλλειψη δηµόσιων δοµών φρο-
ντίδας ηλικιωµένων στην Κρήτη».

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, πληθαίνουν τα τραγικά περιστατικά που αφο-

ρούν σε µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων στην Κρήτη. Ειδικότερα
µετά από τη δηµοσιοποίηση της απάνθρωπης κατάστασης στην
ιδιωτική µονάδα «Αγία Σκέπη» στα Χανιά ακολούθησαν εξελίξεις
µε ιδιωτικό γηροκοµείο-κολαστήριο στο Γάζι του Δήµου Μαλεβι-
ζίου Ηρακλείου, όπως και µε άλλα πέντε γηροκοµεία χωρίς άδεια
λειτουργίας των οποίων οι εκπρόσωποι συνελήφθησαν πριν από
έναν µήνα. 

Το πλήθος αυτών των περιστατικών -και πόσα άλλα που δεν
έχουν δει το φως της δηµοσιότητας ή δεν έχουν εντοπιστεί λόγω
έλλειψης ελεγκτών από τις αρµόδιες υπηρεσίες- επιβεβαιώνει τη
βαρβαρότητα µίας πολιτικής που θέλει την πρόνοια στα χέρια
των ιδιωτών, διότι εκεί καταλήγουν τα πράγµατα, που αντιµετω-
πίζει ως κόστος την περίθαλψη και τη φροντίδα ευάλωτων κοι-
νωνικών οµάδων, όπως οι ηλικιωµένοι. 

Οι δηµόσιες δοµές είναι ανύπαρκτες έως ελάχιστες, υποβαθµι-
σµένες, υποχρηµατοδοτούµενες και υποστελεχωµένες. Όχι µόνο
δεν δηµιουργούνται νέες, όχι µόνο δεν βελτιώνονται οι υπάρχου-
σες, αλλά συνειδητά τις απαξιώνετε και τις υποβαθµίζετε, ενώ την
ίδια στιγµή ενισχύεται η εµπορευµατοποίηση τους σε µία εποχή
που ο κόσµος της τρίτης ηλικίας και οι ευάλωτες κοινωνικές οµά-
δες έχουν ανάγκη κρατικής στήριξης και φροντίδας.

Συνολικά σε όλη την Κρήτη υπάρχουν είκοσι οκτώ µονάδες
φροντίδας ηλικιωµένων µε εξαίρεση τα παραρτήµατα ΑΜΕΑ του
Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης Ρεθύµνου,
Λασιθίου και παράρτηµα του ΑΜΕΑ Χανίων τµήµα υπερηλίκων µη
αυτοεξυπηρετούµενων, που είναι δηµόσιες δοµές, όλες οι υπό-
λοιπες είναι ιδιωτικές, µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα κ.λπ., που
φυτρώνουν σαν τα µανιτάρια. Από τις είκοσι οκτώ αυτές µονάδες
οι δεκαπέντε είναι αδειδοτούµενες. Για παράδειγµα στην Περι-
φερειακή Ενότητα Ηρακλείου από τις δεκαέξι µονάδες φροντί-
δας ηλικιωµένων οι επτά είναι αδειοδοτούµενες, ενώ, προσέξτε,
δεν υπάρχει καµµία, µα καµµία, δηµόσια δοµή. Ωστόσο και σε
αυτές τις λιγοστές δηµόσιες δοµές που προανέφερα υπάρχουν
σοβαρά προβλήµατα µε τις ελλείψεις προσωπικού και υποδοµών,
που δυσχεραίνουν τη λειτουργία τους. 

Τα τελευταία δέκα χρόνια το µόνιµο προσωπικό έχει µειωθεί
δραµατικά. Το 65% όλων των ειδικοτήτων και βαθµίδων έχει ήδη
συνταξιοδοτηθεί ή βρίσκεται προς συνταξιοδότηση, ενώ δεν έχει
πραγµατοποιηθεί ή προβλεφθεί καµµία πρόσληψη για την αντι-
κατάστασή τους. Μεγάλο µέρος των αναγκών σε προσωπικό κα-
λύπτεται από επικουρικό προσωπικό. Και ενώ «σπάει κόκαλα» το
πρόβληµα της υποστελέχωσης, δεν υπάρχει πρόβληµα για την
ενίσχυση των ελεγκτικών υπηρεσιών µε προσλήψεις µόνιµου
προσωπικού. Ειδικά ο προγραµµατισµός προσλήψεων για το
2024, υπακούοντας σε δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις, προβλέπει
µία θέση ΤΕ Εποπτών Δηµόσιας Υγείας, δύο ΤΕ Επισκεπτών
Υγείας, µία ΠΕ Ψυχολόγων και δύο Κοινωνικών Λειτουργών συ-
νολικά για όλη την Κρήτη χωρίς να είναι σίγουρο φυσικά και αν
αυτές οι θέσεις θα εγκριθούν. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, ποια µέτρα προτίθεται να
πάρει η Κυβέρνηση έτσι ώστε να ιδρυθούν στην Κρήτη σύγχρο-
νες, κρατικές, επαρκείς δοµές φροντίδας ηλικιωµένων µε κρατικό
σχεδιασµό, χρηµατοδότηση και έλεγχο. Δεύτερον, να στηριχτούν
οι υφιστάµενες δηµόσιες µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων µε
κρατική χρηµατοδότηση, προσλήψεις µόνιµου προσωπικού και
επέκταση των κρατικών υποδοµών, ώστε η λειτουργία τους να
ανταποκρίνεται στις σύγχρονες διαρκώς διευρυµένες ανάγκες
και, τέλος, να διασφαλιστεί η ενίσχυση των υγειονοµικών υπηρε-
σιών της Περιφέρειας Κρήτης καθώς και των ίδιων των δοµών µε
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού και φυσικά να αυστηροποιηθεί
το πλαίσιο του δηµόσιου ελέγχου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Συντυχάκη, ευχαριστώ και πάλι για την ερώτηση για τις

δηµόσιες δοµές φροντίδας ηλικιωµένων στην Κρήτη. Είναι µια
αφορµή ούτως ή άλλως να γίνει και ξεκάθαρο στους συµπολίτες
µας που παρακολουθούν σήµερα το καθεστώς που ισχύει σή-
µερα στις δοµές και, βέβαια, ο ρόλος του Κέντρου Κοινωνικής
Πρόνοιας, το οποίο επιβλέπουµε, Περιφέρειας Κρήτης σε ό,τι
αφορά την τρίτη ηλικία.

Σε ό,τι αφορά το Υπουργείο µας από το Κέντρο Κοινωνικής
Πρόνοιας Περιφέρειας Κρήτης µεριµνούµε ώστε οι ηλικιωµένοι
συµπολίτες µας τόσο από την παροχή κλειστής φιλοξενίας και
περίθαλψης αλλά και από τις ανοιχτές υπηρεσίες -παροχή των
υπηρεσιών στην κοινότητα- να βελτιώνονται συνέχεια, προφανώς
χωρίς να έχουν φτάσει στο ιδανικό σηµείο γι’ αυτό και είµαστε
εδώ, έτσι ώστε να παρατηρήσουµε λίγο την κατάσταση. Δεν εί-
µαστε όµως παρατηρητές και κοινωνικοί σχολιαστές, κυρίως να
δράσουµε θέλουµε. Αυτό όµως δεν θα γίνει θεωρητικά. Στην επό-
µενη ερώτηση θα σας πω και από το κοµµάτι του προϋπολογι-
σµού αλλά και των προσλήψεων το τι προτιθέµεθα να κάνουµε.

Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, το λέω και προς την ενηµέρωση του
κοινού, το κέντρο φιλοξενεί ηλικιωµένους σε τρεις δοµές: στο
Παράρτηµα ΑΜΕΑ Ρεθύµνου, το οποίο λειτουργεί αυτοτελώς ως
γηροκοµείο για αυτοεξυπηρετούµενους ηλικιωµένους. Φιλοξενεί
αυτή τη στιγµή σαράντα δύο ηλικιωµένους και απασχολεί είκοσι
επτά εργαζόµενους. Στο Παράρτηµα ΑΜΕΑ Λασιθίου, το οποίο
λειτουργεί ως θεραπευτήριο χρόνιων παθήσεων για ενήλικες
αλλά και για υπερήλικες. Φιλοξενεί συνολικά ογδόντα ενήλικες
και υπερήλικες περιθαλπόµενους και απασχολεί σαράντα εννέα
εργαζόµενους. Στο Παράρτηµα ΑΜΕΑ Χανίων, το οποίο λειτουρ-
γεί επίσης ως θεραπευτήριο χρόνιων παθήσεων για ενήλικες και
υπερήλικες. Φιλοξενεί πενήντα περιθαλπόµενους και απασχολεί
εβδοµήντα τέσσερις εργαζόµενους.

Αναφέρατε, κύριε Συντυχάκη, και καλά κάνατε, την ανάγκη
στήριξης των δηµοσίων µονάδων µε κρατική χρηµατοδότηση.
Σας ενηµερώνω ότι σε ό,τι αφορά την Κρήτη, για το 2023 η χρη-
µατοδότηση είναι σηµαντικά αυξηµένη σε σχέση µε τα προηγού-
µενα χρόνια. Σηµειώστε αν θέλετε: Είναι 2.064.000 ευρώ τακτική
επιχορήγηση όταν το 2022 και το 2021 λάµβανε 1.100.000 ευρώ.
Και αν συνυπολογίσουµε και την επιχορήγηση, το προσωπικό
COVID και τα χρήµατα από το λαχείο, η συνολική επιχορήγηση
ανέρχεται στα 2.728.000 όταν το 2022 η επιχορήγηση ανήλθε µε
το σύνολο των προηγουµένων προϋποθέσεων στα 2.485.610
ευρώ. 

Σε ό,τι αφορά τις υπόλοιπες µονάδες που αναφέρατε, στην Πε-
ριφέρεια Κρήτης λειτουργούν αυτή τη στιγµή είκοσι έξι µονάδες
φροντίδας ηλικιωµένων κερδοσκοπικού και µη κερδοσκοπικού
χαρακτήρα. Μία στο Ρέθυµνο µε εβδοµήντα φιλοξενούµενους,
τέσσερις στο Λασίθι µε εκατόν είκοσι περιθαλπόµενους, δεκαέξι
στον Νοµό Ηρακλείου µε οκτακόσιους δέκα φιλοξενούµενους και
τέσσερις στον Νοµό Χανίων µε διακόσιους φιλοξενούµενους. Για
την κάλυψη µέρους των λειτουργικών τους αναγκών µόνο φορείς
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα δύνανται λαµβάνουν επιχορήγηση
από τις περιφέρειες από πιστώσεις και αυτές εγγράφονται στον
προϋπολογισµό του Υπουργείου µας µόνο κατόπιν αιτήµατός
τους. 
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Αυτή τη στιγµή, λοιπόν, σύµφωνα µε τις εκθέσεις κατανοµής
για την επιχορήγηση των νοµικών προσώπων ιδιωτικού δικαίου
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που παρέχουν υπηρεσίες φροντί-
δας ηλικιωµένων στην Περιφέρεια Κρήτης, µόνο τα φιλανθρω-
πικά Ιδρύµατα «Ανδρέας και Μαρία Καλοκαιρινού», που υπά-
γονται στο Πτωχοκοµείο Ηρακλείου, επιχορηγούνται και από
εµάς. Θέλω να ξέρετε ότι τα εν λόγω ιδρύµατα έλαβαν 17.765
ευρώ συνολική επιχορήγηση αυξηµένη σε σχέση µε το 2022 και
το 2021 που έλαβαν 12.765 ευρώ. Επιπλέον θέλω να ξέρετε ότι
καλύπτουµε τον ΕΟΠΥΥ για την παροχή τροφείων. Για τα τρία
παραπάνω παραρτήµατα ΑΜΕΑ για τον µήνα Μάρτιο, που έχουµε
και τα τελευταία τελικά στοιχεία, η επιχορήγηση ήταν 138.485
ευρώ, ενώ για το 2022 είχαµε καταβάλει στο σύνολο όµως
1.537.000 ευρώ. 

Για τα υπόλοιπα θέµατα που αναφέρατε θα επανέλθω στη δευ-
τερολογία για διαχείριση χρόνου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Συ-
ντυχάκη, έχετε τον λόγο.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, αντιλαµβάνε-
στε ότι η κατάσταση µε τις µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων είναι
σοβαρή και είναι οξυµένη, γιατί οξύνονται συνολικά τα κοινωνικά
προβλήµατα και ειδικά όταν έχουµε περάσει µια µακρά περίοδο
µε τον COVID-19 και τα γνωστά προβλήµατα τα οποία αντιµετώ-
πισαν αυτές οι µονάδες φροντίδας ηλικιωµένων. 

Εγώ σας έθεσα δύο-τρία βασικά ζητήµατα τα οποία εκεί πρέπει
να απαντήσετε -όταν σας θέτουν ευθέως κάποια ερωτήµατα, ευ-
θεία πρέπει να είναι και η απάντηση σε αυτά τα συγκεκριµένα
ερωτήµατα- όπως είναι η υποστελέχωση των δοµών, η υποχρη-
µατοδότηση, σοβαρά κτηριακά προβλήµατα, σοβαρά προβλή-
µατα υποδοµών γενικότερα. Θέσατε και το ζήτηµα της χρηµα-
τοδότησης, δηλαδή ότι το κράτος είναι συνεπές απέναντι στη
χρηµατοδοτική ενίσχυση, παραπάνω κ.λπ. .Το παραπάνω τώρα
είναι σχετικό, διότι οι ανάγκες είναι αυτές που καθορίζουν εάν
είναι επαρκής ή όχι η χρηµατοδότηση. Και οι ανάγκες λένε ότι
δεν είναι επαρκής η χρηµατοδότηση. Παρά το γεγονός ότι υπάρ-
χουν ελλείψεις σε δηµόσιες δοµές ακόµα και αυτές οι δηµόσιες
δοµές χρηµατοδοτούνται ανεπαρκώς. 

Θα σας πω µόνο ότι το 70% του ετήσιου προϋπολογισµού των
µονάδων της Περιφέρειας Κρήτης πάει σε µισθούς και δαπάνες
µη µόνιµου προσωπικού, εξωτερικών συνεργείων, επικουρικού
προσωπικού κ.λπ.. Υπάρχει µη έγκαιρη καταβολή της χρηµατο-
δότησης των φορέων που έχει ως αποτέλεσµα τη µη εξόφληση
των υποχρεώσεων του Κέντρου Κοινωνικής Πρόνοιας Περιφέ-
ρειας Κρήτης -µιλάµε για τα οικονοµικά έτη 2022 - 2023- µε κίν-
δυνο να µείνουν χωρίς τρόφιµα, φάρµακα, υγειονοµικό υλικό,
είδη καθαρισµού, φύλαξης, σίτισης και καθαριότητας.

Από εκεί και µετά σας έθεσα ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Στο
Ηράκλειο, στην τέταρτη, πέµπτη πόλη της χώρας, ένας νοµός µε
πάνω από τριακόσιες χιλιάδες κατοίκους δεν υπάρχει δηµόσια
δοµή. Το αντιλαµβάνεστε; Τι έχετε να πείτε γι’ αυτό; Ή τι θα κά-
νετε γι’ αυτό; Είναι απλό το ερώτηµα. Στα Χανιά λειτουργεί δη-
µοτικό γηροκοµείο µε πάρα πολλά προβλήµατα. Η λειτουργία
του έχει επιβαρυνθεί από περιπτώσεις χρόνιων παθήσεων. Έχει
αλλάξει ο χαρακτήρας του ενώ εκκρεµεί χρηµατοδότηση για την
ανέγερση της νέας πτέρυγας και υπάρχουν ελλείψεις φυσικά µό-
νιµου προσωπικού που αφορά τη λειτουργία του. Δεν έχετε
άραγε ευθύνη ως Κυβέρνηση για την απάνθρωπη κατάσταση
στην ιδιωτική µονάδα φροντίδας ηλικιωµένων στα Χανιά που είπα
στην πρωτολογία µου; Όπως ο δήµος και η περιφέρεια γνωρίζατε
όλοι σας για την κατάσταση του συγκεκριµένου γηροκοµείου από
το 2010, οπότε είχε αποφασιστεί, είχε υπογραφεί το σφράγισµα
αυτής της δοµής. Μία απόφαση που ποτέ δεν υλοποιήθηκε, διότι
δεν υπήρχε δηµόσια δοµή για να φιλοξενήσει τους γέροντες και
τις γερόντισσες.

Μετά από δώδεκα χρόνια και εφόσον έχει πάρει τέτοια έκταση
το ζήτηµα και έχουν προφυλακιστεί ιδιοκτήτες ιδιωτικής µονάδας
ακόµα δεν µπορεί να βρεθεί εναλλακτική δοµή για τους ηλικιω-
µένους. Το ίδιο είναι και στο Λασίθι. Είναι γνωστά σε όλους τους
αρµόδιους φορείς, Κυβέρνηση, περιφέρεια, δήµος, τα σοβαρά
προβλήµατα που αντιµετωπίζει το Γηροκοµείο Ιεράπετρας, Νο-
µικό Πρόσωπο Ιδιωτικού Δικαίου, µε διαχειριστή τον Σύλλογο

Φίλων Τρίτης Ηλικίας το οποίο λειτουργεί µε προσωρινή ανα-
στολή της απόφασης για διακοπή της λειτουργίας του ενώ είναι
ορατό το ενδεχόµενο διακοπής και της λειτουργίας του γηροκο-
µείου «Παναγία η Γερόντισσα» στο οροπέδιο Λασιθίου διότι δεν
πληρούνται οι προϋποθέσεις λειτουργίας του ιδρύµατος λόγω
έλλειψης χρηµάτων. 

Τα ίδια τα γεγονότα απέδειξαν στην πράξη ότι η έλλειψη δη-
µόσιων δοµών και υπηρεσιών πρόνοιας στο πλαίσιο της πολιτικής
που λογαριάζει ως κόστος την προστασία της ζωής και την ασφά-
λεια των πιο ευαίσθητων οµάδων του πληθυσµού είναι όχι απλώς
αδιέξοδη αλλά και επικίνδυνη και γίνεται και ακόµα πιο επικίνδυνη
διότι δεν υπάρχει πρόβλεψη να ενισχυθούν οι υπηρεσίες της πε-
ριφέρειας που έχουν την ευθύνη για τους ελέγχους µε άµεσες
προσλήψεις µόνιµου προσωπικού για να µπορεί να λειτουργήσει
όλο αυτό το πλαίσιο ελέγχου των µονάδων φροντίδας ηλικιωµέ-
νων. 

Θα τελειώσω µε ένα παράδειγµα από στοιχεία της Γενικής Δι-
εύθυνσης Δηµόσιας Υγείας και Κοινωνικής Μέριµνας Περιφέ-
ρειας Κρήτης τα οποία θα καταθέσω προς τα Πρακτικά. Στην
Περιφερειακή Ενότητα Ηρακλείου το 2020 έγιναν είκοσι δύο
έλεγχοι. Το 2021, ξέρετε πόσοι έγιναν; Εννιά. Στα Χανιά το 2020
έγιναν είκοσι έλεγχοι. Το 2021, µόλις επτά. Στο Λασίθι από επτά
το 2020, έγιναν πέντε το 2021

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ συντοµεύετε. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω. 
Εµείς θεωρούµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, κύριε

Πρόεδρε, ότι πρέπει ο ίδιος ο λαός που θα σώσει τον ίδιο τον
εαυτό του να αναλάβει την ευθύνη για να σταµατήσει η απαξίωση
των δηµόσιων δοµών και να διεκδικήσει δηµόσιες δοµές που να
καλύπτουν τις σύγχρονες πραγµατικές ανάγκες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Εµµανουήλ Συντυχάκης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κυ-
ρία Υπουργέ. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Συνήθως µου λένε ότι είµαι ακριβής. Τώρα είπατε ότι
δεν σας απάντησα. Νοµίζω ότι σας απάντησα. Διπλάσιος ο προ-
ϋπολογισµός από τη µια χρονιά στην άλλη. Αυτό είναι συγκεκρι-
µένο. Για τα υπόλοιπα, να δεχτώ ότι αυτή η ερώτηση µπορεί να
έχει τα στοιχεία στη δευτερολογία. Όταν όµως λέµε ότι στον προ-
ϋπολογισµό του 2021 και 2022 λάµβανε 1.100.000 ευρώ και το
2023 η τακτική επιχορήγηση ανέβηκε στα 2.064.000 ευρώ φαντά-
ζοµαι ότι έχει συγκεκριµένα στοιχεία αυτό. Έχουµε ξαναβρεθεί
στη Βουλή και ξέρετε ότι προσπαθώ συνέχεια να σας δίνω απα-
ντήσεις που είναι συγκεκριµένες. 

Το ζήτηµα του ιδιωτικού γηροκοµείου Αγίας Ελένης δεν είναι
απλό είναι πάρα πολύ καίριο. Μάλιστα το αντιµετώπισα από τις
πρώτες εβδοµάδες που πήγαµε σε αυτό το καινούργιο Υπουρ-
γείο, µε τη δυσκολία, όπως αντιλαµβάνεστε, της διοικητικής υπο-
δοµής, µε την επιµονή όµως της επίλυσης πάντα σε συνεργασία
µε την περιφέρεια. Γνωρίζετε ότι είναι ένα δύσκολο ζήτηµα. Επί-
σης, πρέπει να ξέρετε ότι από τις 3 Αυγούστου έχει δεσµευτεί
και διατεθεί εκ µέρους του Κέντρου Πρόνοιας στην Κρήτη το σύ-
νολο των κενών κλινών που διαθέτει και στα τρία παραρτήµατα
που προανέφερα -να µην κουράσουµε µε την αναφορά τους
ξανά- για τη µεταφορά, εισαγωγή και φιλοξενία ηλικιωµένων από-
ρων από το ιδιωτικό γηροκοµείο. Είµαστε σε συνεννόηση µε το
Κέντρο Κοινότητος Ηρακλείου και την πρόεδρό του -µπορείτε να
το ελέγξετε- και µε την εισαγγελία Ηρακλείου για τη βέλτιστη δυ-
νατή λύση στην υλοποίηση της µετακίνησης. Η ίδια έχω προσω-
πική επαφή µε τον περιφερειάρχη. 

Θέλουµε να διαβεβαιώσουµε ότι δεν θέλουµε να αφήσουµε κα-
νένα συµπολίτη µας απροστάτευτο. Επαναλαµβάνω όπως είπα
και στην προηγούµενη ερώτηση, ότι δεν υπάρχει ένα προνόµιο
κοινωνικής ευαισθησίας. Όλοι και κυρίως το κράτος σ’ αυτό το
κοµµάτι θα πρέπει να µεριµνήσει. Βέβαια και δική µου πρόταση
είναι οι έλεγχοι να είναι ακόµα πιο έντονοι και κυρίως σε αυτό το
κοµµάτι της µακροχρόνιας φροντίδας. 
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Μιλήσατε για το ζήτηµα του προσωπικού. Ως προς το ζήτηµα
του προσωπικού ξέρουµε ότι οι ανάγκες των µονάδων είναι διευ-
ρυµένες. Και, βέβαια, γι’ αυτόν τον λόγο άµεσα -επειδή είπατε
και για το επικουρικό προσωπικό COVID- θα καταθέσουµε διά-
ταξη, έτσι ώστε να υπάρξει παράταση των συµβάσεων, τουλάχι-
στον, µέχρι το τέλος χρονιάς. Καταλαβαίνουµε ότι αυτοί οι
άνθρωποι έχουν αυτή τη στιγµή έναν σηµαντικό ρόλο να παίξουν
στις µονάδες που υπηρετούν. Αυτά είναι είκοσι ένα άτοµα για τα
τρία παραρτήµατα, για να έχετε και τον αριθµό. Επίσης προωθεί-
ται αίτηµα για πρόσληψη δεκατεσσάρων ατόµων στον ετήσιο
προγραµµατισµό προσλήψεων τακτικού προσωπικού 2024 κατό-
πιν αιτήµατος του ίδιου του κέντρου.

Θα αναφερθώ σε µια σηµαντική λεπτοµέρεια την οποία θα
ήθελα να ελέγξετε ο ίδιος. Σε ό,τι αφορά στο Κέντρο Κοινωνικής
Πρόνοιας Κρήτης βρίσκεται σε ώριµο στάδιο και σύντοµα θα
έχουµε δηµοσιεύσει και τον νέο κανονισµό λειτουργίας. Γιατί
είναι σηµαντικό αυτό; Γιατί προβλέπεται εκ νέου επικαιροποι-
ηµένη πλέον η κάλυψη ενός διευρυµένου φάσµατος υπηρεσιών
µε βασικότερα την παροχή υπηρεσιών ανοικτής και κλειστής
φροντίδας µακροχρόνιας ή βραχυχρόνιας περίθαλψης, αποθε-
ραπείας και φυσικής αποκατάστασης σε ηλικιωµένα άτοµα κα-
θώς και η παροχή στα ωφελούµενα άτοµα προγραµµάτων κατ’
οίκον στήριξης. 

Μιλήσατε για τις πολιτικές για την τρίτη ηλικία. Να αναφέρω
πάλι για τα στοιχεία σας ότι χθες δώσαµε το επίδοµα ανασφάλι-
στων υπερηλίκων σε δεκαπέντε χιλιάδες οκτακόσιες τριάντα δι-
καιούχους, περίπου 5.777.483 ευρώ, καθώς και το επίδοµα
κοινωνικής αλληλεγγύης υπερηλίκων σε δεκαοκτώ χιλιάδες δε-
καοκτώ δικαιούχους, ποσό το οποίο ανέρχεται στα 7.021.259
ευρώ. Το πολύ σηµαντικό όµως -και αυτό θέλω να το συγκρατή-
σετε, γιατί θα λογοδοτήσουµε πολύ σύντοµα και γι’ αυτό µόλις
ολοκληρωθεί- είναι η συνεργασία που έχουµε µε το Υπουργείο
Υγείας και τη DG Reform τη Γενική Διεύθυνση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής για το κοµµάτι των µεταρρυθµίσεων για µια συνολική
εθνική στρατηγική για τη µακροχρόνια φροντίδα. Πέρα από το
κοµµάτι της πρόνοιας και της φροντίδας που πρέπει να δώσουµε
στους ανθρώπους τρίτης και τέταρτης ηλικίας έχει να κάνει και
µε την υγιή και ενεργό γήρανση. Άρα, έχουµε πολύ περισσότερα
πράγµατα να πούµε. Πιστεύουµε ότι και αυτή η συνεργασία µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα παράξει ουσιαστικά συµπεράσµατα
για να µπορέσουν να συµπεριληφθούν σε εθνικές πολιτικές. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Θα συζητηθεί τώρα η πέµπτη µε αριθµό 61/28-8-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Πλεύ-
σης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρο Καζαµία, προς την Υπουργό Πολι-
τισµού, µε θέµα: «Η διεκδίκηση των Γλυπτών του Παρθενώνα εν
όψει της πρόσφατης αποκάλυψης της κλοπής χιλιάδων αντικει-
µένων από το Βρετανικό Μουσείο».

Κύριε Καζαµία, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-

µέρα, κυρία Υπουργέ. 
Στις 16 Αυγούστου κατέστη γνωστό ότι τα προηγούµενα δύο

µε τρία χρόνια κλάπηκαν περί τα χίλια πεντακόσια µε δύο χιλιά-
δες πολύτιµα αντικείµενα από το Βρετανικό Μουσείο αξίας πολ-
λών εκατοµµυρίων λιρών. Αµέσως µετά το µουσείο απέλυσε έναν
υψηλόβαθµο υπάλληλο µε ειδίκευση στον Ελληνικό και Μεσογει-
ακό Πολιτισµό του οποίου οι δραστηριότητες ερευνώνται από την
αστυνοµία. Ο εν λόγω έφορος σύµφωνα µε την εφηµερίδα «OB-
SERVER» στις 26 Αυγούστου διετέλεσε υπεύθυνος για τα µάρ-
µαρα του Παρθενώνα κατά τον προηγούµενο ρόλο του ως επι-
τηρητής των ελληνικών συλλογών του µουσείου. Επιπλέον, σύµ-
φωνα µε τη δική του δηµόσια παραδοχή το Βρετανικό Μουσείο
µετά από διακόσια εβδοµήντα χρόνια αποικιακής και µετα- αποι-
κιακής ιστορίας αποκάλυψε ότι ακόµη δεν διαθέτει πλήρη κατά-
λογο των αντικειµένων που έχει στην κατοχή του, γι’ αυτό είναι
πολύ δύσκολο να προσδιοριστεί µε πλήρη βεβαιότητα πόσα και
ποια αντικείµενα έχουν κλαπεί από το µουσείο. Ωστόσο, καθώς
περνούν οι µέρες φαίνεται όλο και πιο ξεκάθαρα ότι ανάµεσα στα
κλοπιµαία υπάρχει πιθανότατα και ένας άγνωστος αριθµός αρ-

χαίων ελληνικών κοσµηµάτων. Σύµφωνα µε τον άνθρωπο που
ανακάλυψε τη ληστεία τον κ. Ιτάι Γκρέιντελ σε δήλωσή του που
δηµοσιεύτηκε στις 25 Αυγούστου στην εφηµερίδα «GUARDIAN»
τα κλοπιµαία περιλάµβαναν και «ελληνικά χρυσά κοσµήµατα που
αφαιρέθηκαν ή καταστράφηκαν, που είχαν κοπεί σε κοµµάτια µε
ψαλίδι ή µε τανάλια ή κοµµατιαστεί µε σφυρί ή των οποίων είχε
αφαιρεθεί το χρυσάφι. Ο χρυσός πιθανόν να έλιωσε τώρα. Αυτός
που έχει χαθεί για πάντα», είπε. 

Σας ερωτώ, γιατί η Κυβέρνηση αρκείται όπως δηλώσατε πρό-
σφατα σε συνέντευξή σας µόνο σε όσα έχουν ανακοινωθεί από
το ίδιο το µουσείο και δεν προβαίνει σε άµεσο διάβηµα προς τη
βρετανική κυβέρνηση ζητώντας σαφείς και πλήρεις διαβεβαι-
ώσεις για το αν υπήρξαν, πράγµατι, αρχαία ελληνικά αντικείµενα
ανάµεσα στα κλοπιµαία που εξαφανίστηκαν από το Βρετανικό
Μουσείο και πόσα και ποια είναι αυτά; 

Επίσης, στις 25 Αυγούστου ανακοινώθηκαν οι παραιτήσεις του
διευθυντή και υποδιευθυντή του Βρετανικού Μουσείου παραδε-
χόµενοι εύγλωττα ότι η ευθύνη γι’ αυτή την τεράστια απώλεια
ανήκει στα υψηλότερα κλιµάκια της διοίκησης του ιδρύµατος.
Όπως γνωρίζετε για πολλές δεκαετίες ένα από τα κεντρικά επι-
χειρήµατα που χρησιµοποιούν οι βρετανικές αρχές για να µην
επιστρέψουν τα γλυπτά του Παρθενώνα είναι ότι η παραµονή
τους στο Βρετανικό Μουσείο εγγυάται υποτίθεται την καλύτερη
προστασία και ασφάλειά τους. 

Σήµερα και αφού έχει γίνει πλέον φανερό στα µάτια όλου του
κόσµου ότι το Βρετανικό Μουσείο είναι παντελώς ανίκανο να
προστατεύσει και να εγγυηθεί την ασφάλεια και ακεραιότητα των
µνηµείων και θησαυρών του, θέλω να σας ρωτήσω τι περιµένει η
Κυβέρνηση για να ζητήσει µεγαλόφωνα και επίσηµα την άµεση
επιστροφή των γλυπτών του Παρθενώνα στη χώρα τους και να
ξεκινήσει η διεθνή εκστρατεία, µε σκοπό την καλύτερη προστα-
σία τους από τους κινδύνους στους οποίους εκτίθενται, όσο πα-
ραµένουν στο Βρετανικό Μουσείο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε, κυ-

ρία Υπουργέ.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Καληµέρα,

καλό µήνα. Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, σας ευχαριστώ για την ερώτησή σας, γιατί

µου δίνετε την ευκαιρία να σας ενηµερώσω για το εθνικό θέµα
της επανένωσης των γλυπτών του Παρθενώνα.

Είµαι σίγουρη ότι έχετε παρακολουθήσει από το 2019 τον Ιού-
λιο, όταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης ανέλαβε την διακυβέρνηση της
χώρας, ότι η Κυβέρνηση ξεκίνησε να εργάζεται -και συνεχίζει σή-
µερα να εργάζεται- µε πολύ συστηµατικό τρόπο και αθόρυβη
προσπάθεια για την επιστροφή των Παρθενωνίων. Εργαζόµαστε
συνολικά, µε σοβαρότατα, υπευθυνότητα, ευαισθησία και αποτε-
λεσµατικότητα για να φτάσουµε σε αυτόν τον εθνικό στόχο και
νοµίζω ότι αυτό έχει αποδειχθεί από µια σειρά γεγονότων. 

Πρώτον, η απόφαση της διακυβερνητικής επιτροπής της
UNESCO τον Σεπτέµβριο του 2021, η οποία αποτελεί την πρώτη
απόφαση, µετά από πλήθος συστάσεων, σύµφωνα µε την οποία
η UNESCO αναγνωρίζει το νόµιµο και ηθικό του ελληνικού αιτή-
µατος. 

Δεύτερον, η οριστική επανένωση του θραύσµατος Fagan από
το Μουσείο του Παλέρµου της Σικελίας, στη ζωφόρο στην Ακρό-
πολη. Προφανώς δεν είναι τυχαίο γεγονός. Χρειάστηκαν είκοσι
µήνες διαπραγµατεύσεων,  µε την περιφερειακή κυβέρνηση της
Σικελίας και το Υπουργείο Πολιτισµού της Ιταλικής Δηµοκρατίας. 

Τρίτον, η γενναιόδωρη χειρονοµία της αυτού Αγιότητος του
Πάπα Φραγκίσκου για την οριστική επιστροφή των τριών θραυ-
σµάτων από τα µουσεία του Βατικανού. Προφανώς και αυτό δεν
έγινε τυχαία. 

Τέταρτον, η ενίσχυση και η στήριξη µε συντριπτικά ποσοστά
του ελληνικού αιτήµατος, όχι µόνο από την βρετανική αλλά και
από την διεθνή κοινή γνώµη. Και αυτό δεν είναι τυχαίο. Είναι απο-
τέλεσµα συγκεκριµένης πολιτικής. 

Τις τελευταίες µέρες, πράγµατι, έχει δηµοσιοποιηθεί αυτό το
τραγικό περιστατικό της κλοπής εκατοντάδων αντικειµένων από
τις συλλογές του Βρετανικού Μουσείου. Το ίδιο το γεγονός αυτό
θέτει ένα µείζον ζήτηµα αξιοπιστίας του ίδιου του µουσειακού ορ-
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γανισµού, σε ό,τι αφορά θέµατα προστασίας, φύλαξης και ασφά-
λειας των εκθεµάτων του. 

Έχω πει πολλές φορές απερίφραστα ότι τα αρχιτεκτονικά γλυ-
πτά του Παρθενώνα, άρα το αναπόσπαστο αυτό τµήµα του ίδιου
του µνηµείου, δεν έχουν τύχει της καλύτερης φροντίδας και προ-
στασίας στις δεκαετίες έκθεσής τους στο Βρετανικό Μουσείο. Η
κακοµεταχείριση και οι ζηµιές των γλυπτών είναι πολύχρονη και
διαρκής. Οι πρόσφατες κλοπές επιβεβαιώνουν ότι οι ιθύνοντες
του µουσείου, ούτε µεριµνούν για την προστασία των συλλογών
ούτε λαµβάνουν τα προσήκοντα µέτρα  ασφάλειας και φύλαξης.
Η δήθεν προστασία που παρέχεται στο Βρετανικό Μουσείο, ήταν
πάντα πληµµελής, ελλιπής και προβληµατική ως προς τα αρι-
στουργήµατα του Φειδία. 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης είναι ο πρώτος Πρωθυπουργός, ο
οποίος έθεσε σοβαρά και επίσηµα στον οµόλογό του, τον Βρε-
τανό Πρωθυπουργό, το ζήτηµα της επανένωσης των γλυπτών. Η
Κυβέρνηση είναι προφανές ότι διαθέτει στρατηγική. Βεβαίως
στρατηγική διαπραγµάτευσης που δηµοσιοποιείται, παύει να
αποτελεί στρατηγική. Η Κυβέρνηση παρακολουθεί από πολύ
κοντά το θέµα. Ενισχύουµε συνεχώς την επιχειρηµατολογία µας
µε αποδείξεις, ότι η Ελλάδα προστατεύει, αναδεικνύει, διαχειρί-
ζεται µε τον βέλτιστο τρόπο και επιστηµονικά και τεχνικά τα πο-
λιτιστικά αγαθά. 

Προφανώς, τα πρόσφατα γεγονότα των κλοπών και µάλιστα
εκ των έσω -αυτό είναι το µεγάλο πρόβληµα- ενισχύουν, ισχυρο-
ποιούν απολύτως το αίτηµά µας για την επανένωση των γλυπτών
στην Αθήνα, στο Μουσείο της Ακρόπολης. Και η θέση της χώρας
µας -θα το επαναλάβω για άλλη µια φορά- ήταν και είναι οµό-
θυµη, σαφής και αµετάκλητη: Δεν αναγνωρίζει οποιοδήποτε δι-
καίωµα κυριότητας, νοµής και κατοχής των γλυπτών στο Βρετα-
νικό Μουσείο, καθώς θεωρούµε ότι είναι προϊόντα καταστροφι-
κής αρπαγής και κλοπής. Η Ελλάδα υποχρεούται και συνταγµα-
τικά και νοµιµοποιείται ηθικά να αξιώνει και να επιδιώκει µε κάθε
νόµιµο και πρόσφορο µέσο, την επιστροφή των γλυπτών και την
επανένωσή τους στο Μουσείο της Ακρόπολης. Είναι θέµα ηθικής
τάξης και δικαιοσύνης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Ελάτε, κύριε συνάδελφε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Υπουργέ. 
Θα ήθελα κατ’ αρχάς να πω ότι η Πλεύση Ελευθερίας αντιµε-

τωπίζει αυτό το θέµα, όπως είπατε πολύ σωστά, ως εθνικό θέµα
και θα θέλαµε οι παρεµβάσεις µας και οποιαδήποτε κριτική να
λαµβάνεται υπ’ όψιν στο πλαίσιο της επιθυµίας µας για συγκρό-
τηση µιας αποτελεσµατικής εθνικής στρατηγικής και τακτικής. 

Συγκεκριµένα, πρέπει να πω ότι διάβασα και µε µεγάλο ενδια-
φέρον το άρθρο σας στα «ΝΕΑ» την περασµένη Τετάρτη, το
οποίο ήρθε µετά που κατέθεσα την ερώτησή µου και αφηγείστε,
πραγµατικά, µε συγκινητικό τρόπο την ιστορία της κακοµεταχεί-
ρισης των γλυπτών και άµα τα διαβάζει κανείς αυτά εξοργίζεται
και του δηµιουργείται -όπως είµαι σίγουρος ότι θέλατε να κάνετε
µε το άρθρο σας- ακόµη πιο έντονη η επιθυµία για µία σθεναρή
και αποτελεσµατική διεκδίκηση. 

Ωστόσο, θα ήθελα να είχατε γράψει αυτό το άρθρο σε µια αγ-
γλική εφηµερίδα και όχι στα «ΝΕΑ», στην Ελλάδα, διότι η αποτε-
λεσµατικότητα της τακτικής κρίνεται από το πώς παρεµβαίνουµε
µέσα στην αγγλική κοινωνία. Σας υπενθυµίζω ότι στη δεκαετία
του ’80 η αείµνηστη Μελίνα Μερκούρη είχε πάει και διεκδικήσει
τα µάρµαρα στο Λονδίνο. και είχε µιλήσει µε τον τότε διευθυντή
του Βρετανικού Μουσείου και έχουν αποκαλυφθεί τους τελευταί-
ους µήνες απόρρητα έγγραφα του Foreign Office που δείχνουν
ότι το Foreign Office είχε επηρεαστεί από αυτή την εκστρατεία
και µάλιστα σκεφτόταν να συµβουλεύσει το Βρετανικό Μουσείο
να κάνει µια χειρονοµία επιστροφής των µαρµάρων. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Η εφηµερίδα «FINANCIAL TIMES»,
την περασµένη Τρίτη, αναφέρθηκε συγκεκριµένα στη σιωπή της
Ελλάδας και στην ερµηνεία της σιωπής της Ελλάδας πάνω στο
θέµα αυτό ως ένδειξη ότι η µυστική συµφωνία που επιδιώκει ο
Πρωθυπουργός, όπως πολύ σωστά µας αναφέρατε, προχωράει.
Δεν ξέρουµε τι είναι αυτή η µυστική συµφωνία. Το µόνο που ξέ-
ρουµε είναι ότι δεν πρόκειται για δανεισµό, γιατί κάτι τέτοιο θα

αναγνώριζε εµµέσως την κυριότητα του µουσείου πάνω στα µάρ-
µαρα, κάτι που δεν θέλουµε. Αφ’ ετέρου, όλα τα δηµοσιογραφικά
ρεπορτάζ µιλάνε για win, win, δηλαδή για µία συµφωνία στην
οποία και τα δύο µέρη θα κερδίσουν. Και αναρωτιέµαι, αν θέλου-
µε να διεκδικήσουµε τα µάρµαρα, τι έχει να κερδίσει η Βρετανία
από αυτό; 

Συνεπώς, βλέπουµε αυτή τη µυστική διπλωµατία, η οποία διε-
ξάγεται για µεγάλο χρονικό διάστηµα, µε αρκετή -θα έλεγα- ανη-
συχία, όχι καχυποψία αλλά ανησυχία. 

Τέλος, πρέπει να σας πω ότι η Νιγηρία έθεσε θέµα µε πολύ πιο
έντονο τρόπο µετά την αποκάλυψη της κλοπής των θησαυρών
από το Βρετανικό Μουσείο και πρέπει να µοιραστώ µαζί σας την
ανησυχία µου. Αν µια χώρα όπως είναι η Νιγηρία µπορεί να θέτει
αυτό το θέµα πιο σθεναρά και να κατακλύζει τα βρετανικά µέσα
µαζικής ενηµέρωσης, όπως το BBC, ενώ η ελληνική Κυβέρνηση
µε τη στάση της να κάνει εφηµερίδες όπως η «FINANCIAL TI-
MES» να µιλάνε για τη «σιωπή» της, νιώθω πως ίσως να µην
έχουµε τη σωστή τακτική. 

Ωστόσο, υποστηρίζουµε τις προσπάθειες για τη διεκδίκηση
των µαρµάρων που κάνει η Κυβέρνηση και θα θέλαµε µεγαλύ-
τερη διαφώτιση πάνω σε αυτή τη συµφωνία, η οποία δεν ανακοι-
νώνεται, και γιατί αυτή εκλαµβάνεται ως µια συµφωνία που
οδηγεί σε σιωπή της Ελλάδας πάνω στο θέµα αυτό. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα γίνει

µια ολιγόλεπτη διακοπή, λόγω τεχνικού προβλήµατος.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε τη συνεδρίαση, αφού πρώτα ευ-
χαριστήσουµε για τη συνέπεια του χρόνου τον Βουλευτή κ. Κα-
ζαµία.

Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, κατ’ αρχάς σας ευχαριστώ για τα καλά σας

λόγια για το άρθρο µου στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ», το οποίο έχει
µεταφραστεί και έχει ήδη περάσει στις αγγλικές εφηµερίδες. Σή-
µερα µάλιστα, οι «New York Times» έχουν ένα πολύ µεγάλο κοµ-
µάτι και επιπλέον συνέντευξη µου για το θέµα αυτό. 

Όσο για τους «FINANCIAL TIMES», αυτό δεν ήταν τόσο άποψη
της εφηµερίδας όσο ήταν µια διαρροή από το ίδιο το Βρετανικό
Μουσείο και αυτό έγινε γιατί πολλές φορές ξέρουµε ότι λειτουρ-
γεί µε τις σκοπιµότητες που λειτουργεί ο συγκεκριµένος οργανι-
σµός. 

Η Μελίνα Μερκούρη τότε βεβαίως, πήγε στο Λονδίνο και έθεσε
το θέµα στο δικό της επίπεδο. Μίλησε και στην Oxford Union το
1986. Επί της ουσίας, όµως, όπως είπα και προηγουµένως, ο ση-
µερινός Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης έθεσε το θέµα
στον Βρετανό οµόλογό του. Εποµένως, από την ελληνική πλευρά
το θέµα έχει τεθεί στο ανώτατο δυνατό επίπεδο και αυτό το οποίο
δεν θα κουραστούµε να επαναλαµβάνουµε είναι δύο πράγµατα:
Το ένα είναι ότι τα παρθενώνια γλυπτά βρίσκονται στο Βρετανικό
Μουσείο ως προϊόν κλοπής. Εποµένως, αυτό και µόνο το γεγονός
δεν επιτρέπει να αποδεχθούµε τίποτε από αυτά τα οποία λέει το
Βρετανικό Μουσείο και αυτό είναι κόκκινη γραµµή για εµάς. Και
το δεύτερο είναι ότι το να ανακοινώνεται µια στρατηγική, ενώ
είσαι ακόµα σε φάση διαπραγµάτευσης, αυτό ακυρώνει την ίδια
τη στρατηγική και νοµίζω ότι το καταλαβαίνετε πάρα πολύ καλά.
Αυτό το οποίο έχω να σας πω είναι ότι η Κυβέρνηση ακολουθεί
την πάγια εθνική θέση. 

Η διεκδίκηση των γλυπτών του Παρθενώνα έχει ξεκινήσει σχε-
δόν µε τη σύσταση του ελληνικού κράτους. Δεν υπάρχει κανείς
που να µην αντιλαµβάνεται και το δίκαιο αίτηµα και ότι και την
εποχή που συντελέστηκε και σήµερα αντιβαίνει κάθε κανόνα
Εθνικού και Διεθνούς Δικαίου, διεθνείς συµφωνίες και συµβάσεις
και τις κοινώς αποδεκτές αρχές και αντιλήψεις για την προστασία
και διαχείριση της πολιτιστικής κληρονοµιάς.

Η στάση και η θέση της Ελλάδας έχει πλέον πάρει διεθνείς δια-
στάσεις. Εάν η Νιγηρία ακολουθεί µια δική της γραµµή είναι δικό
της θέµα. Αλλά το ζήτηµα µετά την αποκάλυψη της κλοπής στο
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Βρετανικό Μουσείο έχει απολύτως διεθνοποιηθεί µέχρι και τα αυ-
στραλιανά µέσα και σήµερα αν κάνετε ένα απλό ψάξιµο, ένα
γκουγκλάρισµα θα δείτε ότι υπάρχει παντού η ελληνική θέση. 

Αυτό το οποίο εγώ µπορώ να σας πω είναι ότι σε καµµία περί-
πτωση η Κυβέρνηση δεν θα παρεκκλίνει από τις κόκκινες γραµ-
µές, σε καµµία περίπτωση δεν µπορούµε να δεχτούµε ότι το
Βρετανικό Μουσείο φροντίζει και φυλάσσει όχι µόνο τις ελληνι-
κές συλλογές, όχι µόνο τα γλυπτά, το σύνολο των συλλογών,
είναι µείζον θέµα -ανεξαρτήτως αν οι ελληνικές οι αρχαιότητες ή
οι κινεζικές ή οι αιγυπτιακές- το να υπάρχει εκ των έσω κλοπή. 

Είναι φανερό ότι η συγκεκριµένη κλοπή έχει µε κρότο καταρ-
ρίψει και το τελευταίο επιχείρηµα του Βρετανικού Μουσείου,
αυτό το οποίο είπατε και εσείς και συµφωνούµε απολύτως, και
χαίροµαι γιατί µπορούµε όλοι µαζί -είναι ένα θέµα στο οποίο δεν
µπορεί να υπάρχουν αποκλίσεις- να συνεχίσουµε µε σθεναρό
τρόπο και επιµονή τη διεκδίκηση. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Συνεχί-

ζουµε.
Θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 51/28-8-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Παραµένει και οξύνεται το πρόβληµα της δυσοσµίας
σε περιοχές της πόλης Κατερίνης στην Περιφερειακή Ενότητα
(Π.Ε.) Πιερίας».

Ελάτε, κύριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως είπατε και εσείς όχι µόνο παραµένει, εδώ και µια δεκαε-

τία, αλλά και οξύνεται ειδικά τους καλοκαιρινούς µήνες, κύριε
Υπουργέ, το πρόβληµα της δυσοσµίας σε περιοχές του πολεο-
δοµικού συγκροτήµατος της Κατερίνης, όπως στη Νέα Ζωή, στα
Ευαγγελικά, στην Αγία Άννα, στο Βατάν, στον Μυλαύλακο, στην
Ανδροµάχη, στην περιοχή της Αγίας Αικατερίνης και γενικότερα
σε όλες εκείνες τις περιοχές που γειτονεύουν µε την Περιφερει-
ακή Τάφρο και µε τον ποταµό Λεύκο (Πέλεκας).

Αυτό το τόσο σοβαρό ζήτηµα της δυσοσµίας το έχουµε ανα-
δείξει ως κόµµα ως ΚΚΕ, εκτός από το Δηµοτικό Συµβούλιο της
Κατερίνης και στο Περιφερειακό Συµβούλιο της Κεντρικής Μα-
κεδονίας, αλλά και στη Βουλή, µε δύο µάλιστα ερωτήσεις. Η
πρώτη είχε κατατεθεί στις 23 Οκτωβρίου του 2020, χωρίς όµως
να έχει υπάρξει έως και σήµερα οποιαδήποτε θετική εξέλιξη στην
αντιµετώπιση αυτού του προβλήµατος. 

Είναι χαρακτηριστικό µάλιστα, ότι η πρώτη κοινοβουλευτική
ερώτηση που είχαµε καταθέσει στις 23 Οκτωβρίου του 2020, πα-
ρέµενε επί τέσσερις µήνες αναπάντητη και αυτή η µεγάλη αδι-
καιολόγητη καθυστέρηση µάς υποχρέωσε τότε στην επανακα-
τάθεση της ίδιας ερώτησης τον Φεβρουάριο του 2021 και τελικά
την απάντηση της Κυβέρνησης µετά από έξι µήνες, τον Απρίλιο
του 2021. Έχει ενδιαφέρον αυτή η απάντηση. Διαβάζω ένα από-
σπασµά της: Η οικεία περιφέρεια -απαντά η Κυβέρνηση- έχει επι-
ληφθεί του ζητήµατος που τίθεται στην ερώτηση. Συγκεκριµένα,
στελέχη της περιφέρειας διενήργησαν αυτοψίες κατά µήκος της
Περιφερειακής Τάφρου Κατερίνης και του ποταµού Πέλεκα,
καθώς και σε µονάδες που δραστηριοποιούνται εκατέρωθεν
αυτών. Σηµειώνεται ότι οι επιθεωρητές περιβάλλοντος δεν έχουν
διενεργήσει αυτοψία στην περιοχή τα τελευταία οκτώ έτη -αυτό
έλεγε η απάντηση της Κυβέρνησης- ωστόσο θα συνδράµουν τις
υπηρεσίες της περιφέρειας εφόσον κριθεί απαραίτητο. 

Με αυτά και µε αυτά, κύριε Υπουργέ, η υποµονή των κατοίκων
της περιοχής δοκιµάζεται καθηµερινά, έχει φτάσει στα όριά της,
θα λέγαµε, καθώς οι επιπτώσεις στην υγεία τους από αυτή τη µα-
κροχρόνια έκθεση στη δυσοσµία, συνεχώς επιδεινώνονται και η
ποιότητα της ζωής τους όπως καταλαβαίνετε υποβαθµίζεται όλο
και περισσότερο. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, µε βάση τα παραπάνω σε ποιες άµεσες –
άµεσες- ενέργειες θα προβεί η Κυβέρνηση µε ό,τι αυτό απαιτεί,
σε µέσα, σε εξοπλισµό, σε προσωπικό, προκειµένου επιτέλους
να αντιµετωπιστεί αποτελεσµατικά και γρήγορα το πρόβληµα της
δυσοσµίας στην Κατερίνη. 

Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κύριε Υπουργέ.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ πολύ τον αξιότιµο Βουλευτή του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας για την ερώτηση. 

Η πρώτη διαπίστωση που έκανα όταν είδα τα χαρτιά είναι ότι
έχουν υπάρξει σειρά ελέγχων. Στους ελέγχους που έγιναν σε
κείνη τη χρονική στιγµή δεν διαπιστώθηκε δυσοσµία. Αυτό δεν
σηµαίνει ότι δεν υπάρχει δυσοσµία, προφανώς υπάρχει. Απλώς
όταν έγινε έλεγχος, δεν διαπιστώθηκε. Και έχουν γίνει και έλεγχοι
σε κάποιες µονάδες πτηνοτροφικές - κτηνοτροφικές της περιο-
χής από άλλες υπηρεσίες -τις υπηρεσίες της περιφέρειας και της
αποκεντρωµένης, όχι το Σώµα των Επιθεωρητών-, στις οποίες
διαπιστώθηκαν κάποιες παραβάσεις. Επιπροσθέτως, υπάρχουν
κάποιες µηνύσεις που έχουν καταλήξει σε προκαταρκτική εξέ-
ταση και είναι στα χέρια της δικαιοσύνης. 

Εδώ, η επίλυση του θέµατος απαιτεί κατά τη γνώµη µου συ-
στηµατικότερο έλεγχο µέχρι να βρούµε την πηγή. Διότι οι άνθρω-
ποι προφανώς δεν είναι τρελοί. Όταν µυρίζουν κάτι άσχηµα δεν
µας το λένε επειδή είναι παράλογοι, µας το λένε γιατί συµβαίνει
και θα πρέπει οι υπηρεσίες να βρουν την πηγή και ο µόνος τρό-
πος να βρουν την πηγή είναι περισσότεροι έλεγχοι. Αυτό και θα
δώσω, τουλάχιστον στις δικές µας υπηρεσίες, εντολή να κάνουν
µέχρι να βρεθεί η πηγή και να επιβληθούν οι αντίστοιχες κυρώ-
σεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε, κύ-

ριε συνάδελφε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ξεκινώντας από την αρχική τοποθέτηση του

Υπουργού να πω ότι η δυσοσµία εντείνεται εξαιτίας των καιρικών
συνθηκών, όπως είπα και στην αρχική µου τοποθέτηση. Το καλο-
καίρι είναι πιο έντονο το πρόβληµα. 

Βεβαίως και πρέπει να ενταθούν και να συστηµατικοποιηθούν
ακόµα περισσότερο οι έλεγχοι, όπως είπε ο κύριος Υπουργός. 

Ωστόσο, αυτό το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ, της δυσοσµίας
και της ρύπανσης του περιβάλλοντος στην Κατερίνη υπάρχει και
καταγγέλλεται στις αρµόδιες υπηρεσίες του ελληνικού κράτους
από το 2013. Δέκα χρόνια κρατάει. Το 2019, η αφόρητη δυσο-
σµία, έφτασε να καλύπτει σχεδόν ολόκληρη την πόλη και από το
καλοκαίρι του 2020 το φαινόµενο κορυφώθηκε και αυτό προκά-
λεσε βέβαια και τις δικές µας ερωτήσεις και την ανησυχία και την
αγωνία και τις κινητοποιήσεις, όπως θα δούµε των κατοίκων. 

Μιλήσατε για την πηγή, ότι πρέπει να ενταθούν οι έλεγχοι, για
να βρεθεί η πηγή του προβλήµατος. Εµείς θεωρούµε ότι η πηγή
είναι γνωστή και σύµφωνα µάλιστα και µε τους ελέγχους η δυ-
σοσµία σχετίζεται µε τη λειτουργία βιοµηχανικών επιχειρήσεων
του αγροδιατροφικού τοµέα - κτηνοτροφία, πτηνοσφαγεία, αγε-
λαδοτρφικές και χοιροτροφικές µονάδες- που λειτουργούν σε
απόσταση αναπνοής, κύριε Υπουργέ, από τον ιστό της πόλης και
όπου, βεβαίως, στερεά απόβλητα παραµένουν για πολύ µεγάλο
χρονικό διάστηµα εκτεθειµένα σε ανοικτούς χώρους δίπλα στην
πόλη. 

Όπως αναφέρεται, µάλιστα, σε µια καταγγελία της πρωτοβου-
λίας κατοίκων µε την ονοµασία «I can’t breathe», τον Σεπτέµβρη
του 2021 διαπιστώθηκε ακόµη και παράνοµη ταφή και διασκορ-
πισµός ζωικών υπολειµµάτων, για να µην µιλήσουµε και για τη
διατήρηση της κοπριάς, η οποία συµβάλλει στη δυσοσµία σε
αυτή την περιοχή, δίπλα στην πόλη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μετά, λοιπόν, από αυτές τις αλλεπάλληλες καταγγελίες, οι αρ-
µόδιες υπηρεσίες επέβαλαν τα προηγούµενα χρόνια διοικητικές
κυρώσεις και πρόστιµα για περιβαλλοντική ρύπανση σε ορισµέ-
νες από τις επιχειρήσεις που δραστηριοποιούνται εκεί γύρω από
την αντιπληµµυρική τάφρο. Ενώ και οι Επιθεωρητές Περιβάλλο-
ντος της Βόρειας Ελλάδας, από τον περασµένο Φλεβάρη, ειση-
γούνται πολύ συγκεκριµένες ενέργειες και επιβολή προστίµων,
βεβαίως, στις επιχειρήσεις, αναγνωρίζοντας έτσι το σοβαρό πρό-
βληµα. Με λίγα λόγια, η πηγή έχει βρεθεί, δεν χρειάζεται να ελέγ-
ξουµε. Τη γνωρίζουµε. Είναι κοινό µυστικό. 

Ωστόσο, παρά τις αντιδράσεις, παρά τα πρόστιµα η κατάσταση
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συνεχίζεται. Και αυτό είναι το ανησυχητικό. Και ο λόγος είναι ότι
οι επιχειρήσεις συνεχίζουν κανονικά τη λειτουργία τους, χωρίς
να παίρνουν κανένα ουσιαστικό µέτρο, για την προστασία του
λαού της περιοχής και µάλιστα µε την ανοχή του κράτους. 

Τι εννοούµε. Είναι χαρακτηριστικό -µιλώντας για ανοχή του
κράτους- ότι ένα µεγάλο πτηνοσφαγείο της περιοχής, που συ-
γκεντρώνει και τις περισσότερες καταγγελίες, όλα αυτά τα χρό-
νια, όχι µόνο δεν παίρνει κάποιο ουσιαστικό µέτρο για να περιο-
ρίσει το πρόβληµα, αλλά εξασφαλίζει επιπλέον και αδειοδοτήσεις
για να επεκτείνει τις εγκαταστάσεις του και τον όγκο των εργα-
σιών του, ενώ και τα πρόστιµα τα οποία τού επιβάλλονται, δεν
γνωρίζουµε κατά πόσο τελικά πληρώνονται. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-
λώ, κύριε συνάδελφε, πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας.

Σε κάθε περίπτωση τα πρόστιµα που επιβάλλονται στις επιχει-
ρήσεις είναι χαµηλά και προφανώς, είναι λιγότερο ενοχλητικά για
τα κέρδη αυτών των επιχειρήσεων, από την υποχρέωσή τους να
πάρουν ουσιαστικά µέτρα προστασίας του περιβάλλοντος. 

Οι αντιδράσεις θα συνεχιστούν, το πρόβληµα παραµένει. Θα
πρέπει να ακούσετε τους κατοίκους, να µετρηθούν επακριβώς οι
ρύποι, όλα αυτά και βεβαίως, να παρθούν ριζικά µέτρα για την
αντιµετώπιση του προβλήµατος, ώστε να σταµατήσει το φυσικό
περιβάλλον να αντιµετωπίζεται ως χαβούζα επιχειρήσεων, που
ρίχνουν τα απόβλητά τους. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ήθελα

να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα.
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-

οδευτική Συµµαχία και οι Βουλευτές του κόµµατός του κατέθε-
σαν στις 31 Αυγούστου 2023 πρόταση νόµου: «Προσθήκη κωλύ-
µατος εκλογιµότητας στις εκλογές, για την ανάδειξη των δηµο-
τικών και περιφερειακών αρχών». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):
Να πω ότι επί της ουσίας συµφωνώ µε τον αξιότιµο Βουλευτή

της Αντιπολίτευσης και προς αυτή την κατεύθυνση θα κινηθώ. 
Θα προσθέσω, όµως, και µία άλλη διάσταση, στην οποία ανα-

φερθήκατε  και έχει ενδιαφέρον. Η βιοµάζα, την οποίαν παρά-
γουν αυτές οι µονάδες, µε κάποιο τρόπο -προφανώς για να υπάρ-
χει δυσοσµία, διότι είπαµε ότι δεν έρχεται από τον ουρανό η δυ-
σοσµία- αφήνεται να πάει στο περιβάλλον και να το µολύνει. Παρ’
όλα αυτά τέτοιου είδους βιοµάζα έχει σηµαντική αξία ενεργειακή
και θα πρέπει να αναζητήσουµε έναν τρόπο για να διευκολύνουµε
και να αλλάξουµε λίγο τα οικονοµικά κίνητρα στην περίπτωση των
κτηνοτροφικών µονάδων και να είµαστε πιο αποτελεσµατικοί. Η
βιοµάζα αυτή θα πρέπει αντί να ρυπαίνει, να αξιοποιείται είτε ως
ενέργεια είτε ως πηγή για βιοκαύσιµα είτε ως πηγή για λίπασµα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Αυτό είναι κάτι που µε απασχολεί και θα απασχολεί την Κυβέρ-
νηση και θα επανέλθουµε, έτσι ώστε όχι µόνο µε αύξηση των
ελέγχων, αλλά και µε αύξηση των θετικών κινήτρων για να αξιο-
ποιείται αυτή η βιοµάζα να µπορέσουµε να λύσουµε το πρόβληµα
όχι µόνο στην Κατερίνη, αλλά και γενικότερα το πρόβληµα όπου
αυτό εµφανίζεται στη χώρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υπουργέ.
Συνεχίζουµε µε την έκτη µε αριθµό 41/28-8-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ. Τάσου Οικονοµόπουλου
προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
µε θέµα: «Χρήση µη Επανδρωµένων Αεροχηµάτων (ΜΕΑ) στην
επιτήρηση δασών».

Κύριε Οικονοµόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας
για δύο λεπτά.

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υφυπουργέ, εδώ και δύο χρόνια περίπου ο προκάτοχός
σας, ο κ. Στυλιανίδης, ο προηγούµενος Υπουργός είχε ανακοινώ-
σει την προµήθεια ΜΕΑ και άλλων ειδικών συστηµάτων για να εί-
µαστε πιο αποτελεσµατικοί στην πυροπροστασία. Τα ίδια επανέ-
λαβε και το Δεκέµβριο του ’22 σε συνέντευξη στην ΕΡΤ1 και τα
ίδια ακούµε από δηµοσιεύµατα του Τύπου να εξαγγέλλονται και
τώρα.

Σε γειτονική χώρα µε αντίστοιχες κλιµατολογικές συνθήκες µε
τις δικές µας για την αντιµετώπιση των πυρκαγιών χρησιµοποιούν
ένα συνδυασµό µη επανδρωµένων αεροσκαφών, καµερών και τε-
χνητής νοηµοσύνης κυρίως για τον έγκαιρο εντοπισµό και επέµ-
βαση. Διαθέτουν και επιβλέπουν όλο το εικοσιτετράωρο τα δάση,
ώστε να επεµβαίνουν έγκαιρα οι πυροσβέστες. Δέκα µη επαν-
δρωµένα αεροσκάφη σε εικοσιτετράωρη βάση εντόπισαν έγ-
καιρα εκατοντάδες πυρκαγιές και επέτρεψαν στις πυροσβεστικές
δυνάµεις να επέµβουν γρήγορα. Τα αποτελέσµατα της οργάνω-
σης αυτής είναι ενδεικτικά. Τη δεκαετία του 2010 είχαν σαράντα
λεπτά επέµβασης και ο µέσος όρος επέµβασης έγινε δέκα λεπτά
το 2023.

Και ενώ µας είχατε γνωστοποιήσει ότι ο σχεδιασµός της αντι-
πυρικής περιόδου, όπως µας είχε ανακοινώσει τότε και ο κ. Στυ-
λιανίδης, µε τις διαδικασίες προµήθειας νέων µέσων έγκαιρης
προειδοποίησης, ραντάρ, µετεωρολογικούς σταθµούς, έξυπνα
συστήµατα εναέριας παρακολούθησης και διαδικασίες για τα
εναέρια µέσα θα οδηγούσε σε αποτελεσµατική αντιµετώπιση των
πυρκαγιών είχαµε αυτό το χάλι που αντιµετωπίσαµε φέτος στην
πατρίδα µας µε ενάµισι εκατοµµύριο στρέµµατα καµένα. 

Θέλετε να µου πείτε γιατί δεν έγινε η προµήθεια των ΜΕΑ,
όπως είχαµε προαναγγείλει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ τον κ. Οι-
κονοµόπουλο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
τρία λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, αναπτύσσετε στην ερώτησή σας τα πλεονε-
κτήµατα από τη χρήση των µη επανδρωµένων οχηµάτων στην
επιτήρηση δασών και µας εγκαλείτε για το ότι δεν έχουµε στον
επιχειρησιακό µας έλεγχο, όπως λέτε, ούτε ένα ΜΕΑ.

Πρώτα από όλα συµφωνούµε µε όσα αναφέρετε για τα πλεο-
νεκτήµατα από την κρίση των µη επανδρωµένων αεροσκαφών.
Τα υπόλοιπα, όµως, που αφορούν στην αξιοποίηση τους από το
Πυροσβεστικό Σώµα δεν ισχύουν.  

Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ενηµερώσω ότι το Πυροσβεστικό
Σώµα έχει συστήσει σύµφωνα µε την υπ’ αριθµό 26915 οικ.
Φ.109.1/2020 απόφαση Αρχηγού του Πυροσβεστικού Σώµατος
«Κανονισµό Λειτουργίας Οµάδας Συστηµάτων Μη Επανδρωµέ-
νων Αεροσκαφών» µε το οποίο διαθέτει ένα σύνολο εννέα οµά-
δων συστηµάτων Μη Επανδρωµένων Σκαφών στο αρχηγείο του
Πυροσβεστικού Σώµατος και στις περιφερειακές πυροσβεστικές
διοικήσεις Αττικής, Κεντρικής Μακεδονίας, Θεσσαλίας, Δυτικής
Ελλάδας, Πελοποννήσου, Κρήτης στο Ηράκλειο και στα Χανιά
και βέβαια στο Βόρειο Αιγαίο στη Σάµο. 

Οι ανωτέρω οµάδες στελεχώνονται συνολικά από σαράντα δύο
χειριστές και διαθέτουν είκοσι εννέα συστήµατα µη επανδρωµέ-
νων αεροσκαφών. Επιπρόσθετα, τα ανωτέρω συστήµατα χρησι-
µοποιούνται και αξιοποιούνται, σύµφωνα µε το άρθρο 2 της
παραπάνω απόφασης του Αρχηγού, περιλαµβάνοντας την απο-
στολή επιτήρησης προληπτικού χαρακτήρα σε περιοχές πυρο-
σβεστικού ενδιαφέροντος κυρίως ευαίσθητων δασικών οικοσυ-
στηµάτων. 

Πέραν αυτού, να σας ενηµερώσω ότι στο πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ»,
όπως είπατε κιόλας που αφορά στην ενίσχυση της πολιτικής προ-
στασίας, υπάρχει ξεχωριστή πρόβλεψη για την αγορά drones.
Φυσικά το σχέδιο µας για την προληπτική πτήση δεν αφορά µόνο
ούτε εξαντλείται στα drones. Είναι κατά πολύ ευρύτερο και πλη-
ρέστερο, όπως έχετε καταλάβει. Αφορά γενικά τις πολλαπλές και
χρήσιµες εφαρµογές της εθνικής βάσης δεδοµένων που µεθο-
δικά χτίζουµε µε µια σειρά υποπρογραµµάτων του προγράµµα-
τος «ΑΙΓΙΣ». 

Συγκεκριµένα, έχουν δροµολογηθεί ήδη τα κάτωθι υποπρο-
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γράµµατα που αφορούν στην επιτήρηση, στην έγκαιρη προειδο-
ποίηση και στην κινητοποίηση των δυνάµεων: Ολοκληρωµένο
πληροφοριακό σύστηµα διαχείρισης κινδύνων και απειλών, σύ-
στηµα πυρανίχνευσης και πυρόσβεσης ευαίσθητων περιοχών και
αρχαιολογικών χώρων, συστήµατα πρόληψης, αντιµετώπισης,
διαχείρισης και έγκαιρης προειδοποίησης για φυσικούς και αν-
θρωπογενείς κινδύνους, προµήθεια µετεωρολογικών ραντάρ για
την έγκαιρη προειδοποίηση φυσικών καταστροφών, προµήθεια
τριών δικινητηρίων αεροσκαφών για εναέρια επιτήρηση, παρα-
κολούθηση, καταγραφή και µετάδοση των δεδοµένων και βέβαια
προµήθεια των µη επανδρωµένων αεροσκαφών που αναφέρατε. 

Αυτά, λοιπόν, θα αξιοποιούνται στη φάση της πρόληψη, θα
εκτελούν περιπολία για ανίχνευση πυρκαγιών. Στη φάση της πρώ-
της απόκρισης θα δίνουν εικόνα πεδίου για την αντίληψη της κα-
τάστασης και κατανοµή των δυνάµεων –θα έλθουν δηλαδή να
εµπλουτίσουν αυτά τα συστήµατα τα οποία διαθέτουµε σήµερα-
στη φάση της διαχείρισης του συµβάντος για παροχή τακτικών
δεδοµένων πεδίου, πανοραµική εικόνα πυρκαγιάς, ανίχνευση κιν-
δύνων για ευαίσθητες υποδοµές και οικισµούς καθώς επίσης και
για αναζήτηση και διάσωση κινδυνευόντων ατόµων όπως γίνεται
και σήµερα τόσο από τα ελικόπτερα εναέριας επιτήρησης που
διαθέτουµε και συντονισµού, αλλά και µε τα ενιαία συστήµατα
που διαθέτουµε στην περιφέρεια. 

Τέλος, σας ενηµερώνω ότι η λογική της προληπτικής επιτήρη-
σης µε στόχο την έγκαιρη προσβολή απετέλεσε ήδη από πέρυσι
βασικό κοµµάτι της στρατηγικής µας. Για τον σκοπό αυτό χρησι-
µοποιήσαµε τις πτήσεις περιπολίας έµφορτων αεροσκαφών τα
οποία µπορούν να προσβάλουν άµεσα τη φωτιά στην έναρξη του
συµβάντος. Οι πτήσεις επιτήρησης απέδωσαν σε πολλές περι-
πτώσεις στις οποίες είχαµε εντοπισµό των πυρκαγιών από αέρος.
Για το σκοπό αυτό προχωρήσαµε και φέτος στη µίσθωση περισ-
σότερων τρακτόρων που είναι αεροσκάφη µε µεγαλύτερη ταχύ-
τητα και διάρκεια πτήσεως τρεισήµισι ωρών. 

Κλείνοντας θα ήθελα να επισηµάνω ότι η πρότασή σας, όπως
περιγράφεται στην γραπτή σας ερώτηση, είναι προς τη σωστή
κατεύθυνση και όπως διαπιστώνετε και εσείς αποτελεί ένα µέρος
του συνολικού σχεδιασµού µας για την ενίσχυση της πολιτικής
προστασίας και του Πυροσβεστικού Σώµατος. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Υπουργέ και για την τήρηση του χρόνου. 
Παρακαλώ τον κ. Οικονοµόπουλο για τη δευτερολογία του για

τρία λεπτά. 
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υφυπουργέ, χαίροµαι

που οι προτάσεις µας είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, διότι η
Νίκη από την πρώτη στιγµή που βρέθηκε στη Βουλή προσπαθεί
να λειτουργήσει εποικοδοµητικά και προς όφελος του ελληνικού
λαού. 

Όµως, ως έγκριτος πτέραρχος που είστε, θα ήθελα να σας επι-
σηµάνω ότι ένα ελικόπτερο –σε αυτό που αναφερθήκατε- ξέρετε
καλύτερα από µένα ότι θέλει 3.000 ευρώ για κάθε ώρα πτήσης
και τα άλλα, τα Σινούκ, θέλουν 10.000 ευρώ και σε λίγη ώρα δεν
µπορούν να πετάξουν διότι έχουν εξαντλήσει το χρόνο τους, ενώ
τα µη επανδρωµένα αεροχήµατα πετάνε µε πολύ µικρότερο κό-
στος. 

Και επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ στο «ANTI-NERO II», σε
σχέση µε αυτά που µας είπε χθες ο αξιότιµος κύριος Πρωθυ-
πουργός. Μας είπε ότι υπάρχουν ακόµα εβδοµήντα εκατοµµύρια
στρέµµατα δασών που δεν έχουν καεί. Θα ήθελα λοιπόν να µου
πείτε γι’ αυτό το πρόγραµµα, το «ANTI-NERO II», το οποίο είχατε
προβλέψει, το πολυδιαφήµισαν οι επικοινωνιολόγοι σας το Νο-
έµβριο του 2022, µε πολυδάπανα βίντεο, ότι θα καθαρίσουν –
λέει- εξήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα. Ξέρετε ότι τα εξήντα
πέντε χιλιάδες στρέµµατα, αν κάνουµε µια απλή αναγωγή, στα
εβδοµήντα εκατοµµύρια στρέµµατα δασών είναι µόλις το 0,1 του
δασικού πλούτου της χώρας; Και ξοδέψατε 120 εκατοµµύρια
ευρώ για να κάνετε µια τρύπα στο νερό! Είναι το 0,1 του δασικού
πλούτου της χώρας, όταν η Ουκρανία µε 90 εκατοµµύρια απέ-
κτησε πρόσφατα εν µέσω πολέµου δικό της εργοστάσιο παρα-
γωγής των drones Baykar. 

Και έρχεστε και µας λέτε –ενώ θα µπορούσαµε να έχουµε δικό

µας εργοστάσιο, να έχουµε θέσεις εργασίας, να παράσχουµε τα
δικά µας, να έχουµε τα ανταλλακτικά µας, να είµαστε ανεξάρτη-
τοι και αυτόνοµοι- ότι θα πάτε να αγοράσετε –διαβάζουµε στον
Τύπο-, ότι θα πάµε να αγοράσουµε πάλι, να ξοδέψουµε εκατοµ-
µύρια, να µην έχουµε ανταλλακτικά, να είµαστε από τους ξένους.
Γιατί; Δεν µπορεί αυτό το κράτος µια φορά, µε την τεχνογνωσία
των συµµάχων µας, να παράσχει κάτι που να προστατέψει τα
δάση µας και να δώσουµε έστω ένα δέντρο στις νέες γενιές; Γιατί
έτσι όπως το πάτε, µόνο φέτος έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο κα-
µένα δέντρα. Με µαθηµατική ακρίβεια σε είκοσι-τριάντα χρόνια
τα παιδιά µας δεν θα γνωρίσουν δάση.

Νοµίζω ότι το έχουµε εξαντλήσει το θέµα µετά την πολύωρη
χθεσινή µας συζήτηση και δεν θέλω άλλο να απασχολώ. Ωστόσο,
θέλω να σας παρακαλέσω, να σας εκλιπαρήσω, πάψτε να σπα-
ταλάτε τα χρήµατα του ελληνικού λαού και κάντε έναν σωστό
σχεδιασµό να έχουµε τα δικά µας µέσα, για να µπορέσουµε να
κάνουµε σωστή πυρόσβεση για το µέλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και ευχαριστώ τον κ.

Οικονοµόπουλο και για την τήρηση του χρόνου. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για

τρία λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα απ’ όλα, αναφέρεστε στη ζηµιά, στις φωτιές που

έχουµε φέτος παραβλέποντας ότι οι συνθήκες οι φετινές είναι
ιδιαίτερα δύσκολες και ιδιαίτερα δύσκολες για την Ελλάδα, για
την περιοχή της Ανατολικής Λεκάνης της Μεσογείου. Είναι δύ-
σκολες και τραγικές για όλο τον πλανήτη. Προφανώς, θα έχετε
ενηµερωθεί για τις καταστροφές που έχουν γίνει σε όλο τον πλα-
νήτη. Δεν είµαστε µόνοι µας εδώ. Είµαστε ένα µέρος αυτού του
κόσµου. Η Μεσόγειος φλέγεται στο σύνολό της, η νότια Ιταλία,
η Σικελία, η Πορτογαλία και η Ισπανία –καίγεται όλος ο Νότος-
και βέβαια η γειτονική µας Τουρκία. Στο Βορρά η κλιµατική κρίση
έχει ως αποτέλεσµα να έχουµε πληµµύρες στη Γερµανία. Πληµ-
µύρισε το αεροδρόµιο της Φρανκφούρτης. Στη Σλοβενία πνίγη-
καν έξι άνθρωποι. Την ίδια στιγµή στη Νορβηγία έσπασαν φράγ-
µατα και εκκενώθηκαν χιλιάδες πληθυσµών από πόλεις και χωριά.
Και βέβαια ας µην ξεχνάµε ότι στον Καναδά µαίνονται οι πυρκα-
γιές οι οποίες έχουν κάψει 150 εκατοµµύρια στρέµµατα, δηλαδή,
περισσότερο από την έκταση της Ελλάδας που είναι 133 εκατοµ-
µύρια στρέµµατα. Επίσης, να µην ξεχνάµε τη Χαβάη, όπου δυ-
στυχώς το τραγικό γεγονός της φωτιάς έκαψε εκατόν δεκαπέντε
ανθρώπους και αγνοούνται χίλιοι εκατό, σύµφωνα µε τα στοιχεία
του FBI. Αυτό είναι που βιώνουµε φέτος και δυστυχώς µε τον χει-
ρότερο τρόπο και στην Ελλάδα, σε µια δύσκολη χρονιά, όπως
αναφέρθηκε και το ακούσατε και χθες. 

Όµως, τι κάνουµε εµείς; Εµείς προσπαθήσαµε, πρώτα απ’ όλα,
να δηµιουργήσουµε ένα Υπουργείο και έναν µηχανισµό αντιµε-
τώπισης κινδύνων, ο οποίος λειτουργεί και θα ήταν πολύ χειρό-
τερα τα πράγµατα, αν δεν υπήρχε. Και προσπαθούµε µέσω του
προγράµµατος «ΑΙΓΙΣ» να ενισχύσουµε αυτό το Υπουργείο. Αυ-
ξήσαµε τον πληθυσµό του Πυροσβεστικού Σώµατος και φτάσαµε
τα δεκαέξι χιλιάδες τριακόσια ογδόντα άτοµα. Αυξήσαµε κατά
διακόσια σαράντα τέσσερα τα οχήµατα που διαθέτει το Πυρο-
σβεστικό Σώµα. Αυξήσαµε τα εναέρια µέσα και φέτος έχουµε
ογδόντα εννέα –σαράντα εννέα µισθωµένα- περισσότερα από
ποτέ, έτσι ώστε να ισχυροποιήσουµε το Πυροσβεστικό Σώµα και
το µηχανισµό στο σύνολό του. Και βέβαια έχουµε και µη επαν-
δρωµένα και προχωράµε και µέσω του «ΑΙΓΙΣ» να ολοκληρώ-
σουµε.

Ωστόσο, αυτά τα πράγµατα δεν γίνονται από τη µια στιγµή
στην άλλη. Η εθνική βάση δεδοµένων την οποία θέλουµε να φτιά-
ξουµε δεν µπορεί να δηµιουργηθεί από τη µια στιγµή στην άλλη.
Υπάρχουν διαδικασίες. Πριν έρθω εδώ, ήµουν σε µια σύσκεψη
ακριβώς για το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ», για να δούµε πώς θα δροµο-
λογήσουµε και θα τρέξουµε τις διαδικασίες.

Όµως, µιλάµε για χρηµατοδότηση της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
χρήµατα που έχουν εγκριθεί από το ΕΣΠΑ, το RRF και το Ταµείο
Ανάκαµψης, τα οποία θα µπορέσουµε να εκταµιεύσουµε τρέχο-
ντας, φτιάχνοντας τις τεχνικές περιγραφές, τα τεχνικά δελτία,
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έτσι ώστε να µπορέσουµε να τρέξουµε και να προχωρήσουµε και
στην προµήθεια των drones που λέτε. 

Σύντοµα ο διαγωνισµός θα είναι έτοιµος να τρέξει, όπως είναι
στον αέρα ο διαγωνισµός για τετρακόσια πυροσβεστικά οχήµατα
του Πυροσβεστικού Σώµατος, όπως προχωράει η προµήθεια των
ελικοπτέρων, τα οποία εσείς αρνείστε, αλλά ο µηχανισµός πρέπει
να περιλαµβάνει τα πάντα. 

Πρέπει να καλύπτει όλες τις παραµέτρους για να έχει όλες τις
δυνατότητες το Πυροσβεστικό Σώµα, αλλά και οι υπόλοιποι φο-
ρείς και οι εθελοντές και η Πολιτική Προστασία των δήµων και
των περιφερειών, έτσι ώστε να είναι καλά εξοπλισµένες, για να
µπορούν να αντιµετωπίσουν αυτά που έρχονται. Γιατί, όπως µας
λένε οι ειδικοί, οι επιστήµονες, αυτό που ζούµε σήµερα θα είναι
άνοιξη µπροστά στον εφιάλτη που φέρνει στο µέλλον η κλιµατική
κρίση. 

Πρέπει όλοι να πιστέψουµε ότι υπάρχει κλιµατική κρίση, ότι οι
επιπτώσεις της χρόνο µε τον χρόνο γίνονται χειρότερες, έτσι
ώστε να µπορέσουµε να χτίσουµε αυτό το οποίο χρειαζόµαστε
για να θωρακίσουµε τη χώρα µας και βέβαια, να προσφέρουµε
ασφάλεια στον Έλληνα πολίτη. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Υφυπουργέ.
Και προχωράµε στην τρίτη µε αριθµό 56/28-8-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας Σπαρτιάτες και Βουλευτή του Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών
κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Φονικές πυρκαγιές και πλήρης
αδυναµία αντιµετώπισής τους από την Κυβέρνηση».

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κύριε Υφυπουργέ, καλό µήνα σε όλους. 
Η ερώτηση είναι πώς και πότε θα γίνει χρονικά η ενίσχυση της

Πολιτικής Προστασίας, πώς θα αξιοποιήσετε τις χρηµατοδοτή-
σεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης και σε τι ύψος ανέρχονται αυτά τα
κονδύλια. 

Επίσης, σύµφωνα µε τις καταγγελίες του δασολόγου Λευτέρη
Σταµατόπουλου και τον ν.4622/2020, που έφτιαξε βεβαίως η πα-
ρούσα Κυβέρνηση, επί της ουσίας νοµιµοποιεί τη δυνατότητα της
Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας να διαχειρίζεται µυ-
στικούς πόρους και να συντάσσει προϋπολογισµούς χωρίς να
τους ελέγχει κανένας. Τα κονδύλια αυτά φτάνουν στο γιγαντιαίο
ποσό των 130 εκατοµµυρίων. 

Επίσης, θα προβείτε στην απλοποίηση των αρµοδιοτήτων στην
Πολιτική Προστασία τόσο ανάµεσα στα δασαρχεία όσο και στην
τοπική αυτοδιοίκηση, για να γνωρίζουν οι υπηρεσίες µεταξύ τους
τα όριά τους; Η τοπική αυτοδιοίκηση συνεισφέρει και κατά πόσο
στην κατάσβεση των πυρκαγιών και ποιος είναι ο ρόλος της;

Επίσης, µπορεί να υπάρχει διαχωρισµός µεταξύ πυροσβεστών
και δασοπυροσβεστών για την προστασία και την κατάσβεση των
φωτιών στα δάση. Διότι οι δασοπυροσβέστες, όπως αντιλαµβά-
νεστε γνωρίζουν πάρα πολύ καλύτερα από τον καθένα τα δάση,
τις περιοχές και τα όρια.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ, κύ-

ριε Στίγκα.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υφυπουργός για τρία λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε του κόµµατος των Σπαρτιατών, βρισκόµαστε

σήµερα εδώ µε αφορµή την ερώτησή σας εν µέσω ιδιαίτερα δύ-
σκολων συνθηκών που έχουν δηµιουργήσει ένα δυσµενές περι-
βάλλον για τους συµπολίτες µας, οι οποίοι δοκιµάζονται επί δύο
µήνες σε ένα µεγάλο αριθµό πυρκαγιών που ξέσπασαν στην επι-
κράτεια. 

Πρωτίστως, θέλω να απευθυνθώ σε αυτούς τους συµπολίτες
µας µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα και να τους πω ότι κά-
νουµε ό,τι είναι ανθρωπίνως δυνατό για να αντιµετωπίσουµε την
πύρινη λαίλαπα και να περιορίσουµε τη ζηµιά και ακόµη, να τους
διαβεβαιώσω ότι η πολιτεία βρίσκεται δίπλα τους και θα κάνει ό,τι
χρειάζεται για την προστασία τους και την αποκατάσταση των

ζηµιών που υπέστησαν.
Κύριε Στίγκα, στην εισαγωγή σας αναφέρετε κατευθείαν τις

ευθύνες µας, παραβλέποντας τον παράγοντα κλιµατική κρίση,
όπως ανέφερα και στην προηγούµενη ερώτηση την οποία ακού-
σατε, και τις επιπτώσεις της σε όλο τον πλανήτη, σαν να µην ενη-
µερώνεστε για την επιστηµονική τεκµηρίωση, αλλά και τα καταστ-
ροφικά γεγονότα που πλήττουν τον πλανήτη. 

Σας λέω, λοιπόν, ξανά ότι σύµφωνα µε το «Copernicus» ο
µήνας Ιούλιος ήταν ο πιο ζεστός µήνας που έχει καταγραφεί ποτέ
στη γη. Σύµφωνα πάντα µε τους επιστήµονες, ο παρατεταµένος
καύσωνας του Ιουλίου µε την ονοµασία «Κλέων» -για πρώτη φορά
πήρε ονοµασία κακοκαιρίας- είχε διάρκεια δεκαπέντε ηµερών και
δηµιούργησε ιδανικές συνθήκες ξηρότητας στην βλάστηση µε-
τατρέποντάς την σε καύσιµη ύλη. 

Από τις 12 Ιουλίου και έπειτα αυξήθηκε κατακόρυφα η ευφλε-
κτότητα και συνεπώς υπήρχε το συστατικό όπου µπορεί να στη-
ριχθεί µια έναρξη φωτιάς ή και η µετάδοσή της. Ακολούθως,
ισχυροί άνεµοι, φαινόµενο «hot dry windy» σύµφωνα µε τους επι-
στήµονες, είναι το στοιχείο που τροφοδότησε την εξάπλωση των
δασικών πυρκαγιών, καθιστώντας το περιβάλλον ακόµη πιο εύ-
φλεκτο.

Σε αυτή έρχεται να προστεθεί τις τελευταίες δεκαετίες η εγκα-
τάλειψη της υπαίθρου και των δασικών εκτάσεων από αγροτικές
και κτηνοτροφικές εργασίες, αλλά και δασικές δραστηριότητες. 

Όλα αυτά συνδυαστικά δηµιουργούν πολύ υψηλό πυροθερ-
µικό φορτίο για το οποίο οι επιστήµονες επισηµαίνουν ότι αν µια
πυρκαγιά έχει ισχύ καύσης µεγαλύτερη από 10.000 KW το τετρα-
γωνικό µέτρο δεν µπορεί να σβηστεί ανεξάρτητα από τους πό-
ρους που διαθέτουµε. Τέτοιες πυρκαγιές είχαµε πολλές στην
πατρίδα µας, αλλά και σε άλλες χώρες. 

Θα ήθελα σε αυτό το σηµείο να σας να σας πω τι κάνουµε
εµείς, µιας και µε ρωτήσατε γι’ αυτό, έτσι ώστε να ενισχύσουµε
την Πολιτική Προστασία. Πρώτα απ’ όλα, ιδρύσαµε µε πρωτοβου-
λία του Πρωθυπουργού ένα ξεχωριστό Υπουργείο. Δηµιουργήσα-
µε τον Μηχανισµό Διαχείρισης Κρίσεως και Αντιµετώπισης Κινδ-
ύνων. 

Φέραµε κοντά τις υπηρεσίες πρόληψης, δηλαδή, τις δασικές
υπηρεσίες που αναφέρατε, µε τις δυνάµεις καταστολής δηλαδή,
το Πυροσβεστικό Σώµα. 

Φέραµε στον ίδιο χώρο και αναπτύξαµε συνεργασία µε όλα τα
συναρµόδια υπουργεία, δηλαδή µε το Υπουργείο Περιβάλλοντος,
το Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη, το Υπουργείο Εθνικής
Άµυνας, το Υπουργείο Εσωτερικών και την τοπική αυτοδιοίκηση. 

Υιοθετήσαµε το «112» που είναι ένα µεγάλο επίτευγµα για την
αµφίδροµη επικοινωνία µε τον πολίτη, για την ενηµέρωσή του για
τον επερχόµενο κίνδυνο, αλλά και για την ασφαλή αποµάκρυνσή
του. 

Ενισχύσαµε το Πυροσβεστικό Σώµα το 2022 µε πεντακόσιους
δασοκοµάντο, εκατόν τριάντα δύο πτυχιούχους ειδικών καθηκό-
ντων και διακόσια νέα στελέχη που αποφοίτησαν από τις Πυρο-
σβεστικές Ακαδηµίες. Συνολικά, τη φετινή χρονιά είχαµε περισ-
σότερους πυροσβέστες από ποτέ, δεκαέξι χιλιάδες πεντακόσια
ογδόντα άτοµα, δηλαδή, περισσότερα από όσα προβλέπει στην
οργανική δύναµη µαζί µε τους εποχικούς τους οποίους προσλαµ-
βάνουµε. Την τελευταία διετία αυξήσαµε τον αριθµό των εθελο-
ντών κατά δύο χιλιάδες. Επίσης, αυξήσαµε τους εθελοντές της
Γενικής Γραµµατείας. 

Είναι πολλά ακόµα τα οποία κάναµε, όµως θα σταµατήσω και
θα συνεχίσω στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε
Υφυπουργέ.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε Υ-

φυπουργέ, το βασικό ερώτηµα, βεβαίως, ήταν τι θα κάνετε µε τα
ευρωπαϊκά κονδύλια και πόσα είναι αυτά. Σε αυτό το κοµµάτι δεν
µου απαντήσατε. Είπατε, βέβαια, γενικότητες για τα µέσα τα ο-
ποία υπάρχουν, αλλά σε γενικές γραµµές δεν πήρα τη βασική
απάντηση. 

Επίσης, το ερώτηµα ήταν για τους δήµους. Είναι σηµαντικός
παράγοντας εάν οι δήµοι συνεισφέρουν και κατά πόσο συνεισφέ-
ρουν στην κατάσβεση των πυρκαγιών. Δηλαδή, έχουν εκείνα τα
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µηχανοκίνητα µέσα, αλλά και το προσωπικό όταν παραστεί ανά-
γκη, έστω συµπληρωµατικά, να βοηθήσουν τις πυροσβεστικές
δυνάµεις για να κατασβέσουν τις πυρκαγιές; 

Ήθελα να ρωτήσω: Γίνονται ασκήσεις στους δήµους; Διότι σε
όλα τα µέτωπα που πήγα αυτό το χρονικό διάστηµα µέσα από
τους δήµους δεν είδα. Μπορεί, βεβαίως, να υπήρχε το έµψυχο
υλικό που είχε ανακατευτεί µαζί µε τους πυροσβέστες και τους
δασοπυροσβέστες, αλλά µέσα δεν είδα. Υπάρχει βοήθεια ουσια-
στική ή οι δήµοι είναι απλοί παρατηρητές όλων των καταστάσεων
αυτών που βιώνει η πατρίδα µας;

Είναι πολύ σηµαντικό, βεβαίως, να κάνουν και ασκήσεις. Γίνο-
νται ασκήσεις όλο τον χρόνο; Μπορούν να είναι έτοιµοι να πάνε
µε την πρώτη πυρκαγιά σε σηµεία για να συνδράµουν την Πυρο-
σβεστική µας Υπηρεσία. Είπα και χθες στην οµιλία µου ότι η πρό-
ληψη είναι ο σηµαντικότερος παράγοντας ούτως ώστε να
περιορίσουµε την καταστροφική ενέργεια της πυρκαγιάς. Υπάρ-
χει πρόληψη από την Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας;
Γίνονται ασκήσεις; Γίνονται ενηµερώσεις του κοινού ούτως ώστε
να είναι έτοιµος ο πληθυσµός; Να µην αρκείται µόνο στο «112»
το οποίο στην ουσία είναι µόλις χτυπήσει ο συναγερµός να ση-
κωθούµε να φύγουµε. Τι πρέπει να κάνουµε για να είµαστε έτοι-
µοι για να αντιµετωπίσουµε τις πυρκαγιές. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ για

την οικονοµία του χρόνου. 
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε για τρία

λεπτά. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ας τα πάρουµε ένα-ένα. 
Το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» είναι ένα πρόγραµµα που έχει ξεκινήσει

να υλοποιείται. Η χρηµατοδότησή του είναι από τα τρία χρηµα-
τοδοτικά πακέτα, του ΕΣΠΑ, του Ταµείου Ανάκαµψης και της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων. Είναι συνολικά 2 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και περιλαµβάνουν τριάντα εννιά υποπρογράµµατα.
Επιγραµµατικά θα σας αναφέρω ότι περιλαµβάνονται συστήµατα
έγκαιρης προειδοποίησης, επιτήρησης και διοίκησης και ελέγχου
των επιχειρήσεων, αναβάθµιση του «112», το οποίο γνωρίζετε και
αναφέρατε, καθώς επίσης και του επιχειρησιακού συστήµατος
Engage και η απόκτηση νέων ψηφιακών επικοινωνιών για το Πυ-
ροσβεστικό Σώµα πανελλαδικά. 

Είναι αυτά τα τρία καίρια προγράµµατα. Θα αποκτηθούν επτά
αεροσκάφη Καναντέρ CL-515, για τα οποία είµαστε σε συνεργα-
σία µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά και µε την καναδική κυβέρ-
νηση και βέβαια µε την κατασκευάστρια εταιρεία, η οποία
ξαναστήνει τη γραµµή παραγωγής. Από αυτά τα επτά αερο-
σκάφη, τα πέντε θα πληρωθούν από χρηµατοδότηση της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και τα δύο -εννοώ από τα προηγούµενα χρηµα-
τοδοτικά πακέτα- απευθείας από την Ευρωπαϊκή Ένωση, η οποία
θα διαθέσει περίπου 100 εκατοµµύρια ευρώ για την προµήθεια
των δύο αεροσκαφών από αυτά τα επτά.

Επιπλέον, θα αναβαθµίσουµε επτά Καναντέρ CL-415. Θα απο-
κτήσουµε δέκα ελικόπτερα βαρέος τύπου -αυτά τα οποία µετα-
φέρουν µεγάλη µάζα νερού και είναι ευέλικτα και γρήγορα και
µπορούν να κάνουν στοχευµένες βολές- και βεβαίως τριάντα έξι
ελαφρά αµφίβια αεροσκάφη, τα οποία αυτού του τύπου νοικιά-
ζουµε και µας βοηθούν και στον τοµέα της εναέριας επιτήρησης
και της άµεσης προσβολής της φωτιάς στην έναρξή της, αλλά
βεβαίως έχουν και µία ταχύτητα και µία διάρκεια που θα µας βοη-
θήσουν ακόµα περισσότερο στο να κάνουµε τη δουλειά µας. Επί-
σης θα αποκτηθούν τρία ελικόπτερα µεταφοράς προσωπικού τα
οποία χρειαζόµαστε για τη µεταφορά των δασοκοµάντος από τις
έδρες τους στο πεδίο, κάτι που φάνηκε πάρα πολύ χρήσιµο. 

Θα τρέξω γιατί είναι αρκετά τα προγράµµατα. Θα αποκτηθούν
χίλια οχτακόσια πυροσβεστικά οχήµατα. Ήδη ο διαγωνισµός για
τα τετρακόσια πρώτα είναι στον αέρα. Θα στοιχίσουν 262 εκα-
τοµµύρια ευρώ. Θα αποκτηθούν εννιακόσια εξήντα οχήµατα
έργου για την ενίσχυση της πολιτικής προστασίας και της τοπι-
κής αυτοδιοίκησης, µε 131 εκατοµµύρια ευρώ. Θα αποκτηθούν
500 οχήµατα διαφόρων τύπων για τους ΟΤΑ και τις δασικές υπη-
ρεσίες αξίας 46 εκατοµµυρίων ευρώ. Θα αποκτηθούν διακόσια
πενήντα οχτώ οχήµατα διαφόρων τύπων για τα Σώµατα Ασφα-

λείας, το ΓΕΕΘΑ, το Λιµενικό και ούτω καθεξής, και βέβαια µια
σειρά άλλων προγραµµάτων τα οποία θα ενισχύσουν το σύνολο
του µηχανισµού της Πολιτικής Προστασίας της χώρας µας.

Όσον αφορά τις δασικές υπηρεσίες πρέπει να γίνει ξεκάθαρο
και κατανοητό ότι αυτές έχουν διαχωριστεί από το 1998. Ήδη
έχουν παρέλθει εικοσιπέντε χρόνια. Η τότε κυβέρνηση αποφά-
σισε ότι πρέπει η δασοπυρόσβεση να πάει στο Πυροσβεστικό
Σώµα. Το Πυροσβεστικό Σώµα έχει τη δασοπυρόσβεση. Και αυτή
τη στιγµή σας διαβεβαιώνω ότι έχει και την τεχνογνωσία και την
εκπαίδευση για να κάνει τη δασοπυρόσβεση. Οι πυροσβέστες
µας εκπαιδεύονται σε σχολή για αυτή τη δουλειά και τους στέλ-
νουµε και στο εξωτερικό. Μόνο φέτος εκπαιδεύτηκαν δεκατέσ-
σερα άτοµα στην Αµερική στον τοµέα της δασοπυρόσβεσης, οι
οποίοι επέστρεψαν για να µεταδώσουν αυτή τη γνώση στους
υπόλοιπους. Και βέβαια στείλαµε και τέσσερις, οι οποίοι εκπαι-
δεύτηκαν στον εναέριο συντονισµό της δασοπυρόσβεσης.

Όσον αφορά την τοπική αυτοδιοίκηση, ναι, και βέβαια µας βοη-
θάει η τοπική αυτοδιοίκηση είναι δίπλα µας µε υδροφόρες, αλλά
και µε τις εθελοντικές οργανώσεις που την πλαισιώνουν στο
πεδίο. Τους έχουµε παντού, τους χρειαζόµαστε. Εκείνο που θέ-
λουµε είναι να αυξήσουµε το εθελοντικό κίνηµα στην Ελλάδα,
διότι έχει το Πυροσβεστικό Σώµα ενσωµατωµένους περίπου τεσ-
σερισήµισι χιλιάδες εθελοντές πυροσβέστες, οι οποίοι κάνουν
τρεις βάρδιες τον µήνα. Υπάρχουν και οι εθελοντικές οργανώσεις
που ανήκουν στους δήµους και στην τοπική αυτοδιοίκηση εν
γένει, και είναι περίπου άλλες πέντε χιλιάδες άτοµα, αλλά χρει-
άζεται να συµµετέχει πιο ενεργά η κοινωνία σε αυτό το εθελο-
ντικό κίνηµα για την προστασία των δασών, για την προστασία
της πατρίδας µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Υπουρ-
γέ. Ολοκληρώστε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Παρακαλώ, αν µου επιτρέπετε, κύριε
Πρόεδρε, να πω ένα τελευταίο για το «112».

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πολύ σύντοµα.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Πρόκειται για µια κατάκτηση, ένα πολύ-
τιµο εργαλείο που αποδείχθηκε στην πράξη, και που πολλές
φορές έσωσε ανθρώπους. Θα σας πω µόνο ότι το «112» που δεν
χρησιµοποιήθηκε στη Χαβάη για κάποιους λόγους -γιατί δεν λει-
τούργησε ή γιατί κάηκαν οι γραµµές- κάηκαν εκατόν δεκαπέντε
άνθρωποι και αγνοούνται χίλιοι εκατό, σύµφωνα µε τα στοιχεία
του FBI. Πιστεύω ότι το «112» είναι µια κατάκτηση. Μας βοήθησε
πάρα πολύ φέτος. Και µπορούµε να έχουµε µια αµφίδροµη επι-
κοινωνία και µια ενηµέρωση των πολιτών µας για την ασφάλειά
τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

ένατη µε αριθµό 54/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή Πιερίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Νίκη
κ. Κοµνηνού Δελβερούδη προς τον Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης
και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Αναποτελεσµατικότητα του
υφιστάµενου µηχανισµού δασοπροστασίας».

Κύριε Δελβερούδη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας για
δύο λεπτά. 

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι εν πολλοίς έχουν καλυφθεί από
τους προηγούµενους συναδέλφους µου τα θέµατα που ήθελα
και εγώ να σας εκθέσω και εν πολλοίς έχετε απαντήσει µε όλη
αυτή την πληθώρα παροχών και µέτρων που διατείνεστε ότι έχετε
αναλάβει για την πυροπροστασία, για τη δασοπροστασία, και όλα
αυτά.

Βέβαια, η δική µας ερώτηση ήταν όσον αφορά γενικότερα για
τις αρµοδιότητες της δασοπυρόσβεσης από τα δασαρχεία στην
Πυροσβεστική Υπηρεσία. Όπως είπατε προηγουµένως, έχει µε-
ταφερθεί από το 1998. Αλλά θα έλεγα ότι τα δασαρχεία µας, νο-
µίζω, ήταν τα καθ’ ύλην αρµόδια όργανα και είχαν µια αποτελεσ-
µατικότητα διαπιστευµένη όλα τα προηγούµενα χρόνια. 

Έχω την απορία γιατί έγινε αυτή και γιατί παραµένει αυτή η µε-
ταφορά. Εφόσον βλέπουµε τα αποτελέσµατα -βέβαια εσείς τα
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αποδίδετε, όπως έχετε πει επανειληµµένως στο φαινόµενο της
κλιµατικής αλλαγής, και όχι µόνο- νοµίζω ότι η υπηρεσία θα
έπρεπε να έχει τον κύριο ρόλο και στην πρόληψη, αλλά και στην
καταστολή των πυρκαγιών, όπως ίσχυε και όπως ισχύει και στις
άλλες µεσογειακές χώρες, αλλά και στις ευρωπαϊκές. Διότι ξέ-
ρουµε ότι αυτή η λεγόµενη σύγκλιση µε τις ευρωπαϊκές χώρες
πρέπει να γίνει και σε εµάς κάποτε. Γιατί δηλαδή, ας πούµε, στη
Γαλλία όταν γίνεται µια δασική πυρκαγιά οι πρώτοι που επιλαµ-
βάνονται είναι οι δασικές υπηρεσίες και αυτοί αποφασίζουν και
κάνουν και τον γενικότερο συντονισµό. 

Η δασική υπηρεσία είναι αυτή που γνωρίζει τους δρόµους, τα
µονοπάτια, τη µορφολογία του εδάφους, τη βιοποικιλότητα, το
µικροκλίµα. Γνωρίζει πώς πρέπει να χαραχθούν οι δρόµοι, να
αραιωθεί το δάσος, να αναπτυχθούν υλοτοµικές δραστηριότητες
ώστε το δάσος να παραµένει ζωντανό και να φτιαχτούν και αντι-
πυρικές ζώνες.

Εφόσον, όµως, έχει γίνει αυτό και βλέπουµε πραγµατικά ότι
είναι αναποτελεσµατική, σύµφωνα µε αυτό, ρωτάµε και το δεύ-
τερο ερώτηµα: εάν προτίθεστε να αναβαθµίσετε τον ρόλο της
δασικής υπηρεσίας στην προηγούµενη κατάσταση, µε ικανή χρη-
µατοδότηση, µε στελέχωση καταρτισµένου προσωπικού, µε εξει-
δικευµένα οχήµατα και εξοπλισµό και επαναλειτουργία της
σχολής δασοφυλάκων, η οποία θα µπορούσε να συµπεριλαµβά-
νει και την Αγροφυλακή και τη Θηροφυλακή, άνθρωποι οι οποίοι
µε την ενεργή παρουσία τους στην παρατηµένη ελληνική ύπαι-
θρο θα συµβάλουν καθοριστικά στην προστασία των δασών. 

Αυτά που σας είπα κάπως ακούγονται µαζεµένα, δεξιά και αρι-
στερά, γιατί έχετε πει και έχετε καλύψει το θέµα µε τις απαντή-
σεις στους προηγούµενους συναδέλφους. Οπότε εγώ θα
σταµατήσω εδώ και θα αναµένω την απάντησή σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και

Πολιτικής Προστασίας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πράγµατι συναφείς οι ερωτήσεις τις οποίες µου κάνατε

οι τρεις αξιότιµοι Βουλευτές, όποτε είναι αντίστοιχα όµοιες και
οι απαντήσεις τις οποίες θα σας δώσω. 

Θα έλεγα, λοιπόν, κύριε Βουλευτά µου, ότι µου απευθύνατε
µια ερώτηση µε τον χαρακτήρα µάλιστα της επίκαιρης, για την
οποία, πέραν από διάφορες διαπιστώσεις όσον αφορά την απο-
τελεσµατικότητα ή την καταστροφικότητα των ανθρώπων οι
οποίοι µάχονται στο πεδίο, µε αυτό διαφωνώ εντελώς, γιατί για
αυτούς µιλάτε όταν µιλάτε για την αποτελεσµατικότητά τους,
γιατί υπάρχουν τα στοιχεία, θα ήθελα να µείνω στον ιστορικό χα-
ρακτήρα της.

Και θέλω να σας πω ότι σήµερα εν έτει 2023 µε ρωτάτε για
ποιο λόγο µεταφέρθηκαν οι αρµοδιότητες δασοπυρόσβεσης από
τα δασαρχεία στην Πυροσβεστική Υπηρεσία. Αυτό ήταν µια επι-
λογή της ελληνικής Κυβέρνησης του 1998 και αναλύεται στην αι-
τιολογική έκθεση του ν.1612/1998. Και βέβαια καµµία κυβέρνηση
επί εικοσιπέντε έτη δεν βρήκε σκόπιµο να αλλάξει αυτές τις δια-
τάξεις, ούτε αυτές τις αρµοδιότητες. 

Η ευθύνη της δασοπυρόσβεσης πέρασε στην Πυροσβεστική
το 1998, πριν από εικοσιπέντε χρόνια και παραµένει εκεί ορθώς,
αφού αυτή είναι πλέον ο αρµόδιος φορέας και έχει πλέον την τε-
χνογνωσία και την εµπειρία. Αυτή διαθέτει το κατάλληλα εκπαι-
δευµένο προσωπικό για την αποστολή και για την αντιµετώπιση
της πάσης φύσεως πυρκαγιών. Και βέβαια σε αυτήν ανήκει η αρ-
µοδιότητα, σύµφωνα µε τον νόµο τον επικαιροποιηµένο, τον ν.
4662/2020.

Όσον αφορά τώρα στις δασικές υπηρεσίες, από το 1998 και
έπειτα έχουν όλη την αρµοδιότητα της πρόληψης των δασικών
πυρκαγιών και συγκεκριµένα τον χωρικό σχεδιασµό, την εισή-
γηση, την υλοποίηση των µέτρων, των έργων και των δράσεων
πρόληψης των δασικών πυρκαγιών, τόσο σε κεντρικό όσο και σε
περιφερειακό επίπεδο. 

Οι δασικές υπηρεσίες υπάγονται στον Γενικό Γραµµατέα
Δασών του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Οι δασικές
υπηρεσίες και τα δασαρχεία, λοιπόν, έχουν έναν πολύ σηµαντικό

ρόλο, όχι µόνο κατά τη διαδικασία της δασοπυρόσβεσης, στην
οποία συνεργαζόµαστε, αλλά κυρίως στην όλη διαχείριση των
δασών µας για τη χάραξη µιας συνεκτικής πολιτικής πάνω στο
αντικείµενο.

Η σηµαντική και αναντικατάστατη εµπειρία και τεχνογνωσία
των κατά τόπους δασαρχείων και των ανθρώπων που εργάζονται
σε αυτά, µπορεί να µην αξιοποιήθηκε σωστά τα προηγούµενα
χρόνια και να χάθηκε αυτή η συνοχή µε το Πυροσβεστικό Σώµα,
όµως -πιστέψτε µε- τα τελευταία χρόνια καταφέραµε και βάλαµε
µαζί στο ίδιο τραπέζι, στο γραφείο και στο πεδίο, τους πυροσβέ-
στες µας και τους δασικούς. Είναι αυτοί που φροντίζουν το
δάσος, που προστατεύουν το δάσος και πλέον πορεύονται µαζί.
Είναι µια κατάκτηση της εποχής µας, µια πολιτική επιλογή, η
οποία ξεκίνησε µε µία ΚΥΑ του 2019 και από εκεί και πέρα µε διά-
φορες ενέργειες έχει εµπεδωθεί και πλέον συνεργάζονται -επα-
ναλαµβάνω- και στην πρόληψη, στους καθαρισµούς και σε όλες
τις ενέργειες που πρέπει να γίνουν στο δάσος αλλά και στην κα-
ταστολή.

Θα παραµείνω σε αυτό το σηµείο εδώ για να µην περάσω τον
χρόνο και από εκεί και πέρα θα περιµένω τη δευτερολογία µου
για τα υπόλοιπα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ.

Ορίστε, κύριε Δελβερούδη, για τη δευτερολογία σας για τρία
λεπτά.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως σας είπα και προηγουµένως, νοµίζω ότι έχουν καλυφθεί

από τις απαντήσεις του κυρίου Υπουργού σε πολλά σηµεία όλα
αυτά που έχουµε ρωτήσει. Βέβαια, όταν ακούς να έχουν ληφθεί
τόσα πολλά µέτρα, να έχουµε δώσει τόσα πολλά χρήµατα, να
έχουν δαπανηθεί τόσα πολλά χρήµατα, να δαπανώνται κάθε
χρόνο και τελικά να έχουµε αυτό το αποτέλεσµα, αλλά να υπάρ-
χει πάντα η δικαιολογία της κλιµατικής κρίσης, δικαιολογία τέλος
πάντων, ένα φαινόµενο το οποίο είναι πολύ εύκολο να το χρησι-
µοποιούµε και θα το χρησιµοποιούµε απ’ ό,τι βλέπω και στο µέλ-
λον, για να έχουµε πάντα µία εύκολη απάντηση ή τέλος πάντων
µια απάντηση επικαλούµενοι βέβαια και τα διεθνή γεγονότα τα
οποία µας καλύπτουν αυτήν την απάντηση, νοµίζω ότι κανένας
δεν µπορεί να µας ελέγξει σε κανένα επίπεδο για οτιδήποτε δη-
µιουργηθεί. Καταστράφηκε το σύµπαν; Η κλιµατική κρίση. Και αν
έχουµε µια δικαιολογία ακόµη να πούµε, ότι δεν καταστραφή-
καµε µόνο εµείς, καταστράφηκε η Τουρκία, η Αλβανία, ο Κανα-
δάς, οι άνθρωποι που χάθηκαν σε αυτό το νησί εκεί πέρα, στη
Χαβάη.

Εγώ δεν θέλω να επανέλθω στο ίδιο θέµα, εφόσον το απαντή-
σατε, για τις δασικές υπηρεσίες. Εφόσον όµως η Ευρώπη επιµέ-
νει να έχει τις δασικές υπηρεσίες -δεν το λέω για άλλο λόγο ούτε
το βγάζω από το µυαλό µου- οι οποίες έχουν την πρωταγωνιστική
θέση όσον αφορά τον συντονισµό, την αντίδραση και την κινητο-
ποίηση του απαραίτητου προσωπικού και των µέσων για να πε-
ριορίσουν και να σβήσουν τη φωτιά, το λέµε σαν ευρωπαϊκή
χώρα ότι πρέπει να κάνουµε µία σύγκλιση προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Γι’ αυτό το είπα.

Όσον αφορά τη Γενική Γραµµατεία Πολιτικής Προστασίας που
είπατε µε τις δοµές και τους µηχανισµούς που έχει αναπτύξει και
από το κεντρικό κράτος των Αθηνών, δεν µπορεί να βοηθήσει
προς αυτή την κατεύθυνση -βέβαια, είπατε ότι θα έχουν συνερ-
γασία µε τα τοπικά δασαρχεία- όσα εκατοµµύρια και αν δαπανή-
σει, γιατί σας είπαµε για τα κατά τόπους δασαρχεία. Δεν ξέρω.
Έχω µιλήσει µε δασάρχες πολλούς, έχω µιλήσει µε τοπικά δα-
σαρχεία. Για να το καταλάβετε, ενδεικτικά σας αναφέρω ότι στον
Εθνικό Δρυµό Ολύµπου ένας δασοφύλακας φυλάει τον Δρυµό
Ολύµπου που είναι σαράντα χιλιάδες στρέµµατα. Δεν ξέρω πόσοι
δασοφύλακες φυλούσαν το δάσος της Δαδιάς και θα ήταν καλό
να το ξέραµε. Νοµίζω ότι και αυτοί θα ήταν ελάχιστοι, ίσως και
καθόλου. 

Τελευταία, επειδή είπε ο κύριος Πρωθυπουργός ότι καλό θα
ήταν να µην ακούγονται µόνο κριτικές, η πρόταση που θέλω να
κάνω θα είναι προς την κατεύθυνση της παιδείας. Αν µου επιτρέ-
πετε για πολύ λίγο, θα ήθελα να τονίσω τη σηµασία που πρέπει
να δοθεί στην παιδεία για τα δάση, για τη συνύπαρξή µας µε
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αυτά, για τον καθοριστικό ρόλο τους στη ζωή των ανθρώπων.
Αντί άλλων καινοφανών αγωγών στη σχολική ηλικία, να ενισχυθεί
η περιβαλλοντική αγωγή. Να δηµιουργηθούν δυνατότητες δη-
λαδή δράσεων µε ενεργή συµµετοχή των µαθητών σε περιπά-
τους µέσα στο δασικό περιβάλλον, σε καθαρισµούς µονοπατιών,
σε αναδασώσεις, αλλά και σε περιποιήσεις των φυτεµένων δέ-
ντρων. Έτσι τα παιδιά θα αγαπήσουν το δάσος, θα εκτιµήσουν
την παρουσία του στη ζωή τους και θα το προστατεύσουν σαν το
σπίτι τους.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Δελβερούδη.
Ο λόγος τώρα στον Υπουργό προκειµένου να απαντήσει. Και

επειδή, κύριε Υπουργέ, συνολικά κλείνετε την ενότητα σήµερα
από τους συναδέλφους που αφορούσε το θέµα των δασικών
πυρκαγιών, έχετε την άνεση να ολοκληρώσετε συµπληρώνοντας
και κάποια πράγµατα τα οποία νωρίτερα δεν απαντήσατε. Μην
περιοριστείτε στον χρόνο.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΤΟΥΡΝΑΣ (Υφυπουργός Κλιµατικής Κρίσης και
Πολιτικής Προστασίας): Σας ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρόεδρε. 

Πρώτα απ’ όλα, θα ήθελα να αναφερθώ σε αυτό που λέτε όλοι
ότι είναι δικαιολογία η κλιµατική κρίση. Καθόλου. Ούτε δικαιολο-
γία ούτε άλλοθι. Αναφέρω τα πραγµατικά δεδοµένα και αναφέρω
την κατάσταση την οποία αντιµετωπίζουµε στη χώρα µας, όπως
και σε άλλες γωνιές του πλανήτη δυστυχώς µε τον χειρότερο
τρόπο. Και δεν το αντιµετωπίζουµε εµείς στο κέντρο επιχειρή-
σεων ή στο Υπουργείο. Το αντιµετωπίζουν οι µαχητές στο πεδίο,
αυτοί οι οποίοι δουλεύουν όλη τη νύχτα και προσπαθούν να σβή-
σουν τη φωτιά δηµιουργώντας αναχώµατα, αντιπυρικές ζώνες,
παλεύοντας µε το θεριό το οποίο σηκώνεται µε 100.000 KW, δύ-
ναµη τεράστια που δεν µπορεί κανένα µέσο να κατασβέσει.
Όσους πόρους και αν διαθέτεις, εάν η φωτιά έχει πάνω από
10.000 KW ισχύ, τίποτα, ό,τι και να κάνεις, δεν µπορείς να την κα-
τασβέσεις. Τι σηµαίνει αυτό; Πρέπει να την αφήσεις να κάψει, να
φάει την τροφή που έχει µπροστά της και να την περιµένεις µε
αναχώµατα να την αντιµετωπίσεις αλλού, στο πεδίο, εκεί που
υπάρχει ένα ξέφωτο, εκεί που θα ανοίξεις όλο το βράδυ µε τα
µηχανουργικά αναχώµατα για να µπορέσεις να την αντιµετωπί-
σεις. 

Αυτό κάνουν οι πυροσβέστες µας. Αυτό έκαναν σε χίλιες τρια-
κόσιες πυρκαγιές τον Ιούλιο και σε άλλες χίλιες εκατό µέχρι σή-
µερα τον Αύγουστο, έναν πολύ µεγάλο αριθµό. Τις περισσότερες
τις πιάσανε εν τη γενέσει τους, όµως κάποιες τους ξέφυγαν. Δεν
κατάφεραν. Είναι οι λίγες. Είναι λίγες αυτές οι οποίες έκαναν τη
µεγάλη ζηµιά, γιατί ήταν το πυροθερµικό φορτίο, γιατί ήταν η ξη-
ρότητα του εδάφους που έφτανε η υγρασία κάτω από 10%, ένα
κατώφλι αδιαπέραστο. Τα πάντα είναι προσάναµµα. Και βέβαια
οι ισχυροί άνεµοι. Στη Μαγνησία ήταν ο λίβας µε σαράντα τέσ-
σερις βαθµούς Κελσίου, ενώ πάνω στον Έβρο τη µια τους φυσάει
νοτιοδυτικός και τους ανεβάζει τη φωτιά προς τα βόρεια και την
άλλη φυσάει ανάποδα και τους την πάει δυτικά και έτσι επεκτεί-
νεται το πεδίο και καλύπτει εκατό χιλιάδες στρέµµατα σε µερικές
ώρες. Πρωτάκουστο. Πέρσι σε όλη τη Δαδιά επί έντεκα µέρες
κάλυψε µια περίµετρο σαράντα οκτώ χιλιάδων στρεµµάτων, από
τα οποία τα είκοσι τέσσερις χιλιάδες τελικά ήταν καµένα, διότι
µέσα υπήρχαν και πολλές άκαυστες ζώνες. 

Αυτή την κατάσταση αντιµετωπίζουν οι πυροσβέστες µας και
πρέπει να τους τιµούµε και να τους ενθαρρύνουµε. Γιατί δεν
έχουµε µία καταστροφή. Τι θέλω να πω µε αυτό; Βεβαίως λυπού-
µαστε για την κάθε ζωή που χάνεται παντού στον κόσµο, για τα
ζώα, για τα πουλιά και για το κάθε δέντρο που χάνεται. Όµως σώ-
θηκαν σε πολλές περιπτώσεις τα σπίτια των ανθρώπων, οι περι-
ουσίες, οι ζωές µε τη χρησιµοποίηση του «112». Θέλω να πω
δηλαδή ότι δίνεται ένας άνισος αγώνας φέτος, τον οποίο στις πε-
ρισσότερες περιπτώσεις τον κερδίζουν. Μην τους αδικούµε, λοι-
πόν, λέγοντας ότι χάνουν. Πρέπει να τους ενθαρρύνουµε, να
τους χειροκροτήσουµε για να συνεχίσουν αυτόν τον αγώνα, που
συνεχίζεται -πιστέψτε µε- αδυσώπητος.

Θα ήθελα να πω, λοιπόν, ότι όχι, δεν καταστράφηκε το σύµπαν.
Όσο προστατεύουµε την ανθρώπινη ζωή και την περιουσία, από
εκεί και πέρα τα υπόλοιπα θα τα φτιάξουµε. Και το κράτος έρχε-

ται αρωγός. Ήδη θα σας πω ότι στη Ρόδο η κοινωνική, η πολιτική,
η οικονοµική ζωή έχει ανακάµψει. Ο τουρισµός έχει επανέλθει και
ήδη γίνονται τα αντιπληµµυρικά έργα µε κορµοδέµατα, κορµο-
ράµµατα, ελέγχονται οι λεκάνες απορροής και βέβαια έχουν ξε-
κινήσει και οι αναδασώσεις. Έτσι θα γίνει και στον Έβρο, έτσι θα
γίνει και εδώ. 

Θα ήθελα όµως να σας αναφέρω τη δυσκολία της δουλειάς
που κάνει ο πυροσβέστης, αναφέροντάς σας το παράδειγµα της
Πάρνηθας, εδώ δίπλα µας. Ξέσπασε στο φαράγγι η πυρκαγιά και
τα δύο οχήµατα που ήταν το ένα περιπολικό στη Φυλή και το δεύ-
τερο στο φυλάκιο των δασικών επάνω στον δρόµο Φυλής - Δερ-
βενοχωρίων έφτασαν στο πεδίο σε τέσσερα λεπτά. Σε τέσσερα
λεπτά, όχι σε δέκα, όχι σε είκοσι, σε τέσσερα λεπτά!

Αντιµετώπισαν, όµως, µια κατάσταση, στην οποία ήδη η φωτιά
είχε φουντώσει µέσα στη χαράδρα µε το φαινόµενο της χοάνης
και ήδη είχε θεριέψει. Άρχισαν να ρίχνουν νερό και είδαν ότι δεν
µπορούν να κάνουν κάτι. Τους έζωνε η φωτιά και αναγκάστηκαν
να φύγουν και στα πέντε λεπτά ήταν τα εναέρια µέσα από πάνω.
Γιατί; Γιατί τα εναέρια µέσα ήταν ήδη στον αέρα και έσβηναν δύο
φωτιές, η µία στον Ασπρόπυργο και η άλλη στην Ελευσίνα. Έτσι
βρέθηκαν σε πέντε λεπτά έµφορτα να ρίχνουν νερό. Το αποτέ-
λεσµα ήταν µηδέν, γιατί το πυροθερµικό φορτίο ήδη σε αυτά τα
πέντε λεπτά είχε ξεπεράσει τα 50.000 KW. 

Αυτή ήταν η κατάσταση που είχαν να αντιµετωπίσουν. Άρα
πάνε σε επόµενη γραµµή άµυνας και ούτω καθεξής. Και αυτό
αντιµετώπισαν σε κάποιες περιπτώσεις. 

Παρ’ όλα αυτά, στην Πάρνηθα κέρδισαν. Και γιατί κέρδισαν;
Κάηκε πευκοδάσος και λυπούµαστε για αυτό, αλλά θα αναζωο-
γονηθεί, θα γίνει ξανά γιατί το πεύκο αναγεννάται γρήγορα.
Εκείνο που σώθηκε, όµως, είναι το έλατο, το έλατο που υπήρχε
στον πυρήνα της Πάρνηθας και το οποίο κατάφεραν να το σώ-
σουν.

Όσον αφορά τους πυροσβέστες, οι πυροσβέστες έχουν τη δα-
σοπυρόσβεση επί είκοσι πέντε έτη και εκπαιδεύονται συστηµα-
τικά. Να σας πω και κάτι; Έχουµε ίσως τους καλύτερους δασο-
πυροσβέστες από οπουδήποτε αλλού και είναι περιζήτητοι. Όπου
τους έχουµε στείλει παίρνουν τα εύσηµα. Και αυτοί που έρχονται
να ξέρετε από τη Ρουµανία, από την Τσεχία, δεν έχουν την εµπει-
ρία και τη γνώση των δικών µας και εκπαιδεύονται από τους δι-
κούς µας στο πεδίο και µας το λένε και µας το γράφουν και
θέλουν κάθε χρόνο να έρχονται ακριβώς γιατί εκπαιδεύονται στη
δική µας µορφολογία, στα δικά µας τα δάση και από τους δικούς
µας καλά εκπαιδευµένους πυροσβέστες. 

Θα κλείσω την απάντησή µου µε το θέµα της συνεργασίας µε
τους δασικούς. Πραγµατικά τα τελευταία χρόνια έχουµε µια εξαι-
ρετική συνεργασία. Πιστεύουµε ότι αυτή η συνεργασία, πράγµατι
όπως λέτε και εσείς, πρέπει να εµπεδωθεί και να συνεχιστεί και
να εµπλουτιστεί και σε άλλους τοµείς. Μαζί δασικοί και πυροσβέ-
στες κάθονται και φτιάχνουν τις περιοχές κινδύνου που πρέπει
να δώσουν προτεραιότητα, έτσι ώστε να καθαριστούν δάση, τα
οποία δεν έχουν αγγιχτεί επί πενήντα χρόνια. Η ύπαιθρος εγκα-
ταλείφθηκε. Τα δάση µας έχουν γεµίσει βιοµάζα, καύσιµη ύλη επί
δεκαετίες και τρέχουµε να προλάβουµε αυτή την κατάσταση µε
καθαρισµούς σε συνεργασία δασικών και πυροσβεστών. 

Το ίδιο συµβαίνει και στο πεδίο. Είναι µαζί στο πεδίο οι δασικοί
και οι πυροσβέστες. Δεν µπορούµε να προχωρήσουµε χωρίς αυ-
τούς -το ξέρουµε- και τους έχουµε δίπλα µας. Είµαι δίπλα συνε-
χώς µε τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος, συζητούµε διαρκώς µαζί
µε τον Γενικό Γραµµατέα Δασών και τον Γενικό Διευθυντή Δα-
σών, µε αυτούς τους ανθρώπους µε τους οποίους συνεργαζόµα-
στε για το πώς θα προχωρήσουµε περισσότερο αυτή τη συνερ-
γασία. Στο πεδίο έχουµε τους δασάρχες δίπλα µας. Ήρθαν οι
δασάρχες και στο Υπουργείο, η Διευθύντρια Δασών της Πάρνη-
θας ή επάνω στην Δαδιά. Ήταν δίπλα µας για να δούµε από πού
θα χαράξουµε τις αντιπυρικές ζώνες στο πεδίο, πού θα κάνουµε
τα αναχώµατα, πού θα µπουν τα γκρέιντερ έτσι ώστε να πιάσουµε
τη φωτιά. Τους έχουµε δίπλα µας, τους χρειαζόµαστε δίπλα µας,
όπως και αυτοί εµάς.

Θα συνεχίσουµε σε αυτή την κατεύθυνση και πιστεύω ότι θα
δυναµώσουµε και τη συνεργασία, αλλά και την πολιτική προστα-
σία, έτσι ώστε ο Έλληνας πολίτης να νιώθει ασφάλεια. 
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Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. Στις επόµενες τέσσερις επίκαιρες ερω-
τήσεις θα απαντήσει ο παριστάµενος Υφυπουργός Εθνικής
Άµυνας, ο κ. Γιάννης Κεφαλογιάννης.

Προχωράµε στην πέµπτη µε αριθµό 43/28-8-2023 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών κ. Αλέξανδρου Ζερβέα
προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Ουκρανοί πιλότοι
θα εκπαιδεύονται µε ελληνικά F-16. Νέο πακέτο στρατιωτικής
βοήθειας στην Ουκρανία. Εθνικά επικίνδυνη η περαιτέρω εµπ-
λοκή της πατρίδας µας στον ρωσοουκρανικό πόλεµο».

Ορίστε, κύριε Ζερβέα, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας
για δύο λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υφυπουργέ, τη στιγµή που η Ελλάδα καιγόταν ο κ. Μη-

τσοτάκης υποδεχόταν τον κ. Ζελένσκι. Μετά τη συνάντησή τους
γίναµε σοφότεροι, αλλά γίναµε και πιο ανήσυχοι, γιατί ο κ. Μη-
τσοτάκης µας ενηµέρωσε ότι η πατρίδα µας θα συνδράµει στην
εκπαίδευση Ουκρανών πιλότων µε ελληνικά F-16, όπως επίσης
ότι θα αποσταλεί µια στρατιωτική βοήθεια προς την Ουκρανία. 

Επίσης, ο Ουκρανός Πρόεδρος, ο κ. Ζελένσκι, σε ανάρτησή
του στη διαδικτυακή πλατφόρµα «Χ», ανέφερε ότι ζήτησε τη βοή-
θεια της Κυβερνήσεως σας όσον αφορά τους νέους ναυτικούς
διαδρόµους στη Μαύρη Θάλασσα. Και συγκεκριµένα έχει γίνει
και ειδική µνεία από τον κύριο Πρωθυπουργό για τα ελληνικών
συµφερόντων πλοία που µεταφέρουν ουκρανικά σιτηρά. Βε-
βαίως, αυτό εγείρει σοβαρές ανησυχίες εάν θα προκύψει µελλο-
ντικά µια αντιπαράθεση στη Μαύρη Θάλασσα του ελληνικού
ναυτικού µε το ρωσικό ναυτικό. 

Τα ερωτήµατά µου είναι τα εξής: Το κόστος πτήσεως ενός F-
16 ανά ώρα κυµαίνεται γύρω στα 10.500 ευρώ. Η εφηµερίδα «ΔΗ-
ΜΟΚΡΑΤΙΑ» ανέφερε ότι -δεν ξέρω αν ισχύει, βεβαίως, εγώ
µεταφέρω το δηµοσίευµα- η όλη εκπαίδευση των Ουκρανών πι-
λότων θα κοστίσει γύρω στα 900 εκατοµµύρια ευρώ. Και το ερώ-
τηµα είναι το εξής: Αυτό το έξοδο θα το αναλάβει ο ελληνικός
λαός, ο Έλληνας φορολογούµενος;

Επίσης, για ποιο λόγο στέλνουµε στην Ουκρανία οπλικά συ-
στήµατα και µε αυτόν τον τρόπο αποδυναµώνουµε την αµυντική
ικανότητα της χώρας µας;

Και, τέλος, ως προς τις προτάσεις του Ουκρανού προέδρου
για τη Μαύρη Θάλασσα περιλαµβάνονται και στρατιωτικά µέσα;
Και αν ναι, ποια είναι αυτά; Υπάρχει πιθανότητα να δούµε αντιµέ-
τωπους τους δύο στόλους, τον ελληνικό µε το ρωσικό, στη Μαύ-
ρη Θάλασσα;

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο να απαντήσετε για τρία λεπτά. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, επιτρέψτε µου να σας καταθέσω ευθέως και

εξαρχής την πάγια θέση της Ελληνικής Δηµοκρατίας, η οποία
είναι διατυπωµένη σε κάθε βαθµίδα και προς κάθε παραλήπτη. 

Θεµελιώδεις αρχές της εξωτερικής µας πολιτικής είναι βε-
βαίως ο σεβασµός στην κυριαρχία και την εδαφική ακεραιότητα
όλων των κρατών µε βάση πάντα, βεβαίως, και το Διεθνές Δίκαιο,
καθώς και η απόρριψη της απειλής και της χρήσης βίας. Νοµίζω
ότι σε αυτό τουλάχιστον µπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι. Η
Ελλάδα συνεπώς είναι ενάντια σε κάθε αναθεωρητική στρατηγική
και αντιτίθεται σε κάθε απόπειρα παραβίασης των συνόρων από
οποιοδήποτε κράτος. 

Εποµένως, αυτή είναι η πάγια θέση της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας, η οποία -µην ξεχνάµε- είναι και θέση εταίρων και συµµάχων
µας τόσο στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσο και στο ΝΑΤΟ και γι’
αυτόν τον λόγο σε κάθε περίπτωση η χώρα µας στέκεται µαζί
τους ενωµένη. 

Άρα σε αυτό το πλαίσιο η συνδροµή των Ενόπλων Δυνάµεων,
στην οποία αναφερθήκατε και εσείς στην ερώτησή σας, αποτελεί
-σας διαβεβαιώνω γι’ αυτό- προϊόν µιας ώριµης επιχειρησιακής
συλλογιστικής, µιας συλλογιστικής, η οποία, βεβαίως, σε καµία
των περιπτώσεων δεν πρόκειται να αποδυναµώσει ή ακόµα πε-

ρισσότερο να αφοπλίσει οποιαδήποτε επιχειρησιακή δυνατότητα
των Ενόπλων Δυνάµεων. Το λέω αυτό για να µην υπάρχει οποι-
αδήποτε παρανόηση. 

Σε κάθε περίπτωση οι µαχητικές δυνατότητες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων παραµένουν πλήρεις και είναι πλήρεις στην προάσπιση
των συνόρων και, βεβαίως, της εδαφικής ακεραιότητας της πα-
τρίδας µας τόσο από ξηράς και θαλάσσης όσο και από αέρος. 

Όσον αφορά στο ζήτηµα της εκπαίδευσης των πιλότων της
Ουκρανίας, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι αυτή εντάσσεται
σε ένα αυστηρά διαµορφωµένο επιχειρησιακό πλαίσιο και για το
οποίο, βεβαίως, δεν είναι δυνατόν σε µια ανοιχτή συνεδρίαση να
µπούµε σε παραπάνω λεπτοµέρειες. Και αυτό το λέω και σας το
λέω και έτσι, αν θέλετε, εν είδει συναδελφικής συµβουλής, γιατί
είστε και νέοι συνάδελφοι, δεν είναι για λόγους αποφυγής οποι-
ασδήποτε διαφάνειας. Καταλαβαίνετε ότι είναι µια ανοικτή συνε-
δρίαση η συγκεκριµένη. Επειδή αναφερόµαστε σε ζητήµατα
υψίστης εθνικής σηµασίας, αυτό θα µπορούσε να αποτελέσει
ίσως συζήτηση µιας κλειστής συνεδρίασης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ, για την οικονοµία του χρόνου.
Τον λόγο έχει ο κ. Ζερβέας για τη δική του δευτερολογία για

τρία λεπτά. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Κύριε Υφυπουργέ, είναι κατανοητό

αυτό που λέτε σχετικά µε το απόρρητο των συζητήσεων. 
Από εκεί και πέρα, όµως, θα ήθελα να σας ρωτήσω το εξής:

Απ’ ό,τι φαίνεται, θα συνδράµουµε, γιατί το είπε και ο κ. Δένδιας
στο Τολέδο, τους Ουκρανούς σε αυτό το ζήτηµα. 

Το ερώτηµα είναι το εξής: Γιατί δεν κάνουµε το ίδιο και στην
Κύπρο, όπου υπάρχει στρατός κατοχής, όπου έχει παραβιαστεί
το Διεθνές Δίκαιο; Γιατί δεν κάνουµε το ίδιο; Γιατί δεν εκπαι-
δεύουµε Κύπριους πιλότους σε ελληνικά F-16; Αυτοί δεν είναι άν-
θρωποι; Αυτοί δεν έχουν πληρώσει φόρο αίµατος εκεί; Εκεί δεν
καταπατείται το Διεθνές Δίκαιο;

Επίσης, θα συµφωνήσω µαζί σας ότι όλοι είµαστε εναντίον
οποιουδήποτε αναθεωρητισµού. Το θέµα είναι το εξής, όµως, ότι
στη σύσκεψη των κρατών των δυτικών Βαλκανίων είχε προσκλη-
θεί και ο υποτιθέµενος Πρωθυπουργός του Κοσόβου. Εκεί δεν
υπάρχει παραβίαση συνόρων;

Επίσης, δεν µου απαντήσατε αν θα στείλουµε νέα στρατιωτική
βοήθεια. Θα στείλουµε; Και αν ναι, ποια θα είναι αυτή;

Και τέλος, δεν µου απαντήσατε για το τι θα γίνει στη Μαύρη
Θάλασσα. Υπάρχει περίπτωση να συνδράµουµε, δηλαδή το Ελ-
ληνικό Πολεµικό Ναυτικό να συνδράµει το εµπορικό ναυτικό που
θα µεταφέρει ουκρανικά σιτηρά;

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, όσον αφορά στα ζητήµατα της ερώτη-
σής σας κατ’ αρχάς και προτού απαντήσω και σε αυτά τα οποία
θέσατε και στη δευτερολογία σας, νοµίζω ότι αυτά καλύφθηκαν
και δεν θα επεκταθώ περαιτέρω.

Σε κάθε περίπτωση, θα επαναλάβω για άλλη µια φορά ότι οι
επιχειρησιακές δυνατότητες των Ενόπλων Δυνάµεων παραµέ-
νουν ακέραιες και σε καµµία περίπτωση η οποιαδήποτε συν-
δροµή προς την Ουκρανία δεν πρόκειται αυτό να το αφαιρέσει.
Να επαναλάβω µάλιστα ότι η θέση της ελληνικής Κυβέρνησης
απέναντι στη ρωσική εισβολή στην Ουκρανία ταυτίζεται απόλυτα
τόσο µε το Διεθνές Δίκαιο αλλά βεβαίως και µε τον Καταστατικό
Χάρτη των Ηνωµένων Εθνών και συνεπώς, η χώρα µας στο πλαί-
σιο αυτό και πάντα σε συνεργασία µε τους διεθνείς οργανισµούς
θα συνεχίσει να στηρίζει τόσο σε πολιτικό όσο σε οικονοµικό
αλλά και όπου χρειαστεί -και σε στρατιωτικό και ανθρωπιστικό
επίπεδο- την Ουκρανία.

Αναφερθήκατε για παράδειγµα στη συνεργασία µε την Κύπρο.
Να σας θυµίσω, κύριε συνάδελφε, ότι µε τους αδελφούς Κυπρί-
ους συνεργαζόµαστε σε όλα τα επίπεδα σε ό,τι έχει ζητηθεί. Μια
και αναφερθήκατε και στην εκπαίδευση, να σας θυµίσω επίσης ή
να σας το γνωστοποιήσω -µήπως δεν το γνωρίζετε- ότι εισέρχο-
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νται σε όλες τις στρατιωτικές ακαδηµίες της χώρας µας οι Ελλη-
νοκύπριοι. Εποµένως, δεν τίθεται θέµα εκπαίδευσης ή µη. Και βε-
βαίως, συνδράµουµε µε κάθε µέσο -και το γνωρίζετε πολύ καλά-
σε ό,τι µας ζητηθεί.

Από εκεί και πέρα -επαναλαµβάνω- ζητήµατα τα οποία αφο-
ρούν επιχειρησιακά ζητήµατα υψίστης εθνικής σηµασίας και δεν
µπορούν να αναφερθούν σε µία ανοιχτή συνεδρίαση θα αποτε-
λέσουν αντικείµενο, εφ’ όσον ζητηθεί, βεβαίως, µίας κλειστής συ-
νεδρίασης είτε στην Επιτροπή Εξωτερικών και Άµυνας είτε σε µια
ειδική σύσκεψη και βεβαίως, εκεί πέρα θα µπορούν να ειπωθούν
πολύ περισσότερα από ό,τι σε µία ανοικτή συνεδρίαση.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Προχωράµε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, στην τέταρτη µε

αριθµό 53/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του
Βουλευτή Λαρίσης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νίκης κ.
Γεωργίου Ρούντα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Κίνδυνος καταστροφής στρατιωτικών εγκαταστάσεων από τις
πυρκαγιές».

Ορίστε, κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Υφυπουργέ, η χώρα µας αυτό το καλοκαίρι βιώ-

νει µια πρωτοφανή καταστροφή από τα πολλαπλά µέτωπα των
πυρκαγιών. Οι καταστροφές περιουσιών, οικιών, οι εκκενώσεις
χωριών και νοσοκοµείων δηµιουργούν µια γενική αίσθηση στον
ελληνικό λαό ότι η µέριµνα και η προστασία του κράτους είναι
ελλιπής παρά τις εξαιρετικά φιλότιµες και αληθινά ηρωικές προ-
σπάθειες που καταβάλλει το προσωπικό των Σωµάτων Ασφα-
λείας και των Ενόπλων Δυνάµεων.

Θα περίµενε κανείς ωστόσο ότι τα στρατόπεδα των Ενόπλων
Δυνάµεων θα ήταν πλήρως εξασφαλισµένα από κάθε ενδεχόµενο
πυρκαγιάς τόσο λόγω της σπουδαιότητας της αποστολής τους
όσο και γιατί στο εσωτερικό τους φυλάσσονται ευαίσθητα υλικά
και πυροµαχικά. Με θλίψη, όµως, παρακολουθήσαµε πανελλη-
νίως ότι λόγω κακής εκτίµησης και πληµµελούς εφαρµογής των
µέτρων ασφαλείας φωτιά πέρασε στο εσωτερικό των στρατοπέ-
δων και αποθηκών πυροµαχικών και είχαµε τα γνωστά αποτελέ-
σµατα.

Το θέµα, λοιπόν, είναι πολύ σοβαρό γιατί αν δεν µπορούµε να
ασφαλίσουµε µια αποθήκη πυροµαχικών και δίνουµε εντολή εκ-
κένωσης στο προσωπικό από φόβο µην έχουµε θύµατα, τότε πώς
θα ασφαλίσουµε τη χώρα σε περίοδο πολέµου;

Ερωτάσθε, λοιπόν, το καλοκαίρι του 2023 σε ποια στρατόπεδα
η φωτιά πέρασε στο εσωτερικό δηλαδή την περίφραξη και τι ζη-
µιές προκλήθηκαν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε συνάδελφε, ευχαριστώ πολύ για την ερώτηση και θα
απαντήσω ευθέως στο ερώτηµά σας. Θέλω να είµαι ξεκάθαρος
ότι η µόνη στρατιωτική εγκατάσταση που επλήγη από τις πυρκα-
γιές του φετινού καλοκαιριού είναι το Φυλάκιο Καραµπά του
Στρατοπέδου της 111 Πτέρυγας Μάχης, ουδέν άλλο.

Τώρα για τις συνθήκες µε τις οποίες τελέστηκε το συγκεκρι-
µένο περιστατικό, τις επιµέρους ζηµιές που προκλήθηκαν, καθώς
και την απόδοση ευθυνών σάς θυµίζω ότι διατάχθηκε από τον
κύριο Υπουργό Εθνικής Άµυνας κατεπείγουσα ΕΔΕ, προκειµένου
να διασαφηνιστεί κάθε λεπτοµέρεια του συµβάντος. Και επειδή
γνωρίζω ότι είστε και εξαίρετος νοµικός, κατανοείτε ότι το περιε-
χόµενο, βεβαίως, της ΕΔΕ δεν δύναται να κοινοποιηθεί διότι διέ-
πεται από τις γενικότερες ανακριτικές πράξεις της αρχής της
µυστικότητας, αλλά µπορώ να σας διαβεβαιώσω για άλλη µια
φορά ότι το περιστατικό της Νέας Αγχιάλου, αυτό το ατυχές και
τραγικό περιστατικό, αφορά µόνο µεµονωµένο περιστατικό.

Όλες οι άλλες περιπτώσεις όπου υπήρξε πυρκαγιά ή πλησίασε
η φωτιά τις περιφράξεις στρατοπέδων ή άλλων υπηρεσιακών
χώρων ευθύνης των Ενόπλων Δυνάµεων, όλες αυτές οι περιπτώ-
σεις αντιµετωπίστηκαν αποτελεσµατικά χωρίς να υπάρξει η οποι-
αδήποτε απώλεια ή φθορά υλικού.

Μάλιστα, σας θυµίζω ότι µε αφορµή και το τραγικό περιστατικό

της Νέας Αγχιάλου ο κύριος Υπουργός, ο κ. Δένδιας, έδωσε τότε
άµεση εντολή στον τέως Υφυπουργό Εθνικής Άµυνας, τον κ. Χαρ-
δαλιά, καθώς και στη στρατιωτική ηγεσία να γίνει αυτοπρόσωπος
έλεγχος και επιθεώρηση όλων των σχεδίων πυρασφάλειας σε µο-
νάδες της ελληνικής επικράτειας.

Και θα ήθελα για άλλη µια φορά να διαβεβαιώσω από αυτό το
Βήµα κάθε Έλληνα πολίτη ο οποίος µας ακούει αυτή τη στιγµή
ότι η ασφάλεια του προσωπικού, των εγκαταστάσεων, αλλά και
του υλικού των Ενόπλων Δυνάµεων αποτελεί την ύψιστη και από-
λυτη προτεραιότητα της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνι-
κής Άµυνας και ως εκ τούτου, έχουν ληφθεί και θα συνεχίσουν
να λαµβάνονται όλα τα απαραίτητα µέτρα, έτσι ώστε περιστατικά
όπως αυτό το οποίο συνέβη στο Στρατόπεδο Καραµπά να µην
επαναληφθούν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Αξιότιµε κύριε Υφυπουργέ, θα ήθελα

κατ’ αρχάς να επισηµάνω ότι τουλάχιστον είναι θετικό ότι προ-
σωπικά εσείς τολµάτε και δίνετε µία ενηµέρωση γι’ αυτό το ζή-
τηµα εν αντιθέσει µε τον Πρωθυπουργό, ο οποίος εχθές σε αυτή
εδώ την Αίθουσα δεν έκανε καµµία αναφορά ούτε ακροθιγώς σε
αυτό το ζήτηµα.

Για να είµαστε πάντως ειλικρινείς, είναι απορίας άξιον πώς
έφτασε η φωτιά να µπει µέσα στο στρατόπεδο. Δηµιουργούνται
πολύ µεγάλα ερωτηµατικά και ανασφάλεια τόσο στον ελληνικό
λαό όσο και σε εµάς εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Είναι ανή-
κουστο το 2023 να φτάνει φωτιά, όχι απλά να προσεγγίζει, να
µπαίνει στο εσωτερικό και να προκαλεί τόσο µεγάλης έκτασης
ζηµιές. Κανονικά θα έπρεπε η φωτιά να µην φτάνει καν στην πε-
ρίµετρο του στρατοπέδου. Και ξέρετε, το επισηµαίνω αυτό για
έναν άλλο λόγο, γιατί µένει µία κακή εντύπωση στον ελληνικό λαό
ότι φταίει ο ελληνικός Στρατός. Ο ελληνικός Στρατός και το προ-
σωπικό είναι αξιόµαχοι και πράττουν σωστά το καθήκον τους. Οι
ευθύνες βαραίνουν εσάς αποκλειστικά µε τη λανθασµένη διαχεί-
ριση την οποία κάνετε.

Και για να είµαστε περισσότερο ακριβείς, γιατί οφείλουµε να
είµαστε και ειλικρινείς επιπλέον, θέλω να σας πω ότι ο Πρόεδρος
της Νίκης µαζί µε Βουλευτές και συνεργάτες -επειδή είπατε ότι
δεν υπήρξε άλλο περιστατικό, εγώ θα σας πω ότι υπήρξε- επι-
σκέφτηκε τις πυρόπληκτες περιοχές του Έβρου και διαπίστωσε
ιδίοις όµµασι ότι η φωτιά µπήκε και σε άλλο στρατόπεδο. Ευτυ-
χώς, βέβαια, εκεί δεν είχαµε τις εκρήξεις της Αγχιάλου -στην πε-
ριοχή της Αλεξανδρούπολης έγινε αυτό- πλην όµως τραυµατί-
στηκαν τρία άτοµα, δύο στελέχη και ένας στρατιώτης. Και αυτό
προκύπτει από επίσηµη επιστολή η οποία υπάρχει στο διαδίκτυο
της Ένωσης Στρατιωτικών της Περιφερειακής Ενότητας Ξάνθης.

Εµείς ενδιαφερόµαστε να µας ενηµερώσετε κατ’ αρχάς αν το
διαψεύδετε αυτό ή όχι. Η Κυβέρνηση γι’ αυτό το ζήτηµα δεν έχει
πει τίποτα. Εµείς ενδιαφερόµαστε αν είναι καλά οι άνθρωποι στην
υγεία τους, αν έχουν επιστρέψει στις οικογένειές τους και επίσης,
αν το στρατόπεδο σε αυτή την περιοχή είναι λειτουργικό.

Και ξέρετε το επισηµαίνω αυτό για έναν ακόµα λόγο, γιατί χθες
ο Πρωθυπουργός από αυτό εδώ το Βήµα είπε ότι θα ήθελε να
επιδιώξει την περαιτέρω συµµετοχή των στρατιωτών στην αντι-
µετώπιση των πυρκαγιών και του υβριδικού πολέµου. Μα, αν δεν
υπάρχει σωστή εκπαίδευση, τότε µην θέτετε τα άτοµα σε κίν-
δυνο!

Και κάτι άλλο, τόσο για το περιστατικό αυτό που σας αναφέρω
στο Στρατόπεδο της Αλεξανδρούπολης όσο και για τη Νέα Αγ-
χίαλο, δυστυχώς, µάθαµε πιο γρήγορα και περισσότερα πρά-
γµατα από τον Τύπο, από τα δηµοσιεύµατα παρά από την Κυβέρ-
νηση. Αυτό νοµίζω ως τακτική ενηµέρωσης δεν είναι σωστό, δεν
τιµά τη δηµοκρατία και την καθιστά ελλειµµατική.

Σας παρακαλούµε πολύ να σταµατήσετε αυτή την τακτική και
να µας ενηµερώνετε περισσότερο. Και καλό θα ήταν να σταµα-
τήσει επιτέλους η Κυβέρνηση να επικαλείται συνεχώς ως αιτιο-
λογία και δικαιολογία την κλιµατική αλλαγή και κάποιες αδιανό-
ητες επίσης αναφορές, όπως του αξιότιµου κυρίου Πρωθυπουρ-
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γού, ότι δήθεν για την επέκταση των πυρκαγιών φταίει η βροχή –
άκουσον, άκουσον!- η οποία βοηθά κάποια εύφλεκτα χόρτα, λέει,
να φυτρώσουν! 

Ξέρετε, µε αυτές συµπεριφορές και µε αυτές τις δικαιολογίες
δεν υπάρχει περίπτωση ποτέ να καταστήσετε τη χώρα πυλώνα
ασφάλειας και σταθερότητας στα Βαλκάνια και επιπλέον ούτε να
εγγυηθείτε την εθνική ακεραιότητα της χώρας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, όπως ήµουν ευθύς εξαρχής ξεκάθαρος
και στην πρωτολογία, θα είµαι και τώρα. Δεν υπάρχει κανένα
άλλο περιστατικό όσον αφορά φθορά υλικού ή στρατοπέδου,
πλην αυτού της Νέας Αγχιάλου. Εποµένως αυτό νοµίζω πρέπει
να καταστεί ξεκάθαρο σε αυτή την Αίθουσα. Αναφερθήκατε σε
τραυµατισµούς, αλλά όπως καταλαβαίνω όχι σε φθορά στρατο-
πέδου. Αν αναφέρεστε σε κάποιο στρατόπεδο της βορείου Ελ-
λάδος επαναλαµβάνω ότι δεν έχει υπάρξει η οποιαδήποτε φθορά
είτε σε στρατόπεδο είτε σε κάποιο υλικό ευθύνης των Ενόπλων
Δυνάµεων. 

Προφανώς και το ζήτηµα της ασφάλειας, τόσο των στρατιωτι-
κών εγκαταστάσεων, αλλά και του προσωπικού, θα πω για άλλη
µια φορά ότι αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα για εµάς, για την
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας. Νοµίζω, όµως,
ότι θα συµφωνήσουµε ότι δεν θα πρέπει να αποτελέσει και αντι-
κείµενο µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων.

Όσον αφορά την ενηµέρωση στην οποία αναφερθήκατε, δεν
νοµίζω ότι κανείς από το Υπουργείο αρνήθηκε την οποιαδήποτε
ενηµέρωση είτε αυτό συµβαίνει µέσω της κοινοβουλευτικής
οδού, των γραπτών ερωτήσεων ή των επίκαιρων ερωτήσεων,
όπως αυτό που κάνουµε τώρα. Και επειδή θα το δείτε και στη συ-
νέχεια υπάρχουν πολλές φορές και συγκεκριµένες συνεδριάσεις
της Επιτροπής Εξωτερικών και Άµυνας ή ακόµα και της Επιτρο-
πής Εξοπλιστικών - συνήθως είναι της Επιτροπής Εξωτερικών και
Άµυνας- όπου εκεί µε κλειστές πόρτες µπορούµε να συζητή-
σουµε το οτιδήποτε. Άρα σε καµµία περίπτωση δεν υπάρχει πρό-
θεση ούτε από εµένα ούτε βεβαίως και τον Υπουργό, από τον κ.
Δένδια, να υπάρξει έλλειψη ενηµέρωσης της Εθνικής Αντιπροσω-
πείας.

Αναφερθήκατε και στην κλιµατική κρίση. Νοµίζω ότι δεν µπο-
ρούµε να αγνοήσουµε το γεγονός -και δεν είναι µόνο στην Ελ-
λάδα, είναι σε παγκόσµια κλίµακα- ότι υπάρχει µια ένταση του
φαινοµένου. Δεν είναι ο µοναδικός παράγοντας, αλλά δεν µπο-
ρούµε να πούµε ότι είναι ένα φαινόµενο το οποίο απλά κλείνουµε
τα µάτια και δεν υπάρχει. Να σας πω µόνο ότι φέτος επτά φορές
µεγάλες περιοχές της χώρας για πρώτη φορά µπήκαν σε κατά-
σταση συναγερµού βαθµού 5, οι οποίες είναι διπλάσιες από το
2021, τριπλάσιες από το 2019 και επταπλάσιες από το 2012. Το
λέω για να έχουµε µια τάξη µεγέθους και να µπορούµε να κά-
νουµε την αντίστοιχη σύγκριση. 

Ως Κυβέρνηση τα τελευταία χρόνια έχουµε µια διαφορετική
θεώρηση και αντίληψη για τον τρόπο διοίκησης της επιτελικής
λειτουργίας του κρατικού µηχανισµού. Θυµηθείτε µόνο τι συνέ-
βαινε µέχρι το 2019 όσον αφορά την πολιτική προστασία και δυ-
στυχώς τα τραγικά γεγονότα που είχαµε τότε. Σήµερα µε το που
τελειώνει η αντιπυρική περίοδος ξεκινά την αµέσως επόµενη
ηµέρα ο σχεδιασµός της επόµενης. Σε αυτό συµµετέχει η Πυρο-
σβεστική, οι Ένοπλες Δυνάµεις, οι δασικές υπηρεσίες, η Ελλη-
νική Αστυνοµία και δήµοι.

Προφανώς και υπάρχουν πολλά περιθώρια διόρθωσης και νο-
µίζω ότι η χθεσινή συζήτηση ήταν κατατοπιστική σε πάρα πολλά
ζητήµατα και βεβαίως θα έχουµε και τη δυνατότητα τους επόµε-
νους µήνες να το αναλύσουµε περισσότερο. Δεν νοµίζω, όµως,
ότι δεν πρέπει να σταθούµε και στο γεγονός ότι τα περιστατικά
φέτος ήταν πραγµατικά πολλαπλάσια. Μένουµε βεβαίως στις
αποτυχίες που υπήρχαν, αλλά δεν πρέπει να αγνοούµε και τις
επιτυχίες και τις αποτροπές. Να σας πω µόνο ότι ο ρόλος των
Ενόπλων Δυνάµεων στο έργο της πυρασφάλειας, αλλά βεβαίως
και της πυρόσβεσης, συνεχώς αυξάνεται, εντείνεται και είναι και

πιο σηµαντικός. 
Μου δίνεται η ευκαιρία και µέσα από την ερώτηση να απευ-

θύνω για άλλη µια φορά ένα πολύ µεγάλο «ευχαριστώ» στους άν-
δρες και στις γυναίκες των Ενόπλων Δυνάµεων που πραγµατικά
νυχθηµερόν έδωσαν τον καλύτερό τους εαυτό σε αυτήν την προ-
σπάθεια. 

Θυµίζω επίσης ότι συνδράµαµε ως Ένοπλες Δυνάµεις και µε
διάφορα µέσα, είτε εναέρια είτε επίγεια, αλλά πολλές φορές και
στη δηµιουργία -και αυτό είναι πολύ σηµαντικό στοιχείο- αντιπυ-
ρικών ζωνών, που πολλές φορές είτε απέτρεψαν είτε περιόρισαν
τις πυρκαγιές. Αυτά τα αναφέρω γιατί πραγµατικά γίνεται µια τι-
τάνια προσπάθεια κάθε χρόνο και σε κάθε περίπτωση οι Ένοπλες
Δυνάµεις δίνουν τον καλύτερο τους εαυτό. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

πουργέ.
Συνεχίζουµε µε την όγδοη µε αριθµό 57/28-8-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας των Σπαρτιατών και Βουλευτή Β3’ Νοτίου Τοµέα Αθηνών
κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα:
«Διαρροή άκρως απόρρητου έγγραφου ακύρωσης σύµβασης και
απόσυρση ρωσικών οπλικών συστηµάτων».

Κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, τους τελευταίους µήνες έχουν αρχίσει
να βλέπουν το φως της δηµοσιότητας πληροφορίες που θέλουν
να έχουν αποσυρθεί από τα ελληνικά νησιά πολλά όπλα είτε ρω-
σικής κατασκευής είτε γερµανικής ή ακόµα και αµερικανικής κα-
τασκευής, τα οποία αποστέλλονται στην Ουκρανία, όπλα που
µπορεί να είχαν αγοραστεί τη δεκαετία του ’90, αλλά πλήρως λει-
τουργικά και τα οποία ενίσχυαν την άµυνα των νησιών.

Εκτός από το γεγονός ότι η αποστολή όπλων στην Ουκρανία
δηµιουργεί σίγουρα προβλήµατα στη χώρα µας, προκύπτει ένα
ακόµη σοβαρότερο ερώτηµα: Αποσύρονται τελικά οπλικά συστή-
µατα από νησιά την ώρα που η Άγκυρα απαιτεί την αποστρατικο-
ποίηση τους και έτσι µειώνεται η αµυντική ικανότητα των νησιών,
την ώρα που αυξάνονται οι τουρκικές απειλές; Αν ναι -που όλα
δείχνουν ότι είναι πλέον γεγονός- γιατί τα νησιά µας δεν ενισχύο-
νται µε όπλα κατάλληλα που θα µπορούσαν να αντεπεξέλθουν
σε υποτιθέµενη εισβολή από εχθρικές δυνάµεις; 

Το νέο αφήγηµα που συνοδεύει τη νέα συζητούµενη αντικατά-
σταση είναι ότι εξαιτίας της σύγκρουσης στην Ουκρανία τα S-
300 και τα TOR-M1 δεν θα µπορούν να συντηρηθούν. Ουδέν
ψευδέστερον. 

Πρώτον, δυνατότητες συντήρησης και προµήθειας ανταλλα-
κτικών στη διεθνή αγορά υπάρχουν και χωρίς την προσφυγή στη
Ρωσία. Όσο ο χρόνος ζωής των συστηµάτων αυτών δεν έχει
λήξει, η αντικατάστασή τους δεν αποτελεί επ’ ουδενί προτεραι-
ότητα των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Δεύτερον, δεδοµένης της διεθνούς έλλειψης η αντικατάστασή
τους µε εφάµιλλα ή καλύτερα συστήµατα δεν προβλέπεται στο
ορατό µέλλον. 

Κατά συνέπεια, η όποια παραχώρηση που έγινε µε τα PMU1
αφήνει επικίνδυνα κενά στην άµυνα που µε δεδοµένη και την πα-
ρούσα συµπεριφορά της Τουρκίας καθίσταται εγκληµατική επι-
λογή. 

Στο ζητούµενο τώρα. Σύµφωνα µε πληροφορίες και δηµοσιεύ-
µατα ότι διέρρευσε άκρως απόρρητο έγγραφο του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας σχετικά µε τα οπλικά συστήµατα τα οποία προ-
έρχονται από τη Ρωσία και τα οποία έχουν ενταχθεί στις Ένοπλες
Δυνάµεις της χώρας µας, ότι η Κυβέρνηση αποφάσισε να ακυ-
ρώσει όλα τα προγράµµατα υποστήριξης αυτών των όπλων και
να µην υπογραφούν νέες συµβάσεις υποστήριξης για τα κινητά
πυραυλικά αντιαεροπορικά συστήµατα µικρού βεληνεκούς TOR-
M1 και τα παλαιότερα AKM. 

Από αυτό καταλαβαίνουµε ότι τα συγκεκριµένα οπλικά συστή-
µατα είναι δεδοµένο ότι θα αποσυρθούν διότι δεν θα είναι λει-
τουργικά, αφού τα υπάρχοντα ανταλλακτικά αρκούν µόνο για
µερικούς µήνες και ήδη οι διαθεσιµότητές τους είναι χαµηλές,
µια και οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας
δεν εκτελούσαν εδώ και καιρό την υπάρχουσα σύµβαση. 
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Άξιο αναφοράς είναι ότι το κόστος για να συνεχιστεί η σύµ-
βαση τα επόµενα χρόνια για την υποστήριξη των συστηµάτων
ανερχόταν µόλις σε 102 εκατοµµύρια ευρώ ποσό το οποίο θα
µπορούσε να διαθέσει το αρµόδιο Υπουργείο και η Πολεµική Αε-
ροπορία, ώστε να συνεχίσουν να είναι λειτουργικά. 

Συνολικά ο Ελληνικός Στρατός και η Πολεµική Αεροπορία δια-
θέτουν TOR-M1 και 38 αυτοκινούµενα συστήµατα κατευθυνόµε-
νων βληµάτων. Όλα είναι τοποθετηµένα στα νησιά του Αιγαίου
και, παρ’ όλο που είναι παλαιά ως προς την κατασκευή τους, είναι
αξιόπιστα σε βαθµό που µπορούν να συντελέσουν στην άµυνα
πρώτης γραµµής απέναντι σε επιθετικά και µεταφορικά ελικό-
πτερα.

Επιπρόσθετα, αναφέρουµε ότι η αξία του συγκεκριµένων ρω-
σικών οπλικών συστηµάτων ξεπερνά το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ
και ότι υπάρχει πιθανότητα να διοχετευτούν και αυτά µέσω τρί-
των χωρών στην Ουκρανία. Όµως στην κατηγορία των ρωσικών
οπλικών συστηµάτων περιλαµβάνονται και οι S-300 οι οποίοι είναι
υπερπολύτιµοι για την άµυνα της χώρας και ο αφοπλισµός στην
παρούσα στιγµή θα ήταν καταστροφικός.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, ο λόγος

σε εσάς για την απάντησή σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά θα ήθελα να σας ευχαριστήσω
για την ερώτηση διότι και εγώ διαβάζω πολλά δηµοσιεύµατα στον
Τύπο τον τελευταίο καιρό και καλό είναι να διευκρινίζεται µε τον
πλέον υπεύθυνο τρόπο σε αυτή την Αίθουσα προς τον ελληνικό
λαό ποια είναι η πραγµατικότητα όχι µόνο για να µην δηµιουρ-
γούνται παρερµηνείες, αλλά και fake news. 

Κατ’ αρχάς θέλω να είµαι σαφής για τις διαρροές άκρως απόρ-
ρητων εγγράφων από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας για αποσύρ-
σεις οπλικών συστηµάτων, για κενά στην αεράµυνα: Δεν ανταπο-
κρίνονται στην πραγµατικότητα. Θέλω να καταγραφεί αυτό.

Πάµε, λοιπόν, στα ζητήµατα τα οποία θίγετε και στην ερώτησή
σας.

Το Γενικό Επιτελείο Εθνικής Άµυνας έχει καθορίσει µέσω της
εγκεκριµένης από το Κυβερνητικό Συµβούλιο Εξωτερικών και
Άµυνας δοµής των Ενόπλων Δυνάµεων το 2020 µέχρι το 2034 τις
επιχειρησιακές απαιτήσεις αναφορικά µε την ενίσχυση των Ενό-
πλων Δυνάµεων και εποµένως εξετάζονται όλες οι επιλογές ανα-
βάθµισης των επιχειρησιακών δυνατοτήτων του Στρατού Ξηράς,
της Πολεµικής Αεροπορίας στον τοµέα της αεράµυνας, των µο-
νάδων και των κρίσιµων υποδοµών της χώρας. Επαναλαµβάνω:
αναβάθµιση, όχι κενά κι όχι βεβαίως αποσύρσεις οπλικών συστη-
µάτων. 

Όσον αφορά τη φηµολογία και τα συµπεράσµατα περί επικεί-
µενης αντικατάστασης των αντιαεροπορικών συστηµάτων µικρού
βεληνεκούς, δηλαδή TOR-M1 και OSA, αυτό επίσης στερείται
οποιασδήποτε βάσης. Άρα δεν ανταποκρίνεται και αυτό στην
πραγµατικότητα. Σας το ξεκαθαρίζω.

Αναφερθήκατε µάλιστα και στο αντιπυραυλικό σύστηµα των S-
300. Να επισηµάνω, λοιπόν, ότι η σχετική διακρατική συµφωνία
follow up βρίσκεται σε ισχύ, εποµένως κι εκεί δεν υπάρχει κίνδυ-
νος όσον αφορά τη συνέχιση της συγκεκριµένης διακρατικής
συµφωνίας, βεβαίως µε τους περιορισµούς οι οποίοι έχουν τεθεί
και έχουν επιβληθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση προς τη Ρωσία. 

Τώρα όσον αφορά τα υπόλοιπα ζητήµατα που αφορούν την αε-
ράµυνα της χώρας, πρώτον, θεωρώ ότι κάλυψα τα κύρια ερωτή-
µατα της ερώτησής σας, αλλά όσον αφορά τα επιµέρους θα µου
επιτρέψετε να σας πω ότι και αυτά καλύπτονται από το απόρρητο
και θα µπορούν να αποτελέσουν, αν θέλετε, αντικείµενο µιας συ-
ζήτησης που µπορεί να γίνει κεκλεισµένων των θυρών. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Ορίστε, κύριε Στίγκα, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Υπουργέ, χαίροµαι πραγµατικά που διαψεύδετε αυτά τα δηµοσι-
εύµατα. Όπως αντιλαµβάνεστε, οι ερωτήσεις που κάνουµε πάντα
είναι καλοπροαίρετες και προς το καλό της χώρας. Βεβαίως
υπάρχουν και άλλα δηµοσιεύµατα που λένε ότι ακόµη και άρµατα

Leopard 1A ετοιµάζονται να φύγουν στην Ουκρανία και, όπως
αντιλαµβάνεστε, υπάρχει µεγάλη ανησυχία στον ελληνικό λαό,
διότι βλέποντας και τις επιθετικές κινήσεις της Τουρκίας κάθε
απογύµνωση από αµυντικά συστήµατα στα ελληνικά νησιά και
στον Έβρο φυσικά θα ήταν κάτι καταστροφικό για τη χώρα. 

Θα ήθελα όµως να συµπληρώσω λίγο την ερώτηση που έκανε
προηγουµένως ο συνάδελφός µου. Σας ρώτησε σχετικά µε τους
Ουκρανούς πιλότους αν θα τους εκπαιδεύσουν στην Ελλάδα και
απαντήσατε ότι είναι ενδεχοµένως απόρρητο και δεν µπορείτε
να το πείτε. 

Απλά το ερώτηµα είναι το εξής και δεν νοµίζω να είναι τόσο
απόρρητο. Οι Ουκρανοί να έρθουν να εκπαιδευτούν και όποιοι
άλλοι να έρθουν να εκπαιδευτούν στη χώρα µας, διότι η τεχνο-
γνωσία που έχουµε τουλάχιστον στα αεροπορικά µέσα δεν συ-
γκρίνεται µε καµµία χώρα σχεδόν του κόσµου και βεβαίως
γνωρίζουµε ότι έρχονται πιλότοι και εκπαιδεύονται στην Ελλάδα.
Αυτό δεν είναι κακό. Το κακό είναι: Πληρώνουν; Τουλάχιστον οι
Ουκρανοί, γιατί οι υπόλοιπες χώρες που εκπαιδεύουν εδώ πιλό-
τους βεβαίως και πληρώνουν. Το ζήτηµα είναι το εξής: οι Ουκρα-
νοί θα πληρώσουν ή δεν θα πληρώσουν; Δεν είναι το θέµα αν θα
εκπαιδευτούν. Βεβαίως καλώς να έρθουν να εκπαιδευτούν. Αλλά
θα δώσουν χρήµατα στον ελληνικό λαό γι’ αυτή την εκπαίδευση
ή θα είναι τζάµπα;

Επίσης θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας θυµίσω ότι όσον
αφορά τα ελαφρά άρµατα που έφυγαν από τα ελληνικά νησιά και
πήγαν στην Ουκρανία δεν ήξερε κανένας τίποτα. Ξαφνικά ακού-
σαµε ένα πρωί ότι παίρνουν τα άρµατα και τα πάνε στην Ουκρα-
νία. Γι’ αυτό, λοιπόν, υπάρχει αυτή η περιρρέουσα ατµόσφαιρα
ότι θα απογυµνώσουν τα νησιά και θα τα στείλουν εκεί, γιατί ό,τι
λένε οι Ουκρανοί µάλλον είναι νόµος για την Κυβέρνηση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Στίγκα, οι επί-

καιρες ερωτήσεις έχουν αρχή και τέλος, δεν συµπληρώνουν προ-
ηγούµενη. Αν τώρα όµως ο Υπουργός θέλει να απαντήσει µπορεί
να απαντήσει κι είναι δεκτό από την πλευρά του Προεδρείου. Αλ-
λιώς, δεν επιβάλλεται.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν έχω
την απαίτηση, κύριε Πρόεδρε. Απλά µία απορία διατύπωσα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δηλαδή ανεξαρτήτως
της συνέχειας Βουλευτών από το ίδιο κόµµα δεν µπορεί να συ-
νεχίζεται το ερώτηµα. Αλλά δεν πειράζει, εγώ τα λέω αυτά και ο
Υπουργός θα κρίνει αν θέλει να απαντήσει σε συνέχεια προηγού-
µενης ερώτησης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ορθά αναφέρει ο κύριος Πρόεδρος τη διαδικασία του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου, αλλά σε κάθε περίπτωση, κύριε
Πρόεδρε, εγώ δεν έχω κανένα πρόβληµα να σας απαντήσω διότι
τρέφω απόλυτο σεβασµό προς κάθε συνάδελφο σε αυτή την Αί-
θουσα. Υπηρετώ το Κοινοβούλιο για αρκετά χρόνια και έχω πε-
ράσει κι εγώ από τα αντίστοιχα έδρανα ρωτώντας πολλές φορές
την Κυβέρνηση και δεν έπαιρνα απαντήσεις. Εποµένως, όπου δύ-
ναµαι να σας δώσω απάντηση να ξέρετε ότι θα το κάνω ασχέτως
αν αυτό εκφεύγει του στενού αντικειµένου της επίκαιρης ερώτη-
σης την οποία έχετε καταθέσει. 

Μία µόνο επισήµανση σε σχέση µε κάτι που ίσως παρέλειψα
στην πρωτολογία µου. Αυτό το οποίο ακούστηκε και από την ανά-
πτυξη της ερώτησής σας και σε άλλη κοινοβουλευτική ερώτηση,
αλλά έχω διαβάσει κι εγώ σε δηµοσιεύµατα, περί διαρροών
απόρρητων εγγράφων, προφανώς δεν ανταποκρίνεται στην πρα-
γµατικότητα -και θέλω λίγο να το εξηγήσω- διότι πολύ απλά ανα-
φέρεται σε προγράµµατα τα οποία έχουν ήδη γίνει από την
Ελληνική Δηµοκρατία, από τις Ένοπλες Δυνάµεις, συνεπώς δεν
είχαν και την έννοια του απορρήτου. Όµως δεν έγινε καµµία διαρ-
ροή εγγράφων. Το λέω για να µην υπάρχει καµµία παρανόηση. 

Όσον αφορά τώρα τα ζητήµατα τα οποία µου θέτετε για την
εκπαίδευση των Ουκρανών πιλότων, επειδή το κατά πόσο θα πλη-
ρώσουν, τι θα πληρώσουν και πώς θα πληρώσουν αντιλαµβάνε-
στε ότι αποτελεί κι αυτό ένα µέρος της όποιας συµφωνίας, θα
µου επιτρέψετε να σας πω: αυτό ας αποτελέσει αντικείµενο µιας
συζήτησης κλειστού τύπου, αν θέλετε να ενηµερωθείτε παρα-
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πάνω. Επαναλαµβάνω: πρόθεση του Υπουργείου και προσωπικά
του Υπουργού κ. Δένδια, αλλά και προσωπική δική µου είναι ό,τι
ζήτηµα τίθεται από τα κόµµατα του ελληνικού Κοινοβουλίου να
απαντιέται όπου βεβαίως µπορούµε σε ανοιχτή συνεδρίαση,
όπως είναι η συγκεκριµένη, όµως όπου υπάρχει διαβαθµισµένη
πληροφόρηση, πληροφορία, έγγραφο, αυτό αντιλαµβάνεστε ότι
πρέπει να γίνεται σε µια κλειστού τύπου διαδικασία. 

Σε κάθε περίπτωση να σας πω για άλλη µια φορά το εξής, να
το τονίσω και θέλω να καταγραφεί: η όποια στρατιωτική συν-
δροµή έχει αυτή τη στιγµή δοθεί προς την Ουκρανία από τη χώρα
µας σε καµµία των περιπτώσεων δεν έχει οδηγήσει σε εξασθέ-
νηση των δυνατοτήτων των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας. Ανα-
φερθήκατε για παράδειγµα σε κάποια άρµατα µεταφοράς
προσωπικού. Αυτά θα θυµίσω ότι όντως δόθηκαν προς την Ου-
κρανία, αντικαταστάθηκαν από κάποια άλλα γερµανικής προ-
έλευσης. Θέλω να πω, λοιπόν, ότι δεν υπήρξε εκεί πέρα κάποια
µείωση των δυνατοτήτων των Ενόπλων Δυνάµεων. Και βεβαίως
σε καµµία των περιπτώσεων η χώρα µας δεν πρόκειται να κάνει
κάτι σε σχέση µε τον πόλεµο στην Ουκρανία το οποίο να εκφεύ-
γει, πρώτον, του Διεθνούς Δικαίου, δεύτερον, των υποχρεώσεων
που έχουµε ως µέλος διεθνών οργανισµών όπως είναι το ΝΑΤΟ
και η Ευρωπαϊκή Ένωση και σε κάθε περίπτωση θα ενηµερώ-
νουµε τα αρµόδια κόµµατα της ελληνικής Βουλής προκειµένου
να έχετε πλήρη γνώση των πεπραγµένων. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Υπουργέ. 
Συνεχίζουµε µε την ενδέκατη µε αριθµό 50/28-8-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Πέτρου
Παππά προς τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Άρση οι-
κονοµικών αδικιών εις βάρος του στρατιωτικού προσωπικού των
Ενόπλων Δυνάµεων».

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζουµε ότι η αποστολή των Ενόπλων Δυ-

νάµεων της χώρας είναι η διατήρηση της εδαφικής ακεραιότητας
της πατρίδας µας και η προάσπιση από κάθε απειλή που µπορεί
να απειλήσει τη χώρα µας. Γνωρίζουµε ότι η αποστολή της πολι-
τείας είναι να διασφαλιστούν όλες εκείνες οι συνθήκες και να
κάνει τις πολιτικές εκείνες που να µπορέσει ο Στρατός και οι Ένο-
πλες Δυνάµεις να ανταποκριθούν στην αποστολή τους.

Όπως είπε και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας πριν από έναν
µήνα περίπου στις προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης,
το προσωπικό, το έµψυχο δυναµικό των Ενόπλων Δυνάµεων πρέ-
πει απερίσπαστο να µπορεί να πραγµατοποιεί το έργο του, να
µπορεί να ανταποκριθεί στην αποστολή του αφού του διασφαλι-
στούν όλες οι απαραίτητες εκείνες συνθήκες. Δυστυχώς όλοι
γνωρίζουµε ότι η στασιµότητα η οποία υπάρχει στους µισθούς
των Ενόπλων Δυνάµεων κατά τα πολλά τελευταία χρόνια, σε συν-
δυασµό µε το γεγονός που όλοι γνωρίζουµε, ότι το προσωπικό
των Ενόπλων Δυνάµεων υποχρεούται να µετακινείται σε όλη τη
διάρκεια του στρατιωτικού του βίου µέχρι και την τελευταία µέρα
σε διάφορες περιοχές της ηπειρωτικής και νησιωτικής χώρας και
το γεγονός ότι αυτό καθιστά το κόστος της επιβίωσης του προ-
σωπικού δυσβάσταχτο οδηγεί σε µία απαξίωση και σε µια µεγάλη
δυσαρέσκεια εκ µέρους του προσωπικού των Ενόπλων Δυνά-
µεων, δυσαρέσκεια η οποία κορυφώθηκε τον περασµένο Δεκέµ-
βριο µε την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης του
Υπουργείου Οικονοµικών και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας σε
σχέση µε την καταβολή της αποζηµίωσης για τα νυχτερινά ωρά-
ρια, που έπρεπε να εισπράξει το προσωπικό. 

Το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων περίµενε υποµονετικά
µια ολόκληρη κυβερνητική θητεία να εκδοθεί κοινή υπουργική
απόφαση µε την οποία να ρυθµίζεται το θέµα αυτό, καθώς δεν
ελάµβαναν κανένα ποσό για τη νυχτερινή αυτή απασχόληση.
Αντίθετα, µετά από την κοινή υπουργική απόφαση, στην οποία τί-
ποτα αναδροµικά δεν δόθηκε στο προσωπικό, περικόπηκε το
ποσό αυτό σε λιγότερες ώρες από όσες δουλεύουν. Και για να
το κάνω πιο σαφές, για κάθε νυχτερινή υπηρεσία η οποία διαρκεί

οκτώ ώρες το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων πληρώνεται
µόνο πέντε, τη στιγµή που όλα τα υπόλοιπα Σώµατα Ασφαλείας
πληρώνονται οκτώ ώρες. 

Πώς προτίθεστε να θεραπεύσετε αυτό το πράγµα; Υπάρχουν
κοινές περιπολίες στη χώρα για παράδειγµα αστυνοµικού και
στρατιωτικού στις οποίες ο αστυνοµικός πληρώνεται για οκτώ
ώρες, όσες διαρκεί η υπηρεσία του, ενώ το αντίστοιχο προσω-
πικό των Ενόπλων Δυνάµεων πληρώνεται µόνο για πέντε ώρες.
Παράλληλα από αυτό το επίδοµα εξαιρούνται εντελώς κάποιοι
από το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, όπως είναι το ια-
τρικό, νοσηλευτικό, παραϊατρικό προσωπικό, µετεωρολόγοι και
µια σειρά άλλου προσωπικού. Πώς σκοπεύετε να θεραπεύσετε
αυτό;

Το δεύτερο ερώτηµά µου αφορά το ειδικό µισθολόγιο των Ενό-
πλων Δυνάµεων και τι προβλέψεις ειδικές σκοπεύετε να κάνετε
για αυτό και για την υπερωριακή απασχόληση. Σκοπεύει η Κυ-
βέρνηση στο νέο ειδικό µισθολόγιο για τις Ένοπλες Δυνάµεις να
προβλέψει επίδοµα υπερωριακής απασχόλησης πέραν των πέντε
ηµερών που δουλεύει το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων, επί-
δοµα το οποίο λαµβάνουν τα υπόλοιπα σώµατα ασφαλείας;

Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου γιατί είναι απαραίτητο
αυτό για το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, το ζήτηµα των οικονοµικών απολαβών των

στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων είναι ένα σοβαρό ζήτηµα -του-
λάχιστον έτσι το αντιµετωπίζουµε στο Υπουργείο Εθνικής Άµυ-
νας- το οποίο όµως, δυστυχώς, κατά καιρούς έχει πέσει θύµα
µικροκοµµατικών σκοπιµοτήτων. Δεν ισχυρίζοµαι προφανώς ότι
αυτό είναι το πνεύµα της ερώτησης. Αλλά νοµίζω ότι και εσείς
αναφερθήκατε σε κάποια στοιχεία και πτυχές του ζητήµατος,
αλλά δεν είπατε την πλήρη εικόνα µε την έννοια ότι δεν αναφερ-
θήκατε στο γεγονός ότι για πρώτη φορά µετά από δεκατέσσερα
χρόνια υπάρχουν αυξήσεις στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων.
Νοµίζω ότι αυτό είναι ένα πρώτο πολύ θετικό βήµα. 

Μάλιστα αυτές οι αυξήσεις είναι σε διάφορες κατηγορίες τις
οποίες θα µου επιτρέψετε να σας αναλύσω γιατί καλό είναι να
ακούγονται σε αυτή την Αίθουσα. Μας ακούν δεκάδες χιλιάδες
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων -τα γνωρίζουν βεβαίως- αλλά
ακούν και πολίτες και καλό είναι αυτό να καταγράφεται, οι όποιες
µάλιστα αυξήσεις θα έχουν ισχύ, όπως πολύ καλά γνωρίζετε, από
1-1-2024. Μάλιστα πέρα από αυτές τις αυξήσεις οι οποίες θα δο-
θούν υπάρχει και ένα νέο πιο ευνοϊκό συνταξιοδοτικό καθεστώς,
όπου και εκεί θα δουν οι άνδρες και γυναίκες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων όταν αποστρατευθούν αυξήσεις στις συντάξεις τους. 

Τώρα όσον αφορά τα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων από το
νέο έτος, όπως είπα και προηγουµένως, είναι πέντε κατηγορίες
αυξήσεων τις οποίες θα δουν στις απολαβές τους. Συγκεκριµένα
θα δουν την οριζόντια αύξηση των 70 ευρώ, ασχέτως µισθολογι-
κού κλιµακίου, προϋπηρεσίας και θέσης. Όπως και όλοι, βεβαίως,
οι εργαζόµενοι στον δηµόσιο τοµέα θα λάβουν και εκείνοι αυξη-
µένη οικογενειακή παροχή για κάθε τέκνο. Όσα µάλιστα στελέχη
των Ενόπλων Δυνάµεων έχουν θέση ευθύνης θα δουν να αυξά-
νεται κατά 30% και το επίδοµα ευθύνης τους. Θα δουν επίσης
αύξηση είκοσι µία χιλιάδες διακόσια στελέχη των Ενόπλων Δυ-
νάµεων κατά 30% του επιδόµατος παραµεθορίου. Εκατόν δώ-
δεκα χιλιάδες στελέχη έγγαµα ή µε παιδιά θα δουν αύξηση κατά
15 ευρώ των επιδοµάτων ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας. 

Θα σας δώσω και ένα παράδειγµα: Αντισυνταγµατάρχης του
Στρατού Ξηράς, ο οποίος υπηρετεί µε θέση ευθύνης στην παρα-
µεθόριο και έχει δύο παιδιά, θα δει πενταπλή αύξηση. Επαναλαµ-
βάνω, οριζόντια αύξηση 70 ευρώ τον µήνα. Αύξηση κατά 30% του
επιδόµατος θέσης ευθύνης. Αύξηση του επιδόµατος ιδιαίτερων
συνθηκών και αύξηση κατά 30% του επιδόµατος παραµεθορίου.
Αύξηση της οικογενειακής παροχής για δύο παιδιά κατά 50 ευρώ
τον µήνα. Βεβαίως, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό αποτελεί ένα πρώτο
πλέγµα ενίσχυσης του εισοδήµατος των στελεχών Ενόπλων Δυ-
νάµεων. Να προσθέσω βέβαια και σε αυτό ότι θα πρέπει να συ-
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νυπολογιστεί η αύξηση του αφορολογήτου κατά 1.000 ευρώ για
κάθε παιδί, το οποίο επιφέρει ένα επιπλέον όφελος 220 ευρώ τον
χρόνο. 

Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε ότι αυτές οι αυξήσεις για πρώτη
φορά -επαναλαµβάνω µετά από δεκατέσσερα χρόνια-, µετά από
την οικονοµική κρίση την οποία βίωσε η χώρα µας, αποτελούν
ένα απτό δείγµα γραφής τουλάχιστον της παρούσας Κυβέρνη-
σης ότι πραγµατικά αντιλαµβανόµαστε τις απολαβές των Ενό-
πλων Δυνάµεων ως ένα ιδιαίτερα σοβαρό ζήτηµα. 

Θα ρωτήσετε αν αυτά λύνουν τα προβλήµατα. Θα σας απαντή-
σουµε βεβαίως και όχι, αλλά δεν µπορούµε να µηδενίζουµε τις
προσπάθειες που έχουν γίνει µέχρι τώρα. Γι’ αυτό και επειδή θε-
ωρούµε και εµείς ότι προφανώς δεν λύνονται όλα τα προβλή-
µατα, σας ενηµερώνω ότι η ηγεσία του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας σε συνεργασία, βεβαίως, µε το Υπουργείο Οικονοµικών
συνεργαζόµαστε στενά, προκειµένου να υποβάλουµε προτάσεις
στο πλαίσιο µιας δίκαιης αντιµετώπισης των θεµάτων του προ-
σωπικού, εξαρτώντας βέβαια την επίλυσή τους στα δηµοσιονο-
µικά περιθώρια τα οποία υπάρχουν. Στη δευτερολογία µου, για
να µην καταχρώµαι και τον χρόνο, θα σας δώσω και παραπάνω
λεπτοµέρειες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε Υ-

φυπουργέ.
Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, να επισηµάνω ότι δεν απαντήσατε στα ερωτή-

µατά µου. Το ερώτηµα αφορούσε την αδικία την οποία υφίσταται
το προσωπικό των Ενόπλων Δυνάµεων σε σχέση µε τη νυχτερινή
απασχόληση, το νυχτερινό ωράριο, το οποίο δεν πληρώνεται.
Πληρώνεται µόνο µερικώς, πέντε από τις οκτώ ώρες ξαναλέω.
Δεν µου απαντήσατε τι σκοπεύετε να κάνετε µε το επίδοµα υπε-
ρωριακής απασχόλησης των Ενόπλων Δυνάµεων, το οποίο δεν
λαµβάνουν οι Ένοπλες Δυνάµεις, ενώ λαµβάνουν τα υπόλοιπα
σώµατα ασφαλείας. 

Οι προβλέψεις αυτές στις οποίες αναφερθήκατε σε σχέση µε
το ειδικό µισθολόγιο -λέτε 70 ευρώ- είναι 70 ευρώ µεικτά τα οποία
σε καµµία περίπτωση δεν καλύπτουν τις τεράστιες ανάγκες που
υπάρχουν στα στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων, τα οποία καλού-
νται να µετακοµίσουν σε διάφορες περιοχές της Ελλάδας τη στι-
γµή που υπάρχει σοβαρό στεγαστικό πρόβληµα, τη στιγµή που
τα ενοίκια ανεβαίνουν κατακόρυφα ακριβώς λόγω των πολιτικών
της Κυβέρνησης και της ανοχής που δείχνει σε ξένες εταιρείες,
οι οποίες αγοράζουν τα ακίνητα και τα µισθώνουν µε τις «Golden
Visa» κ.λπ.. Ξέρουµε γιατί ανεβαίνουν τα ενοίκια στη χώρα. Αυτοί
οι άνθρωποι καλούνται µε έναν µισθό των 1.000 - 1.100 ευρώ να
νοικιάσουν σπίτια των 700 και των 800 ευρώ. Γι’ αυτό έχουµε
τόσες πολλές παραιτήσεις από τις Ένοπλες Δυνάµεις, γι’ αυτό
οι στρατιωτικές σχολές πέφτουν συνέχεια σε βάσεις, γι’ αυτό δεν
επιλέγουν οι νέοι άνθρωποι να υπηρετήσουν στον ελληνικό
στρατό. Έχουµε ένα τόσο σοβαρό στεγαστικό πρόβληµα, µε
τόσο ακριβά ενοίκια, µε ανθρώπους που για σαράντα χρόνια κα-
λούνται να µετακοµίζουν από τη µια άκρη της χώρας στην άλλη
χωρίς τουλάχιστον στα τριάντα χρόνια να υπάρχει ένα αµετά-
θετο. 

Μου φέρατε το παράδειγµα ενός αντισυνταγµατάρχη, ενός
υψηλόβαθµου. Το γνωρίζετε ότι τα στελέχη των Ενόπλων Δυνά-
µεων όταν µετακινούνται από περιοχή σε περιοχή, τα σπίτια τα
οποία διαθέτει ο στρατός διατίθενται στους ανώτερους αξιωµα-
τικούς του στρατού. Τα µεσαία και κατώτερα στελέχη του στρα-
τού δεν έχουν πρόσβαση στις οικίες του στρατού. Δεν βρίσκουν
σπίτια και αναγκάζονται να νοικιάζουν µε πολύ υψηλά ενοίκια. 

Επανέρχοµαι σε όλη τη σειρά των ερωτήσεών µου. Τι προτίθε-
στε να κάνετε µε την αποζηµίωση των νυχτερινών ωραρίων; Γιατί
δεν αποκαθιστάτε αυτή την αδικία η οποία υπάρχει ανάµεσα στα
υπόλοιπα στελέχη και σε όλους τους υπαλλήλους και στις Ένο-
πλες Δυνάµεις και πληρώνονται µόνο πέντε ώρες; Γιατί δεν δίνετε
επίδοµα υπερωριακής απασχόλησης πέραν του πενθηµέρου στα
στελέχη των Ενόπλων Δυνάµεων; Οι µισθολογικές παρεµβάσεις
σας θα είναι πραγµατικά µόνο αυτά τα 70 ευρώ µείον τον ΦΠΑ,
δηλαδή 50 στο χέρι;

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για να απαντήσετε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Κύριε συνάδελφε, θα απαντήσω και στις ερωτήσεις που θέ-
σατε εκτός του στενού πλαισίου της επίκαιρης ερώτησης και θα
σας πω ότι, κατ’ αρχάς, όσον αφορά το στεγαστικό ζήτηµα των
Ενόπλων Δυνάµεων, δεν ισχύει αυτό που είπατε. Υπάρχουν συ-
γκεκριµένα κοινωνικά κριτήρια, οικονοµικά κριτήρια τα οποία τί-
θενται και υπάρχουν και κατώτεροι αξιωµατικοί οι οποίοι βρίσ-
κουν στέγαση. Και να προσθέσω και κάτι άλλο, ότι πρόθεση της
πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας είναι να προ-
χωρήσουµε ούτως ή άλλως και σε ένα επιπλέον στεγαστικό πρό-
γραµµα, γιατί γνωρίζουµε ότι προφανώς δεν µπορούν να κα-
λυφθούν όλες οι ανάγκες των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων
και ειδικά σε συγκεκριµένες περιοχές, και µέσα από την αξιοποί-
ηση της ακίνητης περιουσίας στόχος είναι να καλυφθούν και πολ-
λές από αυτές τις ανάγκες.

Αναφέρθηκα σε µια σειρά από αυξήσεις -δεν είναι µόνο τα 70
ευρώ, δεν χρειάζεται να τα επαναλάβω, πέντε κατηγορίες αυξή-
σεων πέρα από τις γενικές αυξήσεις οι οποίες δόθηκαν και θα
έχουν ισχύ από 1-1-2024- για να σας πω ότι αυτή η συζήτηση δεν
µπορεί να γίνει σε ένα κενό, χωρίς να γνωρίζουµε ποιο είναι το
γενικό πλαίσιο. Προφανώς -θα απαντήσω και το συγκεκριµένο
ερώτηµα το οποίο θέτετε- δεν πρέπει να αγνοούµε ότι για πρώτη
φορά -επαναλαµβάνω, µετά από δεκατέσσερα χρόνια- η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, η Κυβέρνηση µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη έδωσε αυξήσεις και στις Ένοπλες Δυνάµεις.
Τουλάχιστον ας πούµε ότι έγινε ένα σωστό πρώτο βήµα. Επανα-
λαµβάνω, είµαι ο τελευταίος ο οποίος θα ισχυριστεί ότι αυτό είναι
αρκετό, προφανώς. Αλλά δεν µπορούµε να µηδενίζουµε τις προ-
σπάθειες.

Να θυµίσουµε ότι στο µισθολόγιο των στρατιωτικών των Ενό-
πλων Δυνάµεων κριτήριο αµοιβής αποτελεί η ανάγκη ειδικής µι-
σθολογικής µεταχείρισης των στελεχών. Γι’ αυτό και στην ΚΥΑ
στην οποία αναφερθήκατε, και µάλιστα και να σας πάω και λίγο
πιο πίσω, στον ν.4472/2017, χορηγείται επίδοµα ιδιαίτερων συν-
θηκών εργασίας, σε ένδειξη ακριβώς της ιδιαίτερης φύσης της
εργασίας των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων, των καθηκό-
ντων, της απασχόλησης και, µάλιστα, χωρίς ωράριο εργασίας ή
πέραν αυτού. Επίσης θα πρέπει να γνωρίζετε ότι στα στελέχη των
Ενόπλων Δυνάµεων δεν καταβάλλεται αποζηµίωση για απασχό-
ληση πέραν του πενθηµέρου. Ωστόσο, αντί αυτού λαµβάνουν το
επίδοµα ιδιαίτερων συνθηκών εργασίας ποσοτικά µάλιστα αυξη-
µένο -αυτό πρέπει να το κρατήσετε- σε σχέση µε το αντίστοιχο
καταβαλλόµενο στα στελέχη των σωµάτων ασφαλείας.

Επιπρόσθετα, για τον καθορισµό του ανωτάτου ορίου ορών
της νυχτερινής απασχόλησης των στελεχών των Ενόπλων Δυνά-
µεων, που εκδόθηκε αυτή η ΚΥΑ στην οποία αναφερθήκατε, και
για τον καθορισµό των δικαιούχων και τη διαµόρφωση του συνε-
παγόµενου κόστους, ελήφθησαν υπ’ όψιν τόσο τα όρια πιστώ-
σεων του Υπουργείου Οικονοµικών, που έχει δεσµεύσει στον
προϋπολογισµό για την εφαρµογή της αντίστοιχης ΚΥΑ, όσο και
τα κριτήρια αξιολόγησης των ειδικών συνθηκών απασχόλησης
των στελεχών.

Αυτό κρίθηκε σκόπιµο τόσο για την αποτροπή των δηµοσιονο-
µικών παρεκκλίσεων όσο και για την καταστρατήγηση της ενιαίας
και ισότιµης αντιµετώπισης των στελεχών. 

Όµως, σε κάθε περίπτωση τυχόν χορήγηση του ανωτέρου ή
οποιασδήποτε αποζηµίωσης ή επιδόµατος, πέραν των προβλε-
πόµενων, απαιτεί τροποποίηση της κείµενης νοµοθεσίας, η οποία
εµπίπτει, βεβαίως, στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Είµαστε όµως πρόθυµοι να το συζητήσουµε, πάντα στο
πλαίσιο των δυνατοτήτων του κρατικού προϋπολογισµού. Και να
γνωρίζετε ότι βούληση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου
Εθνικής Άµυνας είναι να είµαστε θετικοί στα πάντα, στο µέτρο
των δυνατοτήτων του δηµοσιονοµικού πλαισίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
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Σώµα ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 «Ποι-
νική Ευθύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, την 4-8-2023:

Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη και στον πρώην Υπουργό Υγείας Βασίλειο Κικίλια. 

Ποινική δικογραφία που αφορά στον Πρωθυπουργό Κυριάκο
Μητσοτάκη και στους πρώην Υπουργούς και Υφυπουργούς Με-
ταφορών Κωνσταντίνο Καραµανλή, Χρήστο Σπίρτζη, Μιχαήλ Χρυ-
σοχοΐδη, Μιχαήλ Παπαδόπουλο, Γεώργιο Καραγιάννη, Νικόλαο
Μαυραγάνη και Γεώργιο Γεραπετρίτη. 

Τελευταία θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 44/28-8-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υποδοµών και
Μεταφορών, µε θέµα: «Κατασκευή του επαρχιακού δρόµου Λά-
ρισας - Φαρσάλων».

Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι από το 2012 που µε τιµά ο λαός της περιοχής και παρευ-
ρίσκοµαι στη Βουλή και συµµετέχω µέσω της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος στη Βουλή. Δεν θυµάµαι
τον αριθµό της ερώτησης αλλά ήταν ίδια ακριβώς σε ό,τι αφορά
το περιεχόµενο µε αυτή που φέρνουµε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο σήµερα. 

Αφορά, λοιπόν, τον δρόµο Λάρισας - Φαρσάλων. Είναι ένας
επαρχιακός δρόµος, ένα έργο που φυσικά καθυστερεί δεκαετίες.
Ο υφιστάµενος οδικός άξονας έχει κριθεί εδώ και χρόνια ακατάλ-
ληλος και επικίνδυνος και λόγω της στενότητάς του -φανταστείτε
είναι µία λωρίδα ανά κατεύθυνση, δεν υπάρχει τίποτα άλλο- και
λόγω των επικίνδυνων στροφών του, την έλλειψη συντήρησης
κατά διαστήµατα, καθιζήσεων λόγω του ότι είναι κάµπος και πα-
ράλληλα υπάρχουν και καθιζήσεις του εδάφους από τις αγροτι-
κές εκµεταλλεύσεις, από την ιδιαιτερότητα του χώρου.

Παράλληλα δηµιουργεί και προβλήµατα στις δηµοτικές κοινό-
τητες από όπου διέρχεται ο δρόµος: Νίκαια, Καρυές, Ζάππειο και
πάει λέγοντας, ώσπου να φτάσει στα Φάρσαλα. Φανταστείτε τε-
ράστιους όγκους οχηµάτων να διέρχονται από τις κοινότητες
αυτές. Αποτέλεσµα έχουν όλα αυτά όχι µόνο την κυκλοφοριακή
συµφόρηση αλλά τους τεράστιους κινδύνους για ατυχήµατα που
έχουν συµβεί και συµβαίνουν, µικρά ή σοβαρότερα, πάρα πολύ
συχνά. 

Τώρα, εδώ και χρόνια η συζήτηση συνεχίζεται για το ποιος θα
κάνει το έργο, ποιανού αρµοδιότητα είναι, περιφέρειες, κυβερ-
νήσεις και πάει λέγοντας. Το πρόβληµα όµως δεν λύνεται, αντί-
θετα χειροτερεύει, οξύνεται και, µάλιστα, σας λέω µε τραγικά
αποτελέσµατα, θρηνώντας και θύµατα. 

Συνεπώς οι ευθύνες είναι τεράστιες. Τόσα χρόνια δεν έχει
λυθεί αυτό το ζήτηµα των σαράντα χιλιοµέτρων δρόµου σε µια
περιοχή ή, αν θέλετε, σε έναν δρόµο ο οποίος χρησιµοποιείται.
Είναι το κοµµάτι της παλαιάς εθνικής οδού Λάρισας - Αθηνών
µέσω Δοµοκού µετά τα Φάρσαλα. Από εκεί διέρχονται βαρέα
οχήµατα, πέρα από Ι.Χ., αγροτικά µηχανήµατα για τις αγροτικές
ασχολίες των αγροτών, νταλίκες, µεγάλα φορτηγά µε µεγάλο
τονάζ, προκειµένου είτε να εξυπηρετήσουν µεταφορικές ανάγκες
ή κυρίως να παρακάµψουν τα διόδια, λόγω του δυσβάσταχτου
κόστους που κρίνουν οι µεταφορικές εταιρείες ότι δεν µπορούν
να σηκώσουν, άρα διέρχονται από αυτόν τον δρόµο. 

Φανταστείτε όλο αυτό το πλέγµα αυτών των ζητηµάτων σε
έναν δρόµο -όπως είπα και στο ξεκίνηµα της τοποθέτησής µου-
ακατάλληλο και επικίνδυνο που έχει χαρακτηριστεί δρόµος. 

Συνεπώς η ερώτηση είναι ποιες θα είναι οι ενέργειες της Κυ-
βέρνησης, του Υπουργείου, ώστε να προχωρήσει η κατασκευή
του δρόµου Λάρισας - Φαρσάλων, µε σύγχρονες προδιαγραφές
και εννοείται µε τις προβλέψεις για τις αντίστοιχες παρακάµψεις
των δηµοτικών κοινοτήτων που διέρχεται ο σηµερινός δρόµος.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο Υφυ-

πουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Νικόλαος Ταχιάος. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 
Ο κύριος Βουλευτής είπε ότι επανέρχεται στο θέµα αυτό από

το 2012 αν δεν απατώµαι. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Είναι παλαιότερο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Είναι παλαιότερο, ακριβώς αυτό ήθελα να πω, ότι αυτό
είναι ένα θέµα το οποίο ουσιαστικά ξεκίνησε, ήρθε στην επιφά-
νεια ως επικείµενο έργο από την εποχή του Γιώργου Σουφλιά,
προφανώς και λόγω εντοπιότητας, το 2009. 

Είναι µια ιστορία που ξεκίνησε το 2009, η µελέτη του συγκε-
κριµένου δρόµου Λάρισας - Φαρσάλων. Πραγµατικά είναι ένας
δρόµος ο οποίος έχει προβλήµατα και ο οποίος έπρεπε να επι-
λύσει τις συνεχώς επιδεινούµενες και φυσικά και διογκούµενες
κυκλοφοριακές ανάγκες στην περιοχή. 

Η µελέτη αυτή της βελτίωσης της επαρχιακής οδού Λάρισας -
Φαρσάλων είχε ανατεθεί για πρώτη φορά στις 27 Αυγούστου του
2009, δηλαδή πριν από δεκατέσσερα ακριβώς χρόνια και σε έναν
πολύ µεγάλο βαθµό είχε καταλήξει. 

Τι προέκυψε; Προέκυψε ότι από τη µελέτη περιβαλλοντικών
επιπτώσεων και από τους περιβαλλοντικούς όρους που µπήκαν,
θα έπρεπε να γίνουν σηµαντικές αλλαγές στα χαρακτηριστικά
αυτού του δρόµου, δηλαδή πέρα από το γεγονός ότι αυτός απο-
τελούσε µία συρραφή προηγούµενων µελετών και κάποιες βελ-
τιώσεις των γεωµετρικών χαρακτηριστικών, που προέκυψαν στην
πορεία, χρειάστηκε να προστεθούν τεχνικά έργα, δηλαδή χρει-
άστηκε να προστεθούν δώδεκα µεγάλα τεχνικά έργα, κάτι που
στο πλαίσιο της σύµβασης, η οποία είχε υπογραφεί τότε, το 2009,
και λόγω της νοµολογίας που είχε δηµιουργηθεί τότε κυρίως από
το Ελεγκτικό Συνέδριο, στα µέσα της προηγούµενης δεκαετίας,
δεν µπορούσε να προχωρήσει. 

Στην προηγούµενη θητεία, λοιπόν, της κυβέρνησης Μητσοτάκη
το πρόβληµα πήρε την εξής τροπή, η οποία πραγµατικά αποτελεί
µία λύση για το θέµα. Αναδείχθηκε -το ζήτησε η ίδια η Περιφέρεια
Θεσσαλίας- η µελέτη η οποία έχει ξεκινήσει τις υπολειπόµενες
διαδικασίες για την εκπόνησή της. Προχωράει αυτή η µελέτη,
είναι σε εξέλιξη και φυσικά είναι ένα έργο που το έχει πάρει πάνω
της και θα το εκτελέσει η Περιφέρεια Θεσσαλίας. 

Νοµίζω ότι ο κ. Αγοραστός έχει εξηγήσει ότι αποτελεί µια από
τις πρώτες προτεραιότητες της θητείας την οποία διανύει και την
οποία ελπίζω να ανανεώσει στις προσεχείς περιφερειακές εκλο-
γές. 

Από κει και πέρα βεβαίως οδικές παρεµβάσεις στην προηγού-
µενη θητεία της κυβέρνησης Μητσοτάκη βεβαίως κι έχουν γίνει
στην περιοχή, οδικές παρεµβάσεις που είχαν κυρίως να κάνουν
µε τα έκτακτα φαινόµενα τα οποία έπληξαν την Περιφερειακή
Ενότητα της Λάρισας. 

Συνολικά το ύψος των κονδυλίων τα οποία έχουν διατεθεί ως
πιστώσεις είναι 1.930.688 ευρώ εκ των οποίων ήδη έχουν εκταµι-
ευτεί τα 888.000 ευρώ. 

Αυτές είναι παρεµβάσεις που γίνονται στην περιοχή των Φαρ-
σάλων, παρεµβάσεις που γίνονται στον Πλατύκαµπο του Δήµου
Κιλελέρ, στον Δήµο Τεµπών και φυσικά στην παραλία Μεσαγκά-
λων και αφορά δρόµους όπως και στο Καστρί του Λουτρού. 

Δεν µπορεί κανένας να πει ότι η Λάρισα είναι έξω από το οπτικό
πεδίο του Υπουργείου, αλλά σαφώς αυτό που αναφέρατε στην
αρχή δεν παύει να είναι ένα θέµα, δηλαδή ότι υπάρχουν αρµόδιες
αρχές, οι οποίες έχουν την ευθύνη των δρόµων. Υπάρχουν αρ-
µόδιες αρχές οι οποίες έχουν πιστώσεις τις οποίες πρέπει να δια-
θέσουν για το πεδίο της ευθύνης τους και, σε κάθε περίπτωση, η
Κυβέρνηση έρχεται για να διευκολύνει ακριβώς αυτές στο έργο
τους στον βαθµό που αυτό είναι εφικτό. Και ήταν εφικτό, εφόσον
είχε ξεκινήσει αυτή η µελέτη το 2009.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Λαµπρούλη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Και φτάσαµε, λοιπόν, στο επίδικο: ποιος θα φτιάξει τον δρόµο;
Διότι τα προηγούµενα χρόνια και, αν θέλετε, την προηγούµενη
τετραετία, είχαµε µια σειρά από δηµόσιες εµφανίσεις, στο πλαί-
σιο διαβουλεύσεων, συζητήσεων, ατελείωτες ώρες, σε περιφέ-
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ρεια, µε δήµους, µε Βουλευτές, µε φορείς, µε Υπουργούς, έστω
και λόγω κορωνοϊού µέσω τηλεδιασκέψεων.

Όµως και µε την έλευση του προκατόχου του Υπουργείου, δη-
λαδή του κ. Καραµανλή, στις 24 Φεβρουαρίου του 2023, ο
οποίος, περνώντας ή περιοδεύοντας στην περιοχή, σε ό,τι αφορά
το ζήτηµα του δρόµου Λάρισας - Φαρσάλων, τι είχε πει; Επί λέξει,
είχε πει: «Πάρτε το στην Περιφέρεια και ωριµάστε το µελετη-
τικά.». Έγινε;

Το είπατε και εσείς ότι ανέλαβε η περιφέρεια τη µελέτη ή τη
νέα µελέτη -όπως θέλετε πείτε το- και λέει ότι το Υπουργείο έχει
τη βούληση να γίνει φυσικά αυτό το έργο και θα βοηθήσει την
περιφέρεια να βρει χρηµατοδότηση.

Κοιτάξτε τώρα για το ζήτηµα της χρηµατοδότησης τι παιγνίδι
-επιτρέψτε µου τον όρο, κύριε Πρόεδρε- παίζεται. Τον Οκτώβριο
του 2020 ο κ. Αγοραστός σε δηµόσιες δηλώσεις του στα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης είχε πει ότι το έργο εντάσσεται στο Ταµείο
Ανάκαµψης -ουδέν ψευδέστερον, βέβαια!- ότι είχε εξασφαλίσει,
δηλαδή, τη χρηµατοδότηση από το 2020 και δεν υπήρχε η µε-
λέτη. Πέραν, λοιπόν, της ολοκλήρωσης µελέτης και τη χρηµατο-
δότηση του έργου. Και πώς εξηγείται ότι το 2002, σε επίκαιρη
ερώτηση της Λαϊκής Συσπείρωσης στο Περιφερειακό Σύµβουλο
απάντησε ο κύριος περιφερειάρχης ότι µελετάται και ωριµάζει
από την περιφέρεια το έργο, αλλά είναι άγνωστο το πότε θα γίνει,
αφού το σχετικό κονδύλι δεν έχει εξασφαλιστεί και ότι καµµία δέ-
σµευση δεν υπήρχε το 2022 από το Υπουργείο Υποδοµών. Και
έρχεται, λοιπόν, ο κ. Καραµανλής τον Φεβρουάριο του 2023 και
δηλώνει το εξής: Πάρτε, ως περιφέρεια, τη µελέτη και θα βρούµε
τον τρόπο της χρηµατοδότησης.

Ποιο είναι, λοιπόν, το αίτηµα, αν θέλετε; Διότι πλέον πρέπει να
µπει ένα τέλος, τέλος πάντων! Δεν αφορά εσάς, αλλά τους προ-
κατόχους σας ή, αν θέλετε, την περιφέρεια. Φτάνουν όλα αυτά
τα χρόνια τα κάλπικα λόγια και οι ψεύτικες υποσχέσεις. Πρέπει
να δροµολογηθεί ένα έργο -δεν χρειάζεται να επαναλάβω την
αναγκαιότητά του- να σταµατήσει αυτό το πινγκ-πονγκ των ευθυ-
νών µεταξύ Περιφέρειας-Κυβέρνησης -ή κυβερνήσεων, φυσικά.

Αυτό που ζητούµε, κύριε Υφυπουργέ, είναι το εξής. Σήµερα
εδώ είστε προετοιµασµένος, γνωρίζετε το θέµα το οποίο έχει
συµβεί όλα τα προηγούµενα χρόνια, τι έχει δροµολογηθεί. Να
ανακοινώσετε υπεύθυνα ποιος θα είναι, πρώτον, ο κύριος του
έργου και από πού θα χρηµατοδοτηθεί το συγκεκριµένο έργο.
Και, βέβαια, θέλουµε να µας δώσετε επιτέλους συγκεκριµένο
χρονοδιάγραµµα για την κατασκευή του νέου ασφαλούς δρόµου
Λάρισας - Φαρσάλων, γιατί στην ουσία, εάν δεν γίνουν αυτά, θα
συνεχιστεί ο εµπαιγµός και ο βαρύς φόρος αίµατος -και δεν το
λέω αυτό για εντυπωσιασµό- που πληρώνει η περιοχή µε τις απώ-
λειες ζωών.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Λαµπρούλη.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-

ρών): Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι θα απογοητεύσω τον κύριο
Βουλευτή, µε την έννοια ότι δεν θα του δώσω ακριβή απάντηση
στο πώς θα χρηµατοδοτηθεί το έργο.

Θα επαναλάβω αυτό που πολύ ορθά -και θα έλεγα και σοφά- ο
κ. Καραµανλής είπε την προηγούµενη φορά, ότι θα βρούµε χρη-
µατοδότηση. Και το λέω αυτό για ποιον λόγο; Για τον πολύ απλό
λόγο ότι για να υπάρξει χρηµατοδότηση για ένα έργο, πρέπει να
έχεις σαφείς µελέτες, πρέπει να έχεις δηµοπράτηση, πρέπει να
έχεις προϋπολογισµούς, για να ξέρεις τι θα σου κοστίσει αυτό το
έργο, κυρίως βεβαίως γιατί σήµερα προϋπόθεση για να πάρεις
µια χρηµατοδότηση από οποιοδήποτε χρηµατοδοτικό εργαλείο
είναι πρωτίστως η έννοια του κόστους-οφέλους, η οποία πλέον
αποτελεί αντικείµενο των µελετών και η οποία δεν έχει να κάνει
µε αυτό που εσείς οσµίζεστε ή εγώ οσµίζοµαι, ότι πραγµατικά
είναι ένα πολύ χρήσιµο έργο, αλλά έχει να κάνει µε το ότι αυτό
πρέπει να αποδεικνύεται και από τους αριθµούς.

Στοιχείο, λοιπόν, της µελέτης η οποία εκπονείται είναι και αυτό
και µε βάση αυτή τη µελέτη θα διασφαλιστεί χωρίς καµµία αµφι-
βολία η χρηµατοδότηση, πιθανότατα και από τα χρηµατοδοτικά
εργαλεία της περιφέρειας.

Όµως, πρέπει να καταλάβουµε κάποτε σε αυτή τη χώρα και
νοµίζω ότι αυτό πρέπει να γίνει σαφές -ο κ. Καραµανλής το ήξερε
πολύ καλά αυτό και γι’ αυτό σας έδωσε τις προηγούµενες απα-
ντήσεις- ότι αυτό που πραγµατικά είναι δύσκολο, είναι πολύ δυ-
σκολότερο από την εκτέλεση του έργου και ειδικά σε µια χώρα
που έχει κατασκευάσει τόσο σηµαντικά οδικά έργα, όπως η Ελ-
λάδα, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να προχωρούν µε ορθό τρόπο
οι ωριµάσεις των έργων. Και είναι η ωρίµαση των έργων αυτή η
οποία τελικά απαιτεί τον περισσότερο χρόνο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πόσο χρόνο πρέπει να πάρει, κατά τη γνώµη σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΧΙΑΟΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Θα έλεγα ότι, ναι, υπάρχει υπερβολή σε αυτό το χρονικό
διάστηµα. Υπάρχει υπερβολή, γιατί µεσολάβησε η περίοδος της
κρίσης. Υπάρχει υπερβολή, γιατί σε αυτή την περίοδο η νοµολο-
γία υπέστη διάφορες, αν θέλετε, διακυµάνσεις ως προς το πε-
ριεχόµενό της για το πώς θα µπορούσε να προχωρήσει η ενεργή
σύµβαση της µελέτης η οποία υπήρχε, αλλά λύση δόθηκε. Και
δόθηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση, πάλι του Κυριάκου
Μητσοτάκη.

Εκείνο που έχει σηµασία είναι το εξής. Εγώ δεν θα παρεξη-
γήσω αυτόν τον όρο που είπατε, για βαρύ φόρο αίµατος. Πρα-
γµατικά, υπάρχουν πολλοί δρόµοι στην Ελλάδα -φαντάζοµαι ότι
η επαρχιακή οδός Λάρισας - Φαρσάλων δεν είναι ο µόνος δρόµος
µε αυτά τα χαρακτηριστικά- που έχουν µεγάλη επικινδυνότητα.
Δεν το φαντάζοµαι, το ξέρω.

Στο Ταµείο Ανάκαµψης, λοιπόν, ένα έργο το οποίο προωθείται
και έχει προϋπολογισµό πάνω από 230 εκατοµµύρια ευρώ και το
οποίο αυτή τη στιγµή κινείται, είναι σηµειακές παρεµβάσεις οδι-
κής ασφάλειας σε ενεργούς δρόµους, light, ελαφριές επεµβά-
σεις, οι οποίες θα επιτρέψουν ακριβώς τη µείωση των ατυχη-
µάτων.

Ένα πρότυπο τέτοιων παρεµβάσεων είχαµε στην παλιά εθνική
οδό Πάτρας - Πύργου, οι οποίες παρεµβάσεις ολοκληρώθηκαν
στις 31 Ιουλίου και οι οποίες, πραγµατικά, έφεραν µια πάρα πολύ
σηµαντική µείωση, σχεδόν εξαφάνιση, των ατυχηµάτων ή των δυ-
στυχηµάτων στο συγκεκριµένο οδικό δίκτυο.

Καταλαβαίνω, λοιπόν, ότι για όσον χρόνο απαιτηθεί πλέον για
τη διασφάλιση των χρηµατοδοτικών εργαλείων και για την κατα-
σκευή του έργου, η περιφέρεια -επειδή αυτή είναι που συµπράτ-
τει µε το Υπουργείο Υποδοµών για την εκτέλεση των έργων οδι-
κής ασφάλειας-, θα έχει τη δυνατότητα να παράσχει εκείνες τις
προσωρινές παρεµβάσεις που είναι απαραίτητες, για να εξασφα-
λίσουµε αυτό που για εµάς είναι το σηµαντικότερο -φαντάζοµαι
και για σας- και αυτό είναι η οδική ασφάλεια.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τρίτη µε αριθµό 46/28-8-2023

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς του
ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Στέφανου Παραστατίδη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Ετοιµότητα Υπουργείου ως προς την καταγραφή και την κάλυψη
των κενών σε εκπαιδευτικό και βοηθητικό προσωπικό γενικής και
ειδικής εκπαίδευσης και λειτουργίας των Ολοήµερων Δηµοτικών
Σχολείων», δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης.

Επίσης, η δεύτερη µε αριθµό 45/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την Υπουργό Πο-
λιτισµού, µε θέµα: «Για τη µεταστέγαση του Κρατικού Ωδείου
Θεσσαλονίκης σε έναν ενιαίο χώρο», δεν θα συζητηθεί κατόπιν
συνεννόησης.

Τέλος, η δεύτερη µε αριθµό 47/28-8-2023 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου της Βουλευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Θεανώς Φωτίου προς την
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Βρέφη και νήπια, µε voucher ή
χωρίς, σε δηµοτικούς βρεφονηπιακούς σταθµούς που δεν τη-
ρούν τον Κανονισµό Πυροπροστασίας», δεν θα συζητηθεί κατό-
πιν συνεννόησης.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επίκαιρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
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ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.29’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 4

Σεπτεµβρίου 2023 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργασιών του
Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                         ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


